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XIX. POSVETOVANJE STROKOVNJAKOV SLOVENSKE 
METALURGIJE V PORTOROŽU 

V P o r t o r o ž u bo 1. i n 2. oktobra posvetovanje strokovnjakov iz 
slovenskih m e t a l u r š k i h delovnih organizacij. N a tem posvetovanju, k i 
se ga bo u d e l e ž i l o prek 100 strokovnjakov iz operative i n raziskovalne 
dejavnosti, bo pregledano vrednotenje dosedanjih raziskav za korist
ni ke i n opravljen izbor novih raziskovalnih nalog za leto 1982. Udele
ženc i bodo p o s l u š a l i tudi 22 strokovnih predavanj iz raznih p o d r o č i j 
dejavnosti. 

Razvojni programi delovnih orga
nizacij ožjih in najširših metalurških 
dejavnosti so bili in so še predmet 
obsežnih razgovorov. Prav gotovo je 
vsebina teh razgovorov za srednje
ročni razvojni program 1981 — 1985 
še toliko važnejša , ker moramo pro
grame razvoja uskladiti v znatno 
strožje definirane ekonomske okvir
je, kot je bilo to v preteklosti. 

Nujno je treba slediti ekonom
skim zahtevam in pri tem usmeriti 
razvoj v kval i te tnejšo ustvaritev 
družbenih potreb. To je vsekakor 
zelo zahtevna naloga, kateri mora
mo vsi aktivni dejavniki v naši veliki 
metalurški družini podrediti teh
nološko disciplino, skupinsko delo, 
znanje, delovno voljo in vnemo. 

Hotenje slehernega mora na de
lovnem mestu prispevati k pravil
nemu in usmerjenemu izvajanju 

tako tehnoloških, kot ekonomsko-
tržnih nalog. Vsega tega smo že bili 
navajeni nekdaj v mnogo težjih 
obratovalnih okol išč inah za sicer 

manj zahtevno tržišče, a tudi z manj 
tehnološkega znanja. Danes pa raz
polagamo z novejšo tehnologijo, 
učinkovitejš imi organizacijskimi 
oblikami, števi lnejšimi sekundarni
mi obratovalnimi pripomočki, pred
vsem s stabilnejšimi telmološkimi 
regulativi, bolj izgrajenim skupin
skim pristopom za reševanje raznih 
problemov spričo težj ih tržnih kvali-

(Nadaljevanje na 2. strani) 

V mesecu avgustu je bilo prodano 
35.092 ton naših izdelkov, za kar smo 
iztržili 1.003 milij. din osnovne reali
zacije. T a seje povečala za 6,2 milij. 
dinarjev zaradi realizacije storitve
nih T O Z D in za 15 milij. din zaradi 
ostale realizacije s T O Z D Družbena 
prehrana tako, da znaša skupna 
zunanja realizacija' 1.024,2 milij. din. 
Planiranih rezultatov nismo dosegli, 
vendar je zaostanek majhen, saj smo 

V AVGUSTU 
SPODBUDNI 

IZVOZNI 
REZULTATI 

V preteklem mesecu so 
proizvodne temeljne orga
nizacije z d r u ž e n e g a dela 
n a š e ž e l e z a r n e izpolnile 
m e s e č n i n a č r t izvoza s 
105%. Skupaj je z n a š a l 
izvoz 4.899 ton al i v vred
nosti 2.929.000 dolarjev. 
Predvsem je razveseljivo, 
da je bi l plan izvoza dose
ž e n na konvertibilnem 
p o d r o č j u , kamor smo izvo
zili 2.964 ton n a š i h izdel
kov, v vrednosti 1.386.320 
dolarjev. Ostalo k o l i č i n o 
izdelkov pa smo izvozili na 
k l i r i n š k o p o d r o č j e . 

D o s e ž e n i rezultati v av
gustu potrjujejo, da so n a š e 
temeljne organizacije zelo 
resno i n odgovorno sprejele 
s t a l i š č a zadnje seje delav
skega sveta Ž e l e z a r n e , da je 
to n a š a prioritetna naloga, 
č e si ž e l i m o iz uvoza zago
toviti tisto, k a r nam je za 
nemoteno proizvodnjo nuj
no potrebno. 

N a š a izvozna obveznost v 
t e k o č e m mesecu je 4.860 
ton izdelkov, od tega 2.730 
ton na konvertibilno pod
r o č j e , ostalo pa na k l i r in 
š k o . Kl jub o b č a s n i m teža
vam na zunanjem trgu smo 
p r e p r i č a n i , da bodo v teme
ljnih organizacijah-izvozni-
cah naredil i vse, da to 
obvezo dosledno izpolnimo. 

OPERATIVNI PROGRAM PROIZVODNJE 
V AVGUSTU PRESEŽEN 

Glavna z n a č i l n o s t proizvodnje v preteklem mesecu je bila, da 
zaradi m o n t a ž e odprasevalne naprave n i obratovala elektro jeklarna 
v č a s u od 3. do 29. avgusta. T o je p o v z r o č i l o znatno m a n j š o proizvod
njo surovega jekla. Vendar smo kljub taksni situaciji uspeli d o s e č i z 
operativnim programom predvideno skupno proizvodnjo s 100,8 % in 
gotovo proizvodnjo s 103 %. T a k š e n rezultat je bilo m o g o č e d o s e č i 
zaradi p r a v o č a s n e nabave polproizvodov iz tujih" virov, izredno 
u s p e š n e obratovalne kampanje potisne p e č i i n poteka valjanja na 
valjavskem ogrodju stekel v T O Z D Val jarna b l u m i n g - š t e k e l in pravo
č a s n e priprave potrebnih zalog nekaterih elektro kvalitet. 

T O Z D P L A V Ž 
Na obeh plavžih so v avgustu 

obratovali dobro in za 3,4 % presegli 
načr tovano skupno proizvodnjo. 
Rezultat bi bil lahko še boljši, če ne 
bi bilo nseobeh pečeh zaradi čiščenja 
plinovoda po 17,5 ur obratovalnega 
zastoja. Specifična poraba koksa je 
bila na p lavžu štev. 2 nižja kot na
črtovana, medtem ko je bila na plav
žu štev. 1 zaradi slabega stanja 
ognjestalne obzidave višja. 

T O Z D J E K L A R N A 
Zaradi m o n t a ž e odpraševalne na

prave, ki je imela določen vpliv tudi 
na potek dela v martinarni, je bil 

(Nadaljevanje na 6. strani) 

PRODAJA V AVGUSTU RAHLO 
POD PLANOM 

pri količini zaostali za 1,4 % ali 493 
ton in pri vrednosti za 1,6% ali 16,2 
milij. din. 

D o s e ž e n a prodajna cena zaostaja 
za planirano za 0,2 % ali 52 din/t. 
Primerjava letošnj ih avgustovskih 
rezultatov z lanskoletnimi nam 
kaže, da smo letos prodali 14 % ali 
4.299 ton več izdelkov in zaradi 28 % 

(Nadaljevanje na 7. strani) 

AKTIVNOST V OBČINI 
PRED TRETJO KONFERENCO 

ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE 
V j e s e n i š k i o b č i n i ž e dalj č a s a tečejo organizirane priprave na 

tretjo konferenco Zveze sindikatov Slovenije, k i bo potekala na temo: 
Vloga in naloge sindikatov pr i uveljavljanju delavcev kot nosilcev so
cialne politike in zagotavljanju socialne varnosti . 

Doslej sta odbor, ki vodi to 
aktivnost" in komisija za informira
nje in propagando pr i . občinskem 
svetu Zveze sindikatov Slovenije-Je-
senice, izdala pet obsežnih infor
macij, v katerih predstavljajo aktiv
nosti in vsebino teh aktivnosti, ki 
potekajo v občini in v sodelovanju z 

organizacijami združenega dela šir
šega območja. 

Po akcijskem programu poteka 
priprav na konferenco, ki ga je 
•sprejel republiški svet Zveze sin
dikatov Slovenije, bo na Jesenicah 
republiška razprava na temo: Pro-

(Nadaljevanje na 9. strani) 

0 KADROVSKI DEJAVNOSTI -
ODGOVOR SAMOUPRAVNIM DELOVNIM 

SKUPINAM 
V razpravi o polletnem poslovnem p o r o č i l u Ž e l e z a r n e so se 

pojavila nekatera v p r a š a n j a o delu in vlogi kadrovskega sektorja, za 
katera menimo, da je potrebno dati ustrezno razlago. 

Kadrovska funkcija se nanaša 
poleg ostalega na problematiko pri
dobivanja, razporejanja, napredo
vanja in izobraževanja kadra. To je 
funkcija, s pomočjo katere kapi
talisti izvajajo svoj oblastniški po
ložaj . Pri nas, v social ist ični sa
moupravni družbi, delavci prevze
mamo lastniške funkcije — uprav
ljamo v imenu družbe in zato pri iz
vajanju kadrovske funkcije pri nas 
prihaja do spremenjenih in drugač

nih situacij, saj pri tem sodelujemo 
vsi zaposleni in ne le delavci kadrov
skega sektorja. V dogovorjenem si
stemu dela imamo strokovni delavci 
kadrovskega sektorja vlogo sveto
valca, predavatelja, analitika in smo 
izvajalci sklepov samoupravnih or
ganov v skladu z veljavnimi samo
upravnimi akti. Nikakor pa nismo 
in ne moremo biti pri svojem delu 

(Nadaljevanje na 2. strani), 

. . . To pomeni, da ja mnogo odvisno od nas samih, da je veliko 
odvisno od tega, ali bo naša o d l o č n o s t stanovitna in š e trdnejša, 
kot je bila doslej. Veliko je na tem, da se ne damo omajati, da se ne 
bojimo nobenega zastraševanja z atomsko bombo in s č imer koli 
drugim, da gradimo svoje mirno življenje in da gradimo n a š o deže
lo, nadalje, da postavljamo tovarne in druge objekte ter naš im 
kmetom o m o g o č a m o , da bodo š e bolje obdelovali svoja polja. 
Delajmo, kot da bi bil mir sto ali petsto let, vendar se pripravljajmo 
in pripravimo se, kot da bi se začela vojna ž e jutri. Tamkaj bodo 
jutri zatrdno zavpili: pretite nam z orožjem, organizirate se in sam 
he vemkaj š e . Toda mi se ne organiziramo za noben napad, mi se 
organiziramo, da zavarujemo sebe, organiziramo se, da se nikdar 
v e č n e bo dogodilo to, kar se je zgodilo nekoč — ko je ljudstvo 
goloroko, z a p u š č e n o in samo padlo v pest nemško-i tal janskim 
osvajalcem. Take usode n o č e m o več . N a š e ljudstvo je vzelo usodo 
v lastne roke, zaradi tega bomo delali tako, kakor mislimo, da je 
najprimerneje in najbolj prav za naš mirni razvoj, za naš obstoj in 
n a š e življenje. 

Tovar i š T i t o s e p t e m b r a 1 9 4 7 

Prebod na plavžu (Foto I.Kučina) 

V AVGUSTU SMO DOKAZALI, 
DA SMO SPET NEKDANJI ŽELEZARJI 

Kljub temu, da je bil mesec avgust ob ž e tako visoki skupni 
odsotnosti, ki nas spremlja ž e dalj časa , najbrž glede tega rekorden, 
pa smo železarji zmogli ne samo doseč i , t e m v e č celo preseči 
m e s e č n e planske obveze. Š e posebno pa je spodbudno, da so to 
zmogli celo v ključnih temeljnih organizacijah združenega dela, kjer 
je običajno tudi največja skupna odsotnost. Sodelavci v TOZD 
Valjarna bluming-štekel so nas celo presenetili z rekordnimi 
dosežki . 

Drugi uspeh, ki smo ga dosegli v minulem mesecu, je, da smo z 
dobrim delom, z vestnimi predpripravami, organizacijo in vodenjem 
skrajšali zahtevno montažo odpraševa lne naprave za tri dni. V tem 
č a s u so elektrojeklarji izdelali č e z 1.000 ton neplaniranega suro
vega jekla, kar je v sedanji bitki za sleherno tono surovega jekla š e 
kako pomembno. 

Veselimo se tudi, da danes ž e v domačih strojnih delavnicah 
izdelujemo nekatere rezervne deie, ki smo jih š e do nedavna 
uvažali. Večji razmah in kvaliteto be lež imo tudi na področju inven
tivne dejavnosti. 

To znova dokazuje, kot že neštetokrat v preteklosti, da smo 
železarji, kadar gre zares in kadar imamo vse objektivne pogoje, 
sposobni premagati sami sebe, ne glede na š e vedno prisotne 
objektivne težave , č e se dobro organiziramo, pripravimo in zagra
bimo eden za vse, vsi za enega. Tokrat smo znova dokazali vse tiste 
kvalitete, ki so v preteklosti krasile j e s e n i š k e železarje. 

Rezultati, ki smo jih dosegli v preteklem mesecu in ki jih v 
nekaterih temeljnih organizacijah združenega dela dosegajo ž e dalj 
časa , so veliki znanilci, da se železarjem vrne zaupanje in ugled, ki 
smo ga imeli v slovenskem in š i r šem jugoslovanskem prostoru. Ti 

- rezultati potrjujejo, da smo sposobni organizatorji, pa tudi uspešn i 
izvajalci dobro organiziranega dela, čeprav ob okrnjenih zasedbah 
zaradi v e č j e d o p u s t n i š k e odsotnosti. Potrjujejo, da imamo ravno v 
boljši in odgovorni organizaciji dela š e velike notranje rezerve, da 
je dobra organizacija dela tudi najmočnejše orožje v prizadevanjih 
za dosledno t e h n o l o š k o in delovno disciplino. 

Vse to nam vrača zaupanje v n a š e lastne sposobnosti, da smo 
z dobrim in odgovornim delom sposobni premagati tudi š t ev i lne 
objektivne t ežave , ki nas pestijo. Vse to pa je naš pomemben kapi
tal pred pričetkom n a š e velike naložbe — pred pričetkom gradnje 
elektrojsklame 2, ki je življenjsko pomembna za naš železarski 
kolektiv, za obč ino . Gorenjsko in Soc ia l i s t i čno republiko Slovenijo. 
To zaupanje potrjuje tudi dejstvo, da imamo jeseniški železarji 
» m o č n o družbenopol i t ično in samoupravno podporo v gorenjskem 
združenem delu, družbenopolit ičnih skupnostih in družbenopolitič
nih organizacijah celotne Gorenjske,« kakor je poudaril sekretar 
medobč inskega sveta Zveze komunistov Slovenije Gorenjske 
Zdravko Krvina na nedavnem srečanju borcev NOV in mladine 
delovnih organizacij SOZD Slovenske železarne. 

Manj pa se jeseniški železarji lahko pohvalimo glede nadaljnje
ga razvoja social i s t ičnih družbenoekonomskih odnosov, kakor jih 
opredeljujeta ustava in zakon o združenem delu in drugi zakoni ter 
usmeritve zveze komunistov, sindikata in tretjega kongresa samo-
upravljalcev Jugoslavije, pri č e m e r pa š e precej zaostajamo. Pri 
tem večkrat pozabljamo, da so š e vedno mnoge oči delavcev sirom 
Slovenije uprte v dolino pod Mežakljo, saj smo bili jeseniški 
železarji skoraj pol stoletja avantgarda slovenskega delavskega 
razreda in š e posebej po osvoboditvi pri obnovi in izgradnji naše 
domovine in prvih korakih v soc ia l i s t i čno samoupravljanje. Bili 
smo pobudniki in celo novatorji pri razvoju soc ia l i s t ičnega samo
upravljanja, pri uresničevanju oblasti delavskega razreda. 

Z vsem tem se danes ne moremo v e č pohvaliti, ker se v naših 
prizadevanjih "pri uresničevanju politike gospodarske stabilizacije 
š e premalo zavedamo, da si dobrega dela, gospodarjenja in po
slovnih uspehov ni m o č zamišljati brez s o č a s n e g a izpopolnjevanja 
social ist ičnih družbenoekonomskih odnosov, spoštovanja ne
odtujljivih pravic delavcev pri razpolaganju z ustvarjenim dohod
kom, brez nenehne krepitve oblasti delavskega razreda. V naši 
praksi š e vedno preveč ločujemo ta dva elementa, š e posebno v 
poslovodnih in strokovnih krogih. V tem pa najbrž lahko tudi i šče
mo velik vzrok za prepočasnost pri. razvijanju social is t ičnih druž
benoekonomskih odnosov, poleg sevede premajhne družbenopoli
t i čne aktivnosti. 

Žal pa se ob vsem tem š e vedno srečujemo s posamezniki, ki 
brez sramu dve ali š e v e č ur pred iztekom delovnega časa pred 
očmi drugih preskakujejo tovarniški plot in prepuščajo sodelavce 
v »milost i in nemi los t i« , č e š , »bo ž e š lo« , čeprav morajo poprijeti 
tudi za take »čezplotn ike« . Pri tem pa prav gotovo ne gre vedno 
samo za delomrzneže , t e m v e č tudi za n e o a v e š č e n e mlade delavce, 
ki jih preveč prepuščamo stihiji. Dosežen i uspehi v preteklem 
mesecu pa nas obvezujejo in zavezujejo, da tudi samoupravnemu in 
družbenopol i t ičnemu delovanju namenimo mnogo v e č pozornosti 
in n a š e aktivnosti. 

Ž E L E Z A R 
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(Nadaljevanje s 1. strani) 
tetnih in ekonomskih pogojev. Da
nes raspolagamo z uč inkovi to teh
nološko močjo skupinskega dela, le 
znati ga moramo koristiti oziroma 
izkoristiti. 

Ena osnovnih razlik med današ
njim in nekdanjim pristopom k reše
vanju celotnega tehnološkega doga
janja od priprave rude, izdelave 
grodlja, jekla, predelave, toplotno 
tehničnih pogojev itd. je v kori
ščenju skupinskega in koncentrira
nega dela strokovnih in znanstveno
raziskovalnih oziroma razvojnih 
skupin in' koriščenju vseh izvorov 
informacij za hitrejše reševanje 
aktualnih problemov. 

Zdi se mi, da prav tej, danes nujno 
povsod navzoči disciplini, še vedno 
ne posvečamo dovolj pozornosti. Pri 
osvajanju te discipline ne kažemo 
tiste resnosti, kot bi bilo to potreb
no. V nekaterih delovnih organiza
cijah najdejo čas, celo izdelajo pro
grame, kako čim bolj informirati in 
čim učinkoviteje vključiti vse dejav
nike v povezavo obratovalnega in 
raziskovalnega znanja "k ustvaritvi 
enotnega tehnološkega cilja; v dru
gih delovnih organizacijah spreje
majo raziskovalno delo le okvirno. 
Ponekod so v smislu navedenega 
povsod v prvi črti tehnološke fronte 
navzoče m o č n e in povezane delovne 
skupine (operativcev in raziskoval
cev), drugje tavajo raziskovalci izo
lirani mimo konkretnih potreb raz
vojnih programov. 

Zavedati se moramo, da izolirane, 
čeprav š tevi lčno m o č n e raziskovalne 
kapacitete, ne predstavljajo uč inko
vite umske sile, saj sama ideja o 
rešitvi nekega problema tako dolgo 
ne pomeni tehnološke oziroma eko
nomske vrednosti, dokler jo dolo
čena gospodarska delovna organiza
cija ne vključi v svoj program reali
zacije. Kot je nujno izmenjevati 
izkušnje o osnovnih delovnih fazah 
tehnološkega procesa in k vredno
tenju tehnoloških dosežkov priteg
niti vse delavce določene dejavno-
stne panoge, tako morajo tudi o 
rezultatih raziskovalnega dela vsi 
delavci podajati vsestransko mišlje
nje, dolžnost i operativne-strukture 
v T O Z D oziroma delovnih organiza
cijah pa je, da pravočasno poskrbi za 
podrobno informiranost o konkretni 
raziskovalni dejavnosti. 

Kljub današnji zelo smiselni orga
nizacijski strukturi v povezavi, med 
koristniki in znanstvenoraziskoval
no dejavnostjo, je še vedno navzoče 
mišljenje, da delavci premalo vedo o 
konkretnem raziskovalnem delu za 
svoje področje. To dejstvo je vse
kakor resen poziv k prisvajanju 
novih bolj učinkovit ih oblik informi
ranosti koristnikov oziroma poziv k 
še tesnejšemu sodelovanju med kori
stniki in raziskovalci. 

Dosedanji načini informiranja s 
predavanji, objavami č lankov v 
Železarskem zborniku, razgovori in 
sklepi na odboru za znanstveno
raziskovalno delo pri SOZD Sloven
ske železarne in sklepi v okviru naj
višje poslovodne strukture SOZD 
Slovenske železarne, zajemajo ver
jetno še premajhen obseg koristni
kov iz osnovnih faz določene dejav
nosti. 

Po mojem mnenju je ena od zelo 
učinkovit ih oblik široke informira
nosti o kompleksnosti raziskovalne 
dejavnosti vsakoletno strokovno 
posvetovanje strokovnjakov iz slo
venskih metalurških delovnih, orga
nizacij. 

Tudi letos organiziramo 1. in 
2. oktobra v Portorožu po vrsti že 
X X I X . strokovno posvetovanje, kjer 
bomo pred zelo števi lnimi strokov
njaki slovenske č m e in barvaste 
metalurgije ter livarstva in to za 
ekstraktivno, paredelovalno in fina-
lizacijsko dejavnost, podali pregled 
pomena vrednotenja raziskovalnega 
dela v preteklih letih in prikazali 
pomen in utemeljitve novih razi
skovalnih nalog za leto 1982. 

Na osnovi vsestranske razprave, v 
katero redno posegajo tako korist
niki kot izvajalci raziskav, se do
končno dogovorimo o pravilni izbiri 
raziskovalnih nalog, do katerih 
imajo koristniki največ interesa, 
oziroma katerih rezultati bodo naj
hitreje in najbolj uč inkovi to nudili 
oprijemljive možnos t i za uspešnejšo 
realizacijo razvojnih programov 
slovenske metalurgije. 

Smatramo, da je ta oblika javne 
predstavitve kvantifikacije, kakor 
tudi izbira raziskovalnega dela za 
vnaprej tako bistvena, da bi bila 
nujna prisotnost izbranih predstav
nikov vseh T O Z D . 

Na le tošnjem posvetovanju bomo 
avditorij seznanili tudi z raznimi 
raziskovalnimi dosežki v obliki 
15-minutnih predavanj: z dvema 
uvodnima predavanjima o vlogi 
raziskovalnega dela pri doseganju 
razvojnih ciljev Slovenskih železarn 
in razvojnih ciljev v barvni metalur
giji Slovenije bomo predstavili zna
čilnosti razvojnih programov črne in 
barvne metalurgije Slovenije, in 
pomen konkretnega raziskovalnega 
dela za posamezne ključne pozicije v 

razvojni strategiji slovenske meta
lurgije. 

Naslednjih 20 strokovnih preda
vanj prikazuje raziskovalne rezulta
te iz raznih dejavnostnih področij , 
in sicer: štiri predavanja iz ekstrak-
tive, štiri predavanja iz vroče prede
lave, dve predavanji iz hladne pre
delave, dve predavanji iz toplotne 
tehnike, eno predavanje iz kemije, 
tri predavanja iz fizike kovin, dve 
predavanji iz področja osvajanja 
novih proizvodov in dve predavanji 
iz področja avtomatike in računal
ništva. 

Skupinsko delo koristnikov in 
izvajalcev raziskav je nujno po
trebno. Široka razprava pri izbiri 
raziskovalnih nalog, kakor tudi defi
niciji doseženih rezultatov oziroma 
uporabnosti istih pri koristniku, 
edino lahko prispeva k pravilnemu 
vsestranskemu vrednotenju te de
javnosti, kar je osnova za prikazo
vanje pravilnega koriščenja v loženih 
f inančnih sredstev. 

Iz teh razlogov žel imo čim števil
nejšo prisotnost na le tošnjem po
svetovanju. 

Alojz Prešern 

ZAHVALA VSEM, KI SO POMAGALI 
PRI USPEŠNEM SREČANJU BORCEV 
NOV IN MLADINE SOZD SLOVENSKE 

ŽELEZARNE 
Deveto s r e č a n j e borcev N O V in mladine iz delovnih orga

nizacij S O Z D Slovenske ž e l e z a r n e , k i je bilo 29. avgusta na 
M e ž a k l j i , je minilo v s p l o š n o zadovoljstvo vseh u d e l e ž e n c e v . 
K temu so pripomogle dobre priprave, organizacija in izvedba 
programa. 

A k t i v Z B N O V Ž e l e z a r n e , kot izvajalec l e t o š n j e g a s r e č a 
nja, se iskreno zahvaljuje odboru, k i je vodil priprave, vsem 
posameznim nosilcem nalog, brigadirjem stalne brigade Že le 
za r in J e s e n i š k o bohinjskega odreda, delavcem temeljnih 
organizacij z d r u ž e n e g a dela Ž e l e z a r n e , k i so sodelovali v pri
pravah, izvajalcem kulturnega programa na s r e č a n j u : pihal
nemu orkestru J e s e n i š k i ž e l e z a r j i , pevskemu zboru Vintgar 
Blejska Dobrava, godbi na pihala D P D Svoboda Gorje, fol
klornemu ansamblu D P D Svoboda Tone Cufar Jesenice i n re-
citatorjema Franc i ju P o g a č n i k u in Borutu V e r o v š k u , obliko
valcu in vodji celodnevnega programa J o ž u V a r l u , š p o r t n i m 
rekreatorjem in Gornjesavskemu instrumentalnemu kvin
tetu. " 

Zahvaljujemo se tudi delavcem milice, č l a n o m narodne 
z a š č i t e , č l a n o m poklicne gasilske in r e š e v a l n e enote Ž e l e z a r 
ne, zdravstvenim delavcem i n delavcem T O Z D D r u ž b e n a pre
hrana, T V D Part izan Blejska Dobrava , T o b a č n i tovarni Ljub
ljana — enoti Jesenice in Integralu T O Z D P o t n i š k i promet 
Jesenice. 

Hva la tudi Gozdnemu gospodarstvu Bled za sodelovanje 
in p o m o č . 

Za aktiv ZB N O V Železarne Peter Žbontar 

0 KADROVSKI DEJAVNOSTI -
ODGOVOR SAMOUPRAVNIM DELOVNIM 

SKUPINAM 
(Nadaljevanje s 1. strani) 
nekakšni »centri moči«, ki bi zago
tavljali, oziroma »nabavljali« dobre 
delavce (kakor, na primer, nabava 
dobrih strojev), samovoljno spre
minjali razmere v družbi ter posega
li v naloge in delo samoupravnih 
organov temeljnih organizacij zdru
ženega dela. Ne moremo spreminjati 
načel , ki izhajajo iž social ist ičnih 
pridobitev, pač pa moramo gledati, 
da na osnovi njih skupno z vsemi 
delavci, zaposlenimi v T O Z D in de
lovnih skupnostih Železarne, ures
ničujemo dogovorjene dolžnost i in 
pravice. 

Organizacija dela in obseg dela v 
naši delovni skupnosti in tudi sek
torju temelji na potrebah in in
teresih vseh T O Z D in delovnih 
skupnostih združenih v delovni or
ganizaciji Železarna Jesenice. S 
svojim nadzorom imamo vpliv ha 
porabo določene vsote sredstev, ki so 
združena na nivoju Železarne za 
konkretne namene. Zaradi smotr
nega in učinkovitega gospodarjenja 
s temi sredstvi, katerega zagovar
jamo, prihaja tudi do nesporazumov 
med T O Z D in našim sektorjem. 
Plan in poraba dela sredstev je 
razvidna iz naslednjega: 

I. poli. 81 plan 81 
poraba 

plan 81 

1. izobraževalne storitev (seminarji, 
tečaji izven Jesenic) 746.499 2.253.000 

2. izobraževalne storitve (tečaji in 
usposabljanje preko ŽIC) 5.616.627 13.729.300 

3. štipendije-učenci poklicnih šol 2.371.676 5.396.875 
4. št ipendije-učenci ostalih srednjih, 

5.396.875 

višjih in visokih šol 1.751.372 4.913.700 
5. dodatek za ločeno življenje 58.552 138.700 
6. nagrade praktikantom 69.024 463.500 
7. plača pripravnikov 1.599.360 5.026.400 
8. terenski dodatki 15.316 170.000 

Kadrovska vprašanja so med naj
bolj občutlj ivimi in vsakdo jih 
najraje obravnava ozko, le s svoje 
plati, t ežko pa razmišlja in vanje 
vključuje širše družbene interese. 
Vsakdo bi rad s kakršnokoli inter
vencijo uveljavljal za sebe in svoje 
okolje ugodnejše rešitve in se v takih 
primerih ne bi držal družbenih meril 
(zakon o delovnih razmerjih, samo
upravni interni akti). Pri vsaki drugi 
obliki kadrovanja pa je takoj pri
pravljen kritizirati, da ni bilo izve
deno v skladu z dogovorjenim. 

S takšnimi in drugimi oblikami 
nastopanja, kot je, na primer, tole
rantno obnašanje do sodelavca, ki je 
kršil samoupravno sprejete norme, 
samo dokazujemo, da še nismo po
vsem preživeli mezdnega položaja 
delavca, oziroma mezdnih odnosov 
in da svojih samoupravnih pravic 
n o č e m o uporabiti za celostno raz
reševanje stvarnosti, ampak samo 
bežimo od odgovornosti. 

Uresničevanje kadrovske politike 
je treba obravnavati vzporedno s 
procesom uresničevanja samoup
ravljanja v celoti, v katerem delavci 
uresničujemo družbeno oblast. 

Kako spodbuditi delavca, da bo 
delal učinkoviteje in odgovorneje, je 
problem, katerega ne more v našem 
sistemu razrešiti nekakšen »center« 
oziroma služhn 

Dejstvo je, da je motivacijska 
problematika s kadrovsko m o č n o 
povezana (fluktuacija, absentizem) 
in da je delo z ljudmi dinamična za
deva. Ljudje se spreminjamo, včasih 
hitro, drugič počasi, vendar skoraj 
vedno v taki smeri, kakršno je oko
lje, zato mora biti okolje ustrezno 
samoupravno organizirano in pri
pravljeno delavce spreminjati v 
dobre, zavestne delavce in samo-
upravljalce, poslušati njihove pro
bleme, jim pomagati, da jih rešijo, 
ne pa jih že takoj na začetku 
označit i za slabe in jih prepustiti 
samemu sebi. Prav v tem pa ima 
delovno okolje zelo pomembno vlo
go, katere ne more prepuščati nobe
nim s lužbam. 

Vsa družba se že nekaj časa 
srečuje s problemom, kako spodbu
diti delavce, da bodo učinkoviteje 
izvrševali svoje naloge in opravila. 
Enotne formule za rešitev ni. 
Skupno moramo iskati motivacijske 
•spodbude, ki niso le v denarju, 

ampak tudi v zadovoljevanju, ostalih 
potreb (stanovanja, kulturno živ
ljenje, oziroma prosti čas) in v orga
nizacijskih pogojih dela ter vklju
čevanja vanj. Samoupravljanje mo
ramo vključiti v delo, tako delo spo
štovat i in redno ugotavljati odgo-

Kadrovski sektor 

Sodelavci kleparji pri obnovitvenih delih na aglomeraciji (Foto I. Kučina) 

PREDSTAVLJAMO PREDSEDNIKE 
SAMOUPRAVNIH ORGANOV 

F R A N C P O D L I P N I K je predsednik delavskega sveta v T O Z D 
Val jarna b l u m i n g - š t e k e l v tej mandatni dobi. Z delom v Ž e l e z a r n i je 
z a č e l v T O Z D Hladna valjarna Jesenice, kjer je bi l tehnolog. Drugo 
leto t e č e , odkar je p r i š e l v valjamo b l u m i n g - š t e k e l , kjer je sedaj 
glavni tehnolog. Nad premestitvijo ni b i l ravno n a v d u š e n . P r a v i , da se 
v nekaj letih n a v a d i š obrata in z a ž i v i š z njim, zato bi v njem tudi 
najraje ostal. V T O Z D Hladna valjarna Jesenice je bi l dve mandatni 
dobi predsednik odbora za gospodarstvo in č l a n delavskega sveta 
Ž e l e z a r n e . B i l je tudi predsednik odbora za s p l o š n e zadeve in č l a n 
odbora za u r e s n i č e v a n j e zakona o z d r u ž e n e m delu. 

»Imel sem preveč funkcij,« pravi 
»in dobro opravljati vse to, zraven 
pa še svoje delo, je le nekoliko 
preveč. »V tej mandatni dobi so ga 
tudi v T O Z D Valjarna bluming-
štekel izvolili za predsednika dela v-/ 

" skega sveta. 
»Naša temeljna organizacija j e za 

jeklarno najpomembnejš i obrat v 
proizvodni verigi Železarne. Zato bo 
naš delavski svet v prihodnje deloval 
predvsem v dveh smereh: izboljšati 
moramo proizvodnost in zagotoviti 
obratu mesto, ki mu v resnici gre. T u 
predvsem mislim na osebne do
hodke,« j e povedal o delu delavskega 
sveta v prihodnje. »Valjalcu mo
ramo spet dati veljavo, ki mu 
pripada. T a poklic je pri nas zapo
stavljen. Ne moremo -v nedogled 
čakati na katalog delovnih nalog in 
opravil, zato smo stvar vzeli sami v 
roke. Reši l i smo najbolj kritična 
delovna mesta, tako da smo jih 
dodatno stimulirali. S tem smo 
popravili nesorazmerje pri višini 
osebnega dohodka med nekaterimi 
delovnimi mesti. Mislim, da smo 
ravnali pravilno, saj taka stimula
cija lahko le prispeva k boljšemu 
delu in za to se bo delavski svet 
dosledno in do konca boril. 

N a t a n č n o izpolnjujemo zadane 
naloge, predvsem proizvodne. Tako 
smo se v polletju izvlekli iz izgub, 
kar je velik uspeh, lahko rečem, da 
smo sklepe naš ih sej realizirali s 
prizadevanjem vseh.« 

Povedal je še, da so do sedaj imeli 
dve seji. Prisotnost delegatov je bila 
zadovoljiva. »Ljudje čutijo, da tu
kaj ne sprejemamo samo samo
upravnih aktov, ampak lahko res 
uveljavljamo svoje pravice. Takoj 
ko n a č n e m o kakšno vprašanje o 
problematiki Železarne ali temeljne 
organizacije, lahko opazimo, da naš 
delavski svet- dobro dela. V proiz
vodni verigi stoji za nami nekaj 
valjam, ki dostikrat pritiskajo na 
nas zaradi polizdelkov, ki jim jih do
bavljamo in ki jih včasih zmanjka. 
Pri obravnavanju teh problemov se 
vidi, da jih delavci razumejo, da ne 
vidijo samo svojih ozkih interesov, 
ampak da znajo gledati tudi bolj 
široko.« 

Franc meni, da samoupravne 
delovne skupine delajo dobro. Do
sledno predelajo gradivo, ki jim je 
dostavljeno. Njihova aktivnost se j e 
precej izboljšala, saj ljudje vedo, da 
se njihove pripombe obravnavajo na 
delavskem svetu tako temeljne or
ganizacije kot Železarne. »Posebej bi 
pohvalil delo odbora za gospodar
stvo, ki dosledno analizira in 
kontrolira realizacijo sklepov delav
skega sveta z enim samim ciljem, da 
ne bi več padli med izgubaše.« 

V T O Z D Valjarna bluming-štekel 
jih skrbi preskrba z v ložkom v 
prihodnje. Zalog nimajo in že za 
naslednji mesec ne vedo, kako bo. 
Jeklo, vlito v jeklarni, pa ne bo 
zadostovalo za njihovo normalno 
delo. »Sedaj smo neposredno odvisni 
od dobrega dela jeklarjev in od 
uvoza. Pomanjkanje vložka bomo 
skušali nadomestiti z dobrim izple-
nom. da to lahko storimo, smo že 
dokazali. V zadnjem času se je 
izplen tako na blumingu kot na 
steklu zelo izboljšal. T a mesec na 
tihem slavimo kar tri izjemne do
sežke: rekordno proizvodnjo na 

blumingu in na steklu ter rekordno 
prodajo. Take delovne dosežke bi 
ljudje morali čutit i tudi pri osebnih 
dohodkih, kar bi bila vzpodbuda za 
prizadevno delo. 

K dobrim rezultatom je veliko 
pripomogel tudi zadnji remont na 
steklu. Sedaj ta res dobro deluje in 
valjavci tam lahko več naredijo. 
Tudi zanesljivost valjanja se je 
povečala in lahko trdim, da ni 
kvalitete, ki je ne bi zmogli izvaljati, 
seveda, če imamo dober vložek. 

Moram pa poudariti našo od
visnost od jeklame. T o bo potrebno 
sanirati, dokler se ne zgradi nova. 
Kvalitetni program je zelo pester in 
ko se je zgradila hladna valjarna 
Bela, so se kvalitetne zahteve še 
povečale. Čut i jo se posledice po
manjkanja delavcev in tehnologije v 
jeklarni. Same metalurške napake 
so velike. Mnogokrat zavestno 
valjamo reno. T o ni izgovor, ampak 
dejstvo. Za napake niso krivi jek
larji, ampak jeklarna sama. T a 
jeklarna ne more več dati veliko in 
delati tam več in boljše, je skoraj 
nemogoče.« 

Povedal je tudi, da je valjarna 
bluming-štekel že v petnajstem letu 
obratovanja in da se že kažejo 
posledice iztrošenosti naprav in po
manjkanje rezervnih delov, kar pa 
kasneje lahko postane še očitnejše. 
Tako tudi niso opravili predvidenih 
remontov na manjš ih napravah prav 
zaradi pomanjkanja rezervnih delov. 
Povedal je še, da so medsebojni 
odnosi v njihovi temeljni organiza
ciji dobri in da se zaradi takega 
vzdušja kažejo tudi poslovni uspehi. 
»Moti jo me posamezniki, na katere 
se ne moremo zanesti. Nekateri niso 
pripravljeni priskočiti na pomoč ta
krat, ko je to najbolj potrebno. Ne 
morem razumeti, da gre nekdo na 
bolniško, ko je največ dela. T o je 
zelo neodgovorno do sodelavcev. Bo
lezensko odsotnost bi lahko tudi 
računalniško evidentirali, na ta 
način bi imeli nad njo boljši pregled 
in obdelane podatke bi lahko upo
rabili pri reševanju tega problema. 
Ponekod to že imajo.« 

Franc živi z družino na Mostah 
pri Žirovnici. V prostem času je 
navdušen arheolog-amater. »Moj 
konjiček je brskanje po preteklost i« 
pravi.» Pri obdelavi svojega vrta sem 
našel dvanajst kamnitih nožev in 
dve staroslovanski kamniti puščici.« 



ČEZ 600.000 TON PREVOZOV V PRVEM POLLETJU 
Iz polletnega poslovnega p o r o č i l a T O Z D Transport je razvidno, da 

smo v Š e s t i h mesecih letos v Ž e l e z a r n o uvozili 377.647 ton surovin in 
drugega materiala, i n sicer 359.590 ton po ž e l e z n i c i i n 17.975 ton po ce
sti, k a r je v celoti 46.874 ton v e č kot v istem obdobju lani , po cesti, pa 
2.593 ton manj. Iz Ž e l e z a r n e je bilo v tem č a s u odpremljeno 250.921 
ton izdelkov i n drugega materiala, a l i 227.356 ton manj kot v istem ob
dobju lanijin sicer 155.227 ton po ž e l e z n i c i , ostalo pa po cesti. 

V prvem polletju so skupne stojni-
ne znašale 1.122.036 din ali 97.748 
dinarjev več kot v obravnavanem 
obdobju lani. Od tega odpade na Že
lezarno kot celoto 921.130 din, kar je 
pet odstotkov manj kot lani, 200.906 
dinarjev pa na T O Z D Transport, 
kar je ob izredno nizkih stojninah v 
lanskem letu 278 % ve«. 

V notranjem in obratnem železni
škem transportu so delavci T O Z D 
Transport v prvem polletju opravili 
37.540 ur ali 1.360 ur manj, kot so 
predvidevali. V cestnem transportu 
so pri vseh medijih, razen v treh pri
merih, kjer so rahlo pod planom, do
segli ali celo presegli načr tovane ure 
prevozov oziroma uslug. Pri železni
škem prometu so za šes t odstotkov 
zaostali le pri normalnotimih loko-
motivnih urah zaradi pomanjkanja 
delavcev — premikačev. V cestnem 
prometu pa kakor je bilo že rečeno, 
so v poprečju presegli storitve za 
20%, ker so opravili večje števi lo 
uslug za obrate. 

V vzdrževanju transportnih sred
stev so v pododdelkih v poprečju 
presegli planirane izdelavne ure, in 
sicer v lokomotivni delavnici za 
štiri odstotke, v vozovni delavnici za 
dva odstotka, pri vzdrževanju prog 
43 % in v elektro mehanični delavni
ci za odstotek, le v delavnici motor
nih vozil so za 12 % zaostali za pred
videnimi izdelovalnimi urami in to 
zaradi odsotnosti in premajhnega 
števila zaposlenih delavcev. 

V T O Z D Transport je bilo v 
prvem polletju poprečno v delovnem' 
razmerju 356 delavcev ali 12 manj 
kot v enakem obdobju lani. V tem 
času je s T O Z D sklenilo delovno raz
merje 22 delavcev (lani 19), prekinilo 
pa 29 delavcev (lani 21). Skupna od
sotnost je znašala 14,88 % ali 0,29 % 
manj kot lani in 2,17% manj, kot je 
bila v enakem obdobju poprečna 
skupna odsotnost v Železarni. Skup
ne bolezenske odsotnosti so imeli 
5,97 %, kar je enako lanski, vendar 
pp kar 2,96 % manj, kot je bila po
prečna bolezenska odsotnost v Žele
zarni. 

V prvem polletju so imeli 16 po
škodb pri delu, kar v odnosu na po
prečni stalež predstavlja 4,49%, lani 
pa so imeli 13 poškodb ali 3,80% v 
odnosu na stalež, žal pa tudi eno s 
smrtnim izidom. Letos so zaradi 
tega izgubili 209 delov, dni ali popreč
no 13 dni na eno poškodbo, lani pa 
151 dni ali 10,7 dni na eno poškodbo. 
Na poti na delo so zabeležili eno po
škodbo in zaradi tega izgubil 18 de
lovnih dni. Tudi v šest ih mesecih 
lani so imeli v tej kategoriji eno po
škodbo, zaradi katere pa so izgubili 
32 dni. Zal so tudi letos v tej temelj
ni organizaciji po zaključku prvega 
polletja imeli težko poškodbo s 
smrtnim izidom. 

V T O Z D Transport so v prvem 
polletju imeli 120.109.000 din celot
nega prihodka, kar je 6,1 % manj,kot 
so planirali, vendar pa 36,8 % več, kot 
so ga ustvarili v enakem obdobju 

lansko leto. Dohodek T O Z D je zna
šal 50.911.000 din, kar je 11,3 % manj 
od planiranega in 27,3 % več od dose
ženega v lanskem letu. Čistega 
dohodka jim je ostalo 33.527.000 din 
ali 12,4% manj, kot so predvidevali, 
vendar pa 13,6 % več, kot so ga imeli 
v šest ih mesecih lani. V prvem pol
letju pa so imeli za 666.739 din višje 
stroške, kot so jih predvidevali s pla
nom. 

V šest ih mesecih letos so v T O Z D 
Transport ustvarili 145.459,36 din 
dohodka na delavca ali 37,13% več 
kot v obravnavanem obdobju lani. 
Dohodek je v primerjavi s poprečno 
uporabljenimi poslovnimi sredstvi 
znašal 13,74% (lani 12,96%), razpo
rejeni čisti dohodek na delavca pa 
95.790,85 din ali 22,37 več kot lani. 
Akumulacija v primerjavi z dohod
kom je bila dosežena 2,50%, enako 
kot lani, v primerjavi s č is t im dose
ženim razporejenim dohodkom 3,80 
(lani 3,39%), v primerjavi s poprečno 

ŽELEZARJI TUDI 
LETOS 

PREDNJAČIJO 
V KRVODAJALSKI 

AKCIJI 
Prve tri dni , to je do 

v k l j u č n o 8. septembra, je v 
j e s e n i š k i o b č i n i darovalo 
kr i 795 prostovoljnih krvo
dajalcev, od tega 463 delav
cev temeljnih organizacij 
z d r u ž e n e g a dela i n delov
nih skupnosti nase ž e l e z a r 
ne. 

Nekaj n a š i h delavcev se 
je k a r med delovnim č a s o m 
odzvalo pozivu zavoda za 
transfuzijo k r v i , ko j im je 
že primanjkovalo k r v i dolo
č e n e krvne grupe, drugi pa 
so p r i š l i naslednji dan, k a r 
je izredno pohvalno. 

T i p r v i podatki vsekakor 
k a ž e j o , da bodo delavci 
T O Z D i n delovnih skupno
sti nase ž e l e z a r n e tudi letos 
med n a j b o l j š i m i krvodajal
ci i n da se bodo v preostalih 
dneh enako odzivali kot v 
prvih treh dneh l e t o š n j e 
krvodajalske akcije v ob
č i n i . 

L e t o š n j a krvodajalska 
akcija je potekala se v č e 
raj, nadaljnje pa se danes 
in jutri od 7. do 14. ure. Č e 
se se niste o d l o č i l i , je se 
vedno -čas , da se p r i d r u ž i t e 
ž e l e z a riem in ostalim o b č a 
nom, k i so svojo k r i ž e 
darovali . 

uporabljenimi poslovnimi sredstvi 
pa 0,32% (lani 0,32%). 

Za osebne dohodke in skupno po
rabo so na delavca razporedili 
92.154,37%, oziroma 21,85% več kot 
v enakem obdobju lani, čisti osebni 
dohodek na delavca pa je mesečno 
znašal 10.725,75 din ali 32,68% več 
kot v obravnavanem obdobju lani. 

Iz izplačanih osebnih dohodkov 
delavcev so za zadovoljevanje skup
nih in splošnih družbenih potreb 
mesečno na delavca izplačali 
3.729,14 din, oziroma 14,18 % več kot 
lani, iz dohodka T O Z D pa so v te 
namene in pogodbene obveznosti na 
delavca izplačali 25.975,02 din, kar je 
114,09% več kot lani. 

Akumulacija z amortizacijo je v 
primerjavi s poprečno uporabljenimi 
poslovnimi sredstvi znašala 4,19% 
(lani 4,16 %). Poprečno na delavca so 
znašala porabljena poslovna sred
stva 1.059.321,50 din (lani 818.337,35 
dinarjev), osnovna sredstva^ pa 
659.975,31 din ali 24,07 % več kot v 
enakem obdobju lani. Celotni priho- • 
dek v primerjavi s porabljenimi sred
stvi je predstavljal 173,57% (lani 
183,66%), celotni prihodek v primer
javi s poprečno porabljenimi obrat
nimi sredstvi pa 85,93%, medtem ko 
je lani v šest ih mesecih znašal 
81,32%. 

OBVESTILA KOLEKTIVU - OBVESTIILA KOLEK 

RAZPORED DEŽURNIH ŽELEZARNE 
OD 14. DO 20. SEPTEMBRA 

14. septembra, J A K O B M E D J A , vodja O T K , Jesenice, Titova 1 A, štev. 
telefona 81-117; . . 

15. septembra, O S K A R K U R N E R , vodja RO, Jesenice, Tavčarjeva 9, 
štev. telefona 81-214; 

16. septembra, M A R I N G A B R O V S E K , vodja T K R , Jesenice, Kejžarjeva 
1, štev. telefona 81-439; 

17. septembra, J E R N E J H O Č E V A R , vodja sekt. prodaje, Jesenice, Kej
žarjeva 38, š tev . telefona 82-118; 

18. septembra, V I T O G R I Č A R , vodja T O Z D Valj. deb. ploč., Jesenice, 
Titova 2, štev. telefona 81-279; 

19. septembra, J A N E Z B I Č E K , vodja T O Z D Jeklarna, Jesenice, Udarna 
9, štev. telefona 81-702; 

20. septembra, B E R T I B R U N , vodja T O Z D Jeklovlek, Jesenice, Cesta 
revolucije 1 A, štev. telefona 82-798. 

V času dežurs tva je dežurni v sobi vodje splošnega sektorja štev. 19, štev. 
telefona 2435. 

Dežurs tvo je na delovni dan od 15. do 7. ure zjutraj. Dežurni je od 15. do 
19. ure dosegljiv doma, od 19. do 7. ure zjutraj pa v Železarni. 

V prostih sobotah, nedeljah in praznikih je od 7. do 19. ure dosegljiv 
"doma, od 19. do 7. ure zjutraj pa v Železarni. 

Pri elektro peči (Foto S. Kokalj) 

LIVARJI V PRVEM POLLETJU 
ČEZ 900 TON JEKLENIH ULITKOV 

Jeklo l ivarna, modelna mizama, kovino l ivarna in ž a r i l n i c a , k i se
stavljajo temeljno organizacijo z d r u ž e n e g a dela L ivarna , so v prvem 
polletju letos obratovale v enakih pogojih kot zadnja tri leta, to je v 
t e ž j i h o k o l i š č i n a h kot normalno. V obeh l ivarnah so v tem č a s u 
izdelali 928.212 k g jeklenih ulitkov, oziroma ulitkov iz barvnih kovin. 
V jeklo l ivarni so polletni n a č r t presegli za 3,51 %, v kovino l ivarni pa 
za 24,98 %. 

Skupno sb zunanjim kupcem pro
dali 302.478 kg jeklenih ulitkov in 
ulitkov iz barvnih kovin, kar je 
42.522 kg manj od načrtovanih 
345.000 kg ali 12,33%. Plan zunanje 
prodaje niso realizirali zaradi tega, 
ker je bilo izdelanih več ulitkov za 
vzdrževanje znotraj Železarne. Po
sebnih reklamacij, v tem polletju 
niso imeli in so vse v mejah dogo
vorjenih v pogodbah. 

V modelni mizami so v pretežni 
večini izdelovali in obnavljali mo
dele za d o m a č e vzdrževanje. Izdelali 
so tudi modele za SPIK Beograd, 
ponvice za Jadranske železarne v 
Splitu, železarno Ravne in žlindrino 
ponev za železarno Sisak. 

S 1. januarjem letos je žarilnica 
prešla v sestav, oziroma v upravlja
nje v T O Z D Livarna. V prvem pol
letju so v žarilnici termično obdelali-
462.590 kg ulitkov, gredic, varjencev 
in žice. 

V T O Z D Livarna je bilo v prvem 
polletju poprečno v delovnem raz
merju 89 delavcev, toliko kot pred
videva plan, vendar pa je bilo šest 
delavcev več kot v enakem obdobju 
lani. Štirje delavci so prekinili, 
ravno toliko pa je sklenilo delovno 
razmerje v T O Z D v prvem polletju. 
Skupna odsotnost v T O Z D je bila v 
prvem, polletju 16,09% ali 0,30% 
večja kot v šest ih mesecih 1980, za 
skoraj odstotek pa je bila manjša , 
kot je bila v tem času poprečna 
odsotnost v Železarni. Bolezenske 
odsotnosti so imeli 7,51 % ali 1,67 % 
več kot lani, pri čemer je najbolj 
porastla bolezenska odsotnost do 30 
dni. . 

V prvem polletju so v T O Z D imeli 
pet poškodb, kar pomeni v odnosu 
na s ta lež 5,61 % kar je nekoliko več, 
kot je bilo poprečje Železarne. 
Zaradi tega so izgubili 58 delovnih 
dni ali 11,6 na eno poškodbo. 

V prvem polletju so imeli za 
6.857.397 din nižje proizvodne stroš
ke, kot so planirali, zaradi obraču
nanih odlitkov za lastno uporabo po 
interni dohodkovni ceni, le 3.726.009 
din znižanja pripisujejo lastni za
slugi. 

Celotnega prihodka so v T O Z D 
Livarna ustvarili v prvem polletju 

DEŽURNI ZA VZDRŽEVANJE V ŽELEZARNI 

D A T U M : D N E V N I : N O Č N I : 

P O N E D E L J E K - 14. 9 
T O R E K - 15. 9. 
S R E D A - 16. 9. 
Č E T R T E K - 17. 9. 
P E T E K - 18. 9. 
S O B O T A - 19. 9. 
N E D E L J A - 20. 9. 

P E T E R S E K L O Č A 
M I T J A K E R S N I K 
M A R J A N P I N T A R 
A N T O N T 3 U R J A ml. 
E D O K A V Č I Č 
P R I M O Ž Z V A B 
F R A N C C E R K O V N I K 

F L O R I J A N M L A K A R 
A V G U Š T I N N O V Š A K 
A H M E D T E L A L O V I Č 
A N T O N B U R J A st. 
J A N E Z F A L E T I Č 
JOŽE R A V N I K 
IVO L E B A N 

Telefon dežurnega za vzdrževanje v Železarni je: 
vezni telefon je: 

Na redne delovne dni dela dnevni dežurni 
nočni pa 

N a proste sobote, nedelje in praznike dela: 
dnevni dežurni 
nočni pa 
Predaja poslov se izvede v sobi tajništva vzdrževanja št. 5 v upravni 

stavbi T O Z D Vzdrževanje. 

3549 
2317" 

od 14.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

od 6.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.Q0ure 

SLUŽBA OBRATNE AMBULANTE 

33.751.000 din ali 4,3 % manj, kot so 
načrtovali , vendar pa 17,7 % več kot 
v obravnavanem obdobju lani. Do
hodek je znašal 17.571.000 din ali 
20,4 % več, kot so predvidevali in 
34,8 % več kot v šest ih mesecih lani. 
Pb izplačilu obveznosti iz dohodka 
jim je ostalo 12.614.000 din čistega 
dohodka ali 27,8% več, kot so 
načrtoval i in 27,1 % več kot v istem 
obdobju lani. Od tega so namenili za 
osebne dohodke 8.940.000 din ali 
8,7% več, kot so planirali in 36,2% 
več kot v šest ih mesecih lani. 

V prvem polletju so tako ustvarili 
197.431 din dohodka na delavca ali 
45,4 % več kot v šest ih mesecih lani. 
V primerjavi s poprečno uporablje
nimi poslovnimi sredstvi pa je 
dohodek znašal 48,1 % (v prvem pol
letju lani 56 %). Razporejen čisti 
dohodek na delavca je znašal 
141.734 din, oziroma 37,1 % več kot 
lani. Akumulacija v primerjavi z 
dohodkom je znašala 15,5 % (lani 
17 %), v primerjavi s čistim doseže
nim dohodkom 21,6% (lani 22,3%) 
in v primerjavi s poprečno uporab
ljenimi poslovnimi sredstvi 7,5 % 
(lani 9,5 %). 

Sredstva za osebni dohodek in 
skupno porabo so na delavca zna
šala 111.059 din ali 38,3 % več kot v 
istem času lani. Poprečni čisti 
dohodek delavcev je bil 12.351 din, 
oziroma 34,4% več kot v obravna
vanem obdobju lani. 

Del izplačanega osebnega dohod
ka za zadovoljevanje skupnih in 
splošnih družbenih potreb je na 
delavca mesečno znašal 4.392 din ali 
29,1% več kot lani. Iz dohodka 
T O Z D pa so za zadovoljevanje 
skupnih in splošnih družbenih po
treb in za pogodbene obveznosti na 
delavca - izplačali 30.848 din ali 
101,4 % več kot v prvem polletju 
lani. Akumulacija z amortizacijo 
je v primerjavi s poprečno uporab
ljenimi poslovnimi sredstvi znašala 
10% (lani 12,5%). Poprečno uporab
ljena poslovna sredstva na delavca 
so znašala 410.701 din ali 69,3 % več 
kot v šest ih mesecih lani, poprečno 
uporabljena osnovna sredstva na 
delavca pa so znašala 20.825 din ali 
11,7 % več kot v prvem polletju 
1980. 

V dneh od 14. do 19. septembra bodo delale naslednje obratne ambulante: 
dopoldne: II. obratna ambulanta - dr. Nada Jensterle in III. obratna 

ambulanta — dr. Zelimir Cesarec, 
popoldne: I. obratna ambulanta — dr. Janez Zaletel in IV. obratna 

ambulanta — dr. Marija Kovač ič -Može . 
V soboto, 19. septembra, samo dopoldne: I. obratna ambulanta — dr. 

Janez Zaletel inTV. obratna ambulanta — dr. Marija Kovač ič -Može . 
Dispanzer za borce: IV. obratna ambulanta — dr. Marija Kovač ič -Može 
Z O B N E A M B U L A N T E : 
Dopoldne: I. zobna ambulanta — v. dent. Viktor Stražišar. 
Za Železarno v torek, 15. septembra in v četrtek, 17. septembra, od 13. do 

19. ure. 
Popoldne: II. zobna ambulanta — dr. Alojz Smolej. 
Zaborce v četrtek, 17. septembra, od 7. do 13. ure. 
V soboto, 19. septembra, samo dopoldne: II. zobna ambulanta — dr. 

Alojz Smolej. 

PERSONALNE VESTI — AVGUST 
V mesecu avgustu je sklenilo delovno razmerje 92 delavcev in prekinilo 80 

delavcev. 
S T A R O S T N O SO BILI U P O K O J E N I : A N A FILIPAJ, 1928, valjarna 

bluming-štekel - 34 let v ŽJ, I V A N M A R T E L A K , 1924, valjarna debele 
pločevine - 33 let v ZJ , F R A N C M U L E J , 1925, valjarna žice - 34 let v 
ŽJ, JOŽE O M A N , 1922, transport - 34 let in pol v ŽJ, M I L A N RIJ A V E C , 
1928, valjarna žice - 33 let v ŽJ, R E Z K A R I T M A N I Č , 1926, družbena 
prehrana - 8 let in pol v ŽJ, J A N E Z R O P R E T , 1924, valjama žice - 30 let v 
ŽJ, H I N K O S V E T E , 1922, elektrode - 34 let in pol v ŽJ, L O V R E N C 
SODJA, 1929, remontne delavnice - 32 let v ŽJ, F ANI Š I Š K A , 1926, elektro
de - 33 let in pol v ŽJ in A N G E L A V O D N I K , 1926, strojne delavnice -
23 let v ŽJ. 

I N V A L I D S K O J E BIL U P O K O J E N : OTILIO B A R B O , 1926, strojne de
lavnice — 35 let v ŽJ. 

Upokojenim sodelavcem žel imo, da bi dolgo uživali težko zasluženi 
pokoj! 

U M R L I SO: H A S E A L I B A B I Č , 1957, jeklama - 4 leta in pol v Z J , 
I V A N H R O V A T , 1950, remontne delavnice - 11 let in pol v ZJ, R I F E T 
S M A J L O V I Č , 1953, transport - 7 let v ŽJ in IBRO Z A H I R O V I Č , 1950,-
jeklarna — 11 let v ZJ. 

Svojcem naše iskreno sožalje! 
DISCIPLINSKO SO BILI O D P U Š Č E N I : Jusmir Avdič, 1960, hladna 

valjarna Jesenice, Naser Bačič , 1961, jeklarna, Mato Barišič, 1961, valjama 
bluming-štekel , Senad Biščevič , 1960, hladna valjama Jesenice, Ivo Brkič, 
1960, transport, Hikmet Cerič, 1962, jeklovlek, B o ž o Cmoja, 1962, valjama 
bluming-štekel , Nihad Čehajič , 1960, valjama bluming-štekel , Hasib Čizmič, 
1959, hladna valjama Jesenice, Milan Dolenšek, 1964, livarna, Rifet Fočako-
vič, 1958, valjama bluming-štekel , Fikret Ganič , 1957, jeklama, D ž e m a l 
Hodž ič , 1961, hladna valjama Jesenice, Asim Ibrahimovič, 1955, hladna va
ljama Bela, Dragoja Ilič, 1955, žebljarna, Slobodan Jakovljevič , 1958, jeklar
na, Andrej Jan, 1960, jeklovlek, Stojan Janev, 1955, plavž, Dragan Jovanovič , 
1950, valjama žice, Radoslav Kela, 1958, ž i cama, Franjo Koren, 1956, jeklar
na, Gojko KoVačevič, 1952, vzdrževanje, Srečko K m i č a r , 1947, remontne de
lavnice, Š e h z a d Kula l ič , 1957, jeklovlek, Marjan Markelj, 1953, splošni sektor 
- P F R Č , Milan Mart ič , 1953, transport, Ramo Mehič , 1957, energetika, Boži
dar Mlinaric, 1957, hladna valjama Bela, Ramzo Mušič , 1960, jeklama, Nihad 
N u h a n o v i č , 1957, jeklama, Stanko Popratin, 1956, valjama bluming-štekel , 
Slavko Pranjič , 1951, valjama bluming-štekel , Fehim R a m i č , 1957, jeklama, 
Todosija Ristovski, 1951, jeklama, Zoran Savič , 1958, hladna valjama Bela, 
Mojca Smolej, 1962, elektrode, Slavko Svalina, 1960, jeklama, D u š a n Šebja-
nič, 1958, jeklama, Milan Šebjanič , 1951, jeklama, Enver Šečir, 1957, ž i c a m a , 
Mihad Šupuk, 1960, energetika, Obrad Tepič , 1961, strojne delavnice, Ismet 
Zukič, 1963, valjama žice in Marjan Zerovec, 1962,'jeklarna". 

IŠČEMO DELAVCE ZA PONVIČNO 
GOSPODARSTVO 

Železarna Jesenice, T O Z D Jeklama potrebuje za opravljanje zidarskih 
del v oddelku ponvičnega gospodarstva večje števi lo kvalificiranih zidarjev 
oziroma delavcev, ki že imajo zadovoljive delovne izkušnje pri zidarskih delih. 

Kandidati naj svojo pripravljenost za razporeditev na navedene delovne 
naloge sporočijo kadroviku svoje T O Z D ali pisno na kadrovski sektor Žele
zarne, 



SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU) 

4. SEJA ODBORA ZA SPLOŠNE ZADEVE PRI 
DS ŽELEZARNE 

V ponedeljek, 7. septembra, so se na 4. redni seji sestali č l a n i 
odbora za s p l o š n e zadeve in pregledali gradivo, k i je prispelo na 
njihov naslov. 

Vodja splošnega sektorja jih je 
najprej seznanil s pregledom izvrše
vanja sklepov, sprejetih na prejšnji 
seji. Iz poročila je bilo razvidno, da 
so vsi sklepi izvršeni. 

Tokrat je bilo odboru posredova
nih devet predlogov za s lužbena 
potovanja v tujino. Od teh je za štiri 
dala soglasje že posebna komisija in 
so jih na tej seji samo še potrdili. T o 
so bila s lužbena potovanja V i n k a 
P o g a č n i k a i n Jakoba Medja na 
Madžarsko, kamor sta potovala v 
zvezi z reklamacijo firme Zala za 
patentirno žico, Janeza Bidovca v 
Sovjetsko zvezo, kamor je potoval 
zaradi razgovorov za jekleni odpa
dek za zadnji kvartal tega leta, 
Janeza Jamarja za študijsko poto
vanje v Zahodno N e m č i j o in Avstri
jo (potovanje je potekalo v okviru 
bilateralnega sodelovanja skupaj s 
T U Clausthal in univerzo v Leobnu, 
predmet potovanja pa so predvsem 
ekstaktivni, predvsem pa predelo
valni obrati metalurške stroke) in 
Jerneja H o č e v a r j a v Vzhodno 
Nemči jo , kamor je potoval skupaj s 
predstavniki Metalke in Železarne 
Ravne na leipziški sejem, kjer so bih 
organizirani razgovori z Vzhodnimi 
Nemci o eventuelni medsebojni 
menjavi. 

Poleg teh pa so odobrili s lužbena 
potovanja v tujino š e J a n k u Per-
netu v Italijo, ki bo potoval k firmi 
Danieli na razgovore, ki jih omenje
na firma organizira s koristniki 
svojih proizvodov (ta firma je tudi 
potencialni ponudnik za opremo, 
kakršno potrebujemo v Železarni), 
Borisu Bregantu v Italijo, kamor 
bo skupaj s predstavniki skupščine 
občine Jesenice potoval v Vald' 
Aosto, s katero naša občina navezu
je gospodarske, kulturne in podobne 
stike, J o ž e t u Pezdirniku na Mad
žarsko, kjer se bo udeležil medna
rodnega strokovnega simpozija s 
področja projektiranja proizvodnje' 
in upravljanja hidravlično pnev
matskih naprav za krmiljenje in 

f)ogone sodobnih proizvodnih meta-
urških naprav (tov. Pezdirnik je za 

simpozij pripravil tudi referat, ki ga 
je strokovna žirija uvrstila v semi
narski program) ter Borisu Pesja
k u in Borisu Bregantu v Zahodno 
Nemčijo , kamor bosta potovala na 
razgovore za pripravo osnove po

godbe v zvezi z odobritvijo kredita 
za nabavo opreme Jeklarne 2. 

Poroči lo o opravljenem s lužbenem 
potovanju v tujino je na odbor 
tokrat posredoval le Aleksander 
Jezeršek, in sicer s potovanja v 
Bolgarijo. Potovati je moral zaradi 
zahteve bolgarskega kupca v okviru 
reklamacije dobavljene dinamo plo
čevine. Pri pregledu dejanskega 
stanja je bilo ugotovljeno, da so 
dimenzijska odstopanja le lokalna, 
zato je bila reklamacija in vsi za

htevki v zvezi z njo umaknjeni. Tov. 
Jezeršek je v zvezi s tem uredil še 
nekatere" druge stvari, predvsem, da 
ne bi v takih primerih ponovno pri
čenjali zamudnega in dragocenega 
postopka ugotavljanja upravičeno
sti reklamacije. Glede na to je 
podpredsednik poslovodnega odbora 
potovanje ocenil kot uspešno. 

Pregledali so tudi poročila o služ
benih potovanjih v prvem polletju 
tega leta s poimenskim seznamom 
potujoč ih v tujino. Obravnavah so 
tudi vloge društev in organizacij in 
sprejeli ustrezne sklepe. Ob koncu 
seje so nekaj časa namenili tudi disciplini v Železarni, seznanjeni so 
bih s problematiko evidentiranja 
zunanjih gostov, ki želijo v poslov
nih zadevah vstopiti v Železarno. 
Menih so, da je treba vse sklepe v 
zvezi s tem dosledno izvajati in 
podprli vsa prizadevanja splošnega 
sektorja in splošne varnostne službe. 

Z. V. 

7. SEJA ODBORA ZA GOSPODARSTVO 
PRI DS ŽELEZARNE 
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Č l a n i odbora za gospodarstvo pr i delavskem svetu Ž e l e z a r n e so se 

avgusta sestali na sedmi seji, k i j o je vodil predsednik Janez P ikon . 

Gradnja podaljška strojnih delavnic na Javorniku (Foto I. Kučina) 

TOZD Strojne delavnice 

4. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
Delavski svet T O Z D Strojne delavnice je na 4. seji 3. septembra 

obravnaval dopolnila k samoupravnemu sporazumu o temeljih plana 
skupnosti o t r o š k e g a varstva o b č i n e Jesenice za obdobje 1981 —1985 v 
letu 1981, spremembo samoupravnega sporazuma o meri l ih, pogojih, 
n a č i n i h in postopkih za dosego dogovorjenega uvoza blaga in storitev 
ter odliva deviz za obdobje 1981 —1985 ter predlog p o v i š a n j a vrednosti 
delovnih nalog. 

O pregledu izvrševanja sklepov 5. 
in 6. seje odbora je spregovoril č lan 
poslovodnega odbora Bož idar Bar-
telj. Glede povečanja osebnih do
hodkov je odbor sklenil, da se na 
osnovi doseženih polletnih poslov
nih rezultatov in ocene poslovanja 
do konca leta s 1. avgustom 1981 
povišajo vrednosti delovnih nalog za 
5%. Doseganje poslovnih rezultatov 
je potrebno mesečno zasledovati in 
analizirati ter jih usklajevati z 
viš ino osebnega dohodka. Zato je 
odbor za gospodarstvo pri delav
skem svetu Železarne predlagal, da 
o povečanju osebnih dohodkov raz
pravljajo in sprejmejo ustrezne 
sklepe tudi odbori za gospodarstvo v 
temeljnih organizacijah in delovnih 
skupnostih. 

Analizo f inančnega rezultata za 
mesec julij in kumulativno za sedem 
mesecev 1981 je obrazložil vodja 
f inančno računovodskega sektorja 
Boris Pesjak. Podrobnosti o analizi 
f inančnega rezultata so bile že 
objavljene v glasilu Zelezar. 

Vodja oddelka za operativno pla
niranje proizvodnje Avgust Karba je 
prisotne seznanil z oceno izvrše
vanja operativnega programa skup
ne in blagovne proizvodnje ter 
realizacije za mesec avgust in 

kumulativno za 8 mesecev, v obrav
navo pa je bil predložen tudi predlog 
operativnega programa skupne in 
blagovne proizvodnje ter realizacije 
za mesec september 1981. 

Na predlog sektorja prodaje — 
oddelka za raziskavo tržišča je odbor 
obravnaval predlog P R O D A J N I H 
C E N Z A P R O I Z V O D E Železarne 
Jesenice ter sklenil, da je veljavnost 
novega cenika od 1. septembra 1981 
dalje. 

Vodja temeljne organizacije Elek
trode Miha Stojan je predložil v 
obravnavo predlog za dodatno so-
vlaganje v rudnik K A O L I N A Kam
nik. V zvezi s tem so potrdili 
dodatna sredstva sovlaganja v višini 
900.000 dinarjev. Financiranje naj se 
izvrši iz 90 % sredstev temeljne orga
nizacije, ki so združena v sklad AZ. 

Člani so bih seznanjeni tudi s 
spremembami samoupravnega spo
razuma o merilih, pogojih, načinih 
in postopkih za dosego dogovor
jenega obsega uvoza blaga in sto-, 
ritev ter odliva deviz za obdobje 
1981 do 1985. Sprememba je v čl. 13. 
samoupravnega sporazuma o uvozu 
blaga in storitev ter odriva deviz, ki 
prinaša ugodnosti Železarni. Člani 
odbora so to usmeritev potrdili. 

D M 

Z zgoraj omenjenim dopolnilom k 
sporazumu o temeljih plana skup
nosti otroškega varstva ni soglašal , 
ostali dve zadevi pa je potrdil. 
Predlagal je celo, da naj bi se v 
bodoče v okviru poslovnega rezul
tata proučila m o ž n o s t večjega pove
čanja vrednosti delovnih nalog 
(sedaj je bilo predlagano 5 od
stotkov) . 

Obravnaval je tudi pritožbo žer-
javovodkinje na mostnem žerjavu 
160 K N na ukrep o prenehanju 
delovnega razmerja, ki ga je le-tej 
izrekla skupna disciplinska komisija. 
Delavski svet se ni strinjal z 
utemeljitvijo žerjavovodkinje, da je 
z dela izostajala zaradi neurejenih 
delovnih razmer na žerjavu, kajti 
žerjav je že v le tošnjem letu pre
gledal republiški inšpektor za var
stvo pri delu, pa tudi drugi žer-
javovodje so podpisali izjavo, da 
bi bilo delo z zaščito, kakršno si 
zamišlja žerjavovodkinja, nemogoče 
in nevarno za delavce pri strojih. 
Potrdil je ukrep, ki ga je izrekla 
disciplinska komisija. 

Delavski svet je pregledal tudi, 
kako se izvršujejo sklepi, ki so bili 
sprejeti na prejšnjih sejah. Ponovno 
so ugotovili, da morajo zaradi težav 
pri prevozu materiala iz različnih 
lokacij čimprej dobiti dvotonski 
kamion in da je treba zaradi težav 

s pomanjkanjem materiala nabaviti 
močnejše kladivo za oddelek kovao-
niče. Zanj je treba izdelati tudi pred-
program investicije. V zvezi s skle
pom svoje 2. redne seje, ki se je na
našal na zalogo jeklenih polizdelkov 
in orodja za potrebe njihove T O Z D , J 
pa tudi za potrebe vzdrževanja in ! 
novogradenj za vso Železarno (ta se 
nahaja v njihovem skladišču) ter 
glede solidarnostnega pokrivanja v , 
zalogah vezanih obratnih sredstev, 
so se člani delavskega sveta sezna
nili ž ustrezno razlago F R S . Sklep 
— prav tako z druge seje — s katerim 
so zadolžili S E O , da izdela osnutek 
novega načina formiranja prihodka, 
kot ga imajo O Z D Slovenske 
Strojegradnje, da bi po novem na
činu pričeli poslovati s 1. januarjem 
1982, pa so sklenili obravnavati 
na eni prihodnjih sej. Neizvršen 
je ostal tudi sklep tretje seje, po 
katerem jim mora oddelek za štu
dij dela in časa poslati rezultate 
meritev dodatnih časov za ob
delovalne stroje. 

Na predlog enega, izmed delegatov 
je delavski svet zadolžil vodstvo 
T O Z D , da še enkrat prouči vpra
šanje čiščenja oblek, in sicer v 
primerjavi s T O Z D Remontne de-
lavnice ter T O Z D Vzdrževanje . 

B L 

PREGLED SESTANKOV SDS 
Minuli teden smo iz šest ih temeljnih organizacij ter iz ene 

delovne skupnosti prejeli zapisnike s sestankov 29 samouprav
nih delovnih skupin. Osrednjo temo je predstavljala obravnava 
predloga dopolnila k samoupravnemu sporazumu o temeljih 
plana skupnosti otroškega varstva za obodbje 1981— 1985 za 
letošnje leto. 

Iz T O Z D PLAVŽ smo prejeli zapisnike SDS vodstvo 
T O Z D ter p l a v ž 1 in 2. SDS vodstvo T O Z D ima v zvezi z 
zgoraj omenjenim predlogom dopolnila več vprašanj . Zanima 
jo, koliko staršev od navedenga števi la 1440 otrok ima stalno 
bivališče v občini Jesenice, kakšna je f inančna obremenitev 
staršev otrok, ki imajo otroke v otroškem varstvu v občini Jese
nice, vendar pa so tu le začasno prijavljeni ter kateri so »ne
predvideni« stroški letovanja otrok v domu D P M v Novigradu. 
Zeli biti tudi seznanjena z razčlenitvijo stroškov letovanja. 
SDS plavž 1 pa v zvezi z istim predlogom poudarja, da se ne 
strinja s tako visokim povečanjem prispevne stopnje za skup
nost otroškega varstva. Sklicuje se na to, da je skupnost soraz
merno z večjo maso dohodka, ki so ga ustvarile delovne orga
nizacije, dobila po dosedanji prispevni stopnji več sredstev in da 
z dobrim in smotrnim gospodarjenjem v skupnosti ne bi smelo 
priti do tako velikih finančnih odstopanj. V zvezi s samouprav
nim sporazumom o skupnih osnovah in merilih za delitev 
sredstev za osebne dohodke in dela sklada skupne porabe, ki ga 
bomo sprejemali na referendumu, pa zahteva takojšnje 
to lmačenje člena 58 (dodatki za delo izven dopoldanskega 
rednega delovnega časa) . Ne more namreč razumeti, kaj hoče 
predlagatelj doseči z zmanjšanjem (v odstotkih) dodatkov — v 
primerjavi z osnutkom — »ko pa ni bilo nobene zahteve po 

korigiranju«. Na sestanku je bilo govora tudi o izletu, delovni 
disciplini, varčevanju z materiali ter o dotrajanosti prve peči. 
Tudi SDS plavž 2 se ne strinja s predlaganim povečanjem 
prispevka za skupnost otroškega varstva, vprašuje pa tudi, v 
zvezi z že prej omenjenim sporazumom o delitvi sredstev za 
osebne dohodke, »kdo je spremenil č len 59 o delu izven delov
nega časa, kjer so vsi dodatki znižani , v sporazumu (z dne 
13. avgusta) pa za to ni nobenega pojasnila«. Razpravljala je 
tudi o situaciji s surovinami (ruda, koks, apnenec). Skrbi jo, 
kako bo potekalo delo v zimskih mesecih. - -

V T O Z D V A L J A R N A ŽICE so o zgoraj omenjenem dopol
nilu razpravljale SDS valjarna ž i c e 1, 2 in 3. SDS valjarna 
žice 1 meni, da so osebni dohodki delavcev že dovolj obreme
njeni, zato naj bi dodatna sredstva za skupnost otroškega var
stva iskali drugje (»čeprav je najlažje povečat i prispevno stop
njo«). Pod razno SDS ugotavlja, da je bil glavni vzrok za slabo 
proizvodnjo na njihovi dnini v preveliki bolezenski odsotnosti 
in izostankih ter da bi bilo treba nekaj delavcev usposobiti za 
delo na ključnih delovnih nalogah in opravilih. SDS valjarna 
žice 2 predlaga, da naj se dodatna sredstva za skupnost 

ŽELEZ AR 

otroškega varstva poiščejo v 1,5-odstotka samoprispevka in v 
sredstvih za skupno porabo. Ugotavlja tudi, da se kljub sicer 
dobremu delu njihove skupine zapaža tendenca k porastu 
količine II A žice in ,0"52. Od vodstva pričakuje, da poskrbi, da 
bi delavci dobili po dve delovni obleki, opozarja pa tudi, da se 
problem »pulta« pri peči in zakladalnem stroju kljub bližajoči 
se zimi še hi rešil. Tudi SDS valjarna žice se ni opredelila za 
povečanje prispevne stopnje za skupnost otroškega varstva 
(»ker je že samoprispevek«). 

Tudi SDS vodstvo T O Z D Ž E B L J A R N A ne soglaša s 
povečanjem prispevne stopnje. Meni, da je izgubo skupnosti 
otroškega varstva treba pokriti s prerazdelitvijo sredstev vseh 
SIS in s sredstvi VIZ. K t a k š n e m u sklepu jo navaja več po
mislekov. Tako se sklicuje na močan padec realnih osebnih 
dohodkov, na (v tem mesecu) dodatno obremenitev z 0,9% 
republiškega davka in 1,5% samoprispevka za šo ls tvo ter na to, 
da »smo pred zače tkom šolskega leta in pred ozimnico«. SDS 
ocenjuje, da se naše družbene potrebe razvijajo s prevelikim 
tempom, tako investicijsko kot organizacijsko. T o zahteva 
ogromno finančnih sredstev. Teh sredstev pa delavci in gospo
darstvo ob sedanji stopnji storilnosti in zastarelosti proizvodnih 
naprav v industriji — železarni, ne morejo, v zadostni višini 
združiti. Zato pravijo, da naj v SIS začnejo bolj racionalno 
porabljati združena sredstva za najnujnejše potrebe in ne samo 
razmišljati o željah. Želje občanov, še bolj pa vodstev in 
funkcionarjev v občini, so po mnenju SDS, prevelike. Z dohod
kom T O Z D in z osebnim dohodkom delavcev ni m o ž n o finan
cirati tako obsežnih programov. Treba se je spustiti na realna 
tla in družbeno strukturo graditi v mejah, ki jih začrtujejo 
razpoložljiva sredstva, pravi SDS. Zato je treba izgubo v SIS za 
otroško varstvo pokriti s prerazporeditvijo med vsemi interes
nimi skupnostmi v občini. Po njenem mnenju je treba »takoj 
ukiniti umetno tvorbo v šo l s tvu , tj. VIZ«, sproščena sredstva 
pa naj gredo prvo leto za potrebe otroškega varstva. Skupina 
predlaga, da naj bi tudi celodnevno šo lo skrčili na obseg, ki ga 
bomo sposobni brez t e ž a v financirati, »sicer bomo v kratkem 
tudi za šo l s tvo zahtevali dodatno povišanje prispevne stopnje«. 

Iz T O Z D S T R O J N E D E L A V N I C E smo prejeli zapisnike 
vseh š t i r i n a j s t i h S D S . Tudi . tu so S D S obravnavale predlog 
omenjenega dopolnila, seznanile pa so se tudi s predlogom za 
procentualno povečanje vrednosti osnovnih tarifnih postavk. 
SDS vodstvo T O Z D se s povečanjem, prispevne stopnje za 
otroško varstvo strinja s pripombo, da mora skupnost otroškega 
varstva gospodarno razpolagati z družbenim denarjem in iskati 
notranje rezerve. Strinjata se tudi S D S priprava dela in mate
rialna s lužba ter strugama Javomik, ostale pa s tol ikšnim pove
čanjem prispevne stopnje ne soglašajo. SDS strugama 1 ima 
pomislek, č e bi to povečanje prispevne stopnje sprejela, da bi šlo 
potem tako »v nedogled pri sedanjem zviševanju cen«. Govora 
je bilo tudi o pomanjkanju tople vode v sanitarijah ter o za
ostajanju osebnih dohodkov za rastočimi življenjskimi stroški. 
SDS strugama 2 se pod razno pritožuje nad kvaliteto brusnih 
kolutov za vidia n o ž e ter vprašuje, zakaj nožev ne brusijo, vsaj 
v grobem, v brusilnici. SDS konstrukcijska delavnica 1, ki sicer 
dopušča povečanje prispevne stopnje (sorazmerno z rastjo šte
vila otrok) do največ 1,2 %, se pod razno pritožuje, da je orodje 
slabo vzdrževano. Na pločevinskih škarjah (strojnih in ročnih) 

bi bilo treba menjati kline. Zaradi bolovanja orodjarja naj bi to 
delo opravila ključavničarska skupina. Varilci pa se pritožujejo 
zaradi slabe kakovosti varilnih pištol. Iste pripombe v zvezi z i 
obratno problematiko so bile izrečene tudi na sestanku SDS 
konstrukcijska delavnica 2. 

Iz T O Z D V Z D R Ž E V A N J E smo prejeli zapisnike SDS 
v z d r ž e v a n j e P l a v ž 1 in 3 ter v z d r ž e v a n j e hladne valjarne 
Bela 1 in 2. SDS vzdrževanje Plavž 1 in 3 ne soglašata s pove
čanjem prispevne stopnje, češ, da se sorazmerno z rastjo 
dohodka veča tudi vsota prispevka za otroško varstvo, da starši 
za varstvo otrok že plačujejo višje cene, da najnižja stopnja v 
Sloveniji ne more biti razlog za povečanje ter da se združenega 
dela ne more vedno znova obremenjevati z novimi zahtevami 
Skupnosti otroškega varstva pa priporočata, da naj gospodari v 
skladu s svojimi možnostmi . Pr i tožujeta se tudi, da nista prejeli 
nobenga odgovora glede prehrane v kantinah ter nasprotujeta 
nastanitvi delavcev iz tujih firm v njihovih garderobah. Kot 
razlog med drugim navajata tudi pomanjkanje vode in kopal
nic. SDS vzdrževanje H V B 1 in 2 pa sta s sestanka naslovih na 
odbor za gospodarstvo v temeljni organizaciji prošnjo za uredi
tev sanitarij v delavnici. Pogovarjali so se tudi o nabavi eolskih 
ključev, ki jih pri vzdrževanju nujno potrebujejo, pa jih tre
nutno ni na razpolago. 

Proti predlaganemu povečanju prispevne stopnje za skup
nost otroškega varstva se je izrekla tudi SDS delavnica elek-
troenergije (TOZD E N E R G E T I K A ) , soglaša pa z objavljenim 
besedilom samoupravnega sporazuma o skupnih osnovah in 
merilih za delitev sredstev za osebne dohodke in dela sklada 
skupne porabe. Seznanila se je tudi s sklepi samoupravnih 
organov in družbenopol i t ičnih organizacij, ki se nanašajo na 
T O Z D Energetika. 

Iz D E L O V N E S K U P N O S T I ZA E K O N O M I K O , T K R IN 
N O V O G R A D N J E pa smo prejeli zapisnike SDS organizacija 
dela i n mehanska preskusevalnica ter od oddelka O T K za 
jeklarno^Od teh je o povečanju prispevne stopnje razpravlala 
le SDS mehanska preskuševalnica, ki se s povečanjem sicer 
strinja, ob čemer pa ima enake pomisleke, kot so bih izraženi v 
č lanku v Železarju. Delavci oddelka O T K za jeklamo pa so se 
na sestanku zavzeli za to, da bi bili tudi oni upravičeni do 
premije. Zahtevajo, da se njihovo delo za proizvodnjo v jeklarni j 
ustrezno ovrednoti ter ugotovi njihov doprinos pri izdelavi sarž 
tako v kol ič inskem kot v kvalitativnem pogledu. Pritožujejo se 
tudi, da je njihovo delo zaradi pošiljanja prob neustreznih 
dimenzij iz jeklarne zelo o težkočeno in predlagajo vodstvu 
kemičnega oddelka, da naj pismeno zahteva od jeklarne, da naj 
zamenjajo vse neustrezne kokile za vlivanje prob. Hkrati opo
zarjajo, da obe telefonski povezavi predstavljata coklo pri 
hitrem javljanju rezultatov. Ugotavljajo tudi potrebe po 
vzdrževalnih delih instalaterjev, po ureditvi ventilacije v sani
tarijah ter po popravilu zračne pošte v jeklarni. SDS organi
zacija dela je na sestanku razpravljala o sporazumu o skupnih 
osnovah in merilih za delitev sredstev za osebne dohodke in 
dela sklada skupne porabe, o dopolnitvah navodila za korišče
nje premakljivega delovnega časa ter o oceni poslovanja do 
konca leta. 

Center za proučevanje samoupravljanja 
in informiranje — Božidar Lakota 4 



MLADI O SEBI, SVOJIH PROBLEMIH, NAL0GAH IN PERSPEKTIVAH 

IZ BRIGADIRSKEGA DNEVNIKA 

Brigadirji se pripravljajo za zadnjo 
večerjo v tej izmeni. V vrsti tako kot 
vse pretekle dneve zamujata »Gos-
podžo« in »Džemo« . Ne* vem, ali 
bosta tudi zadnji dan na akciji imela 
Je pripravljeni izgovor. Odhajamo 
zadnjič na tej akciji, zadnjič v tem 
letu. na brigadirsko večerjo, pesem 
»Kuvarice, majko naša . . . « nekateri 
jokajo.. . za tiste, ki so prvič na 
akciji, jok in pesem zbujata posebno 
pozornost in razmišljanje . . . 

Stari brigadirji pravijo, da se na 
akciji dvakrat joka. Prvič takrat, ko 
se srečaš s starimi tovariši , s kate
rimi si se več let srečeval na različ
nih deloviščih naše domovine. Dru
gič se joka na koncu izmene, ne za 
to, ker se bojiš, da se več ne bomo 
videli, t e m v e č zato, ker veš , da mora 
miniti eno leto do ponovnega sre
čanja. Zato je slovo najtežje . Le 
najbolj uporni ne pokažejo svojih 
občutkov, sedijo v nekem kotu, 
razmišljajo, vrtijo cigareto v ustih in 
se grizejo v duši. 

Tako je bilo v Baru zadnji večer, 
ko se je začenjala najdaljša noč. 
Pesmi z zvočnikov so parale srca, 
brigadirji" pa so se brezciljno spreha
jali pe l i . . . 

Marcel olepšuje držalo krampa, 
•a katerega se podpisujejo tovariši. 
Njegova želja je, da ga odnese do
mov za spomin. Pripoveduje mi o 

PREDLOG ZA SPREJEM 
V ZVEZO KOMUNISTOV 

Lansko leto so v mladinskih 
delovnih brigadah jeseniške občine 
predlagali za sprejem v zvezo komu
nistov 18 mladih, štiri na akciji Kras 
in 14 N i š , letos pa so v brigadi 
Jeseniško-bohinjski odred v Baru 
predlagali za sprejem v zvezo ko
munistov 11 mladih. Predloge za 
sprejem so ž e poslali v osnovne 
organizcije, kjer mladi živijo, oziro
ma delajo. 

Rk 

PRIPRAVE NA ZBOR 
GORENJSKIH 
BRIGADIRJEV 

V soboto, 19. septembra, ob 10. uri 
se bodo pri - Š o b c u zbrali gorenjski 
brigadirji. Organizator srečanja je 
občinska konferenca Z S M S Radov
ljica v sodelovanju z ostalimi go
renjskimi občmskuni vodstvi ZSMS. 
Pričakujejo, da se bo zbralo 500 
brigadirjev, med njimi bodo tudi 
veterani, katere še posebej vabijo na 
srečanje. 

Slavnostni govornik bo predsed
nik republiške konference Z S M S 
Boris Bavdek, kulturni program 
bodo pripravili brigadirji sami, za 
tem pa bodo na sporedu še šport
no-zabavna tekmovanja. Mladi se 
bodo lahko pomerili v košarki, 
odbojki, skokih v vrečah in podob
nem. Tovariško srečanje se bo 
nadaljevalo do večera. 

Če bo vreme slabo, bo srečanje 20. 
septembra. 

Rk 

zadnjem delovnem dnevu, ko so 
delali brez volje, čeprav so bili' rezul
tati pomembni za priznanje. Kot da 
bi vsi skupaj želeli, da se čimprej 
vrnejo v naselje, da bomo spet vsi 
skupaj. Vse življenje bom imel v 
spominu tovariš tvo , kakršno je bilo 
tukaj, mi pripoveduje. Nikoli ne 
bom pozabil tovarišice iz Ljiga, ki je 
neuto laž l j ivo jokala zaradi slove-

T a čas je na dvorišču šole, kjer so 
bivali brigadirji, nastal pravi diren
daj. 

Bosanci iz Bosanskega Broda so 
objeti, pojejo, tresejo se stene od 
njihovih glasov. Zagotavljajo, da se 
bomo ponovno srečah na enem 
izmed mnogih mladinskih delovišč. 
»Mičoši« — brigadirji iz M D B 21. 
julij iz Ivangrada napovedujejo 
poslovimo tekmo tovarišem iz Bačke 
Topole. Tovariš i iz Ljiga so od 
nekod potegnili še zadnje rezeve 
kave in vabijo vse na zadnjo skode
lico. Nazmi sedi osamljen na klopi, 
kot da bi želel vse to začrtati v spo
min. 

Mesec dni je bilo tukaj dovolj 
šale, pesmi, ljubezni in napornega 
dela. Kako nas je peklo sonce na 
delovišču! Vse smo preboleli: prve 
žulje in prvo ljubezen, toda tovari
š tvo ostane. »Takoj, ko pridem do
mov, bom napisal pismo Stani iz 
Bačke Topole ,« pravi n a š Apač 
Asmir. 

Kdo ve, ali bi spremenil sklep, če 
bi vedel, da njegova Stana išče 
to lažbo v naročju fanta iz Ivangra
da. T o je tudi akcija števi lnih 
ustvarjenih in neustvarjenih želja in 
ljubezni, ko vsak dan prinese nekaj 
novega.-

Mladen, neprekosljivi mojster raz
glasile postaje, je naredil kratek 
odmor ia glasba je utihnila. 

Brigadirji so pesmi prenesli v 
spalnice. V tem so prednjačili popu
larni »Mičoši« . Tudi v našo brigado 
se je preneslo to vzdušje . Najglas

nejš i je bil N e š o . Pravi, da to ni nje
gova prva akcija in prvo slovo, da bo 
naj težje še le naslednji dan, ko bo 
prišel domov in ostal sam v sobi. 
Takrat se bodo začele vrstiti slike 
preteklih d n i . . . 

1 Prihaja č a s končnega slovesa. 
Objemanje, poljubljanje in zamud
niki si še zamenjujejo naslove. Sploh 
ni važno , kdo je iz katere brigade. 
Čeprav je bila akcija težka, sta naša 
skupnost in tovariš tvo vse »izrav
nala«. 

»Veliko sem razmišljala, preden 
sem odšla na akcijo, toda zdaj vem, 
da bom zaradi tovarištva prišla tudi 
naslednje leto,« pravi objokana bri-
gadirka iz Topole. 

Brigadirji vstopajo na vlak, v 
splošnem metežu poljubov in obje
mov j=e slišijo besede: Zorane, 
p i š i . . . , Tanja, javi se . . . Noco, ne 
pozabi me . . . Vlak odpelje in še 
zadnji pogled na naselje, kjer so 
ostale privezane zastave, ki čakajo 
"na nove, še nežul jave roke, da jih 
dvignejo na jambor. 

T . K . 

SEJA PREDSEDSTVA 
OK ZSMS JESENICE 
V sredo, 9. septembra, bo deseta 

seja predsedstva O K Z S M S Jeseni
ce. Na seji bodo obravnavali po
ročila o udeležbi jeseniških delovnih 
brigad na letošnjih akcijah. Okvirno 
bodo določi l i termin volilno-pro-
gramske seje (oktober-november), 
odvisno tudi od kadrovskega postop
ka za vodstvo občinske konference 
ZSMS. Pred tem pa se morajo 
izvesti volilno-programske seje po
dročnih konferenc in obiski po 
osnovnih organizacijah Z S M S , zato 
da bi se uskladile volilno-pro
gramske seje z O K ZSMS. 

V pripravah na skupščinske volit
ve leta 1982 bodo naredili seznam 
mladih, ki so doslej obiskovali raz
l ične oblike družbenopol i t ičnega izo
braževanja. Predsedstvu bo podano 
tudi poroči lo o mladinski poletni 

• polit ični -šoli v Vikrčah pri Tacnu, 
razpravljali pa bodo še o nekaterih 
drugih zadevah, ki se nanašajo na 
nadaljnje delo občinske konference 
Z S M S Jesenice. 

M J 

Valjarna žice na Beli 

Pripravljenost je vedno 
boljša kakor 

golo pričakovanje... 
Tito 

RADIOLOŠKO-BIOLOŠKO-KEMIČNA 
ZAŠČITA 

Pri odpravljanju posledic J K B udara je dekontaminacija zelo 
pomemben ukrep za normalizacijo življenja in pomeni pomemben 
dejavnik za krepitev odpornosti vseh družbenih struktur pred učin
kom J K B sredstev. 

Pri dekontaminaciji ima prednost dekontaminacija ljudi in ti
stih materialnih dobrin in tehničnih sredstev, s katerimi pridejo 
ljudje pri delu in manipuliranju v neposreden stik (obleka, oprema, 
orodje, stroji za delo itd.). Dekontaminacijo drugih materialnih do
brin, zemljišča in objektov moramo načelno opraviti čimprej, toda 
vedno potem, ko k o n č a m o dekontaminacijo ljudi. 

Dekontaminacijo je treba nače lno izvajati s sredstvi, ki so na 
ozemlju in so namenjena za mirnodobne potrebe: hišne in javne 
kopalnice, cisterne za polivanje ulic, pralni stroji in naprave za 
pranje perila, razni aparati za škropitev in polivanje itd. Za učinko
vito uporabo le-teh v vojni je treba pravočasno izvršiti organizacij
ske, mobilizacijske, t ehnične in znanstvene priprave. Specialna sred
stva za dekontaminacijo je treba preskrbovati le izjemoma. 

V S E B I N A R B K D E K O N T A M I N A C I J E 

R B K dekontaminacijo tvorijo sile, sredstva, ukrepi in postopki, 
katerih uporaba in izvajanje sta namenjeni za pravočasno odprav
ljanje k on tam inan to v z ljudi, živali in materialnih dobrin in ustvar
janje pogojev za opravljanje dejavnosti in normalizacijo življenja v 
razmerah uporabe vojnih J K B sredstev. 

Glede na vrste kontaminantov je dekontaminacija lahko radi
acijska, kemična in biološka. Odvisno od vrste objektov, ki se dekon-
t a min i rajo. ima vsaka od teh določene specifičnosti, ki se morajo 
upoštevat i pri praktični uporabi 

Glede na objekte, ki se dekontaminirajo in na specifičnosti po
stopka, zajema dekontaminacija: dekontaminacijo ljudi in živali, 
obleke, obutve in drugih predmetov iz tekstila in usnja, tehničnih 
sredstev in opreme, zemljišča in objektov ter hrane in vode. 

D E K O N T A M I N A C I J A L J U D I IN Ž I V A L I 
Ljudje in živali se lahko kontaminirajo z neposrednim sedi-

mentiranjem kontaminantov v obliki kapljic, aerosolov in radioak
tivnega prahu na nezašči tenih delih telesa ali pa posredno prek 
kontaminiranih predmetov, s katerimi pridejo v stik. Glede na 
hitrost uč inka ima dekontaminacija ljudi prednost. 

Hitrost učinka B T s na ljudi in živali zahteva zelo hitro odprav
ljanje kontaminantov, predvsem z odkritih delov telesa. Odvisno od 
vrste BSt in meteoroloških razmer moramo dekontaminacijo opra
viti čimprej, najkasneje v 1—5 minut. 

Glede na hitrost pojava posledic radiacijske kontaminacije, ne 
pomeni problem kot kontaminacija za BSt. Tudi v tem primeru mo
ramo dekontaminacijo opraviti č imprej , da bi omogoči l i hitro 
normalizacijo življenjskih in delovnih razmer ter da se izognemo, 
odvisno od stopnje kontaminacije, čezmernemu obsevanju. 

D E K O N T A M I N A C I J A O B L E K E , O B U T V E IN P R E D M E T O V 
IZ T E K S T I L A IN U S N J A 

Kontaminirana obleka in obutev ter drugi predmeti iz tekstila 
in usnja so najbolj nevarni kot viri poznejše kontaminacije ljudi, 
zaradi tega jih moramo čimprej zamenjati in dekontaminirati. 

Dekontaminacijo obleke in obutve ter drugih predmetov iz tek
stila in usnja moramo n a č e l o m a opravljati organizirano v obstoje
čih pralnicah, kemičnih č ist i lnicah in suši lnicah. Ko se opravlja de
kontaminacija v gospodinjstvu, mora oseba, ki opravlja dekontami
nacijo, prevzeti vse ukrepe za osebno zaščito . 

D E K O N T A M I N A C I J A T E H N I Č N I H S R E D S T E V 
IN O P R E M E 

Kontaminirana tehnična sredstva in oprema so vir poznejše kon
taminacije in so nevarnost za ljudi, ki z njimi ravnajo, ali ki pridejo 
v stik z njimi. Ko manipuliramo s takimi sredstvi, moramo upo
rabljati zašč i tno opremo, kar precej zmanjšuje delovno sposobnost. 
Zaradi tega je nujna dekontaminacija takšne tehnike. 

T e h n i č n a sredstva in oprema, katerih delo se ne sme ali ne more 
prekiniti zaradi dekontaminacije kot, na primer, agregati za prido
bivanje energije, transformatorske postaje, nekatere naprave za pre
skrbo vanje z vodo, T T centrale in druga, moramo zaščit i t i tako, da 
ne pride do kontaminacije le teh. če pa bodo vseeno kontaminirana, 
moramo dekontaminacijo opraviti, ko bodo podani pogoji za 
nemoteno prekinitev dela. Ljudje, ki delajo s temi sredstvi, morajo 
imeti kompletno zašč i tno opremo. Nadaljevanj« 

BILI SMO NA ODDIHU V CRIKVENICI 

Marsikdo je nestrpno p r i č a k o v a l dan odhoda na oddih predzadnje 
izmene od 24. avgusta do S. septembra v Crikvenico . Letos je b i la mala 
gpiismmlus p r i odhoda, kajti bi lo nas je samo za en avtobus i n ne dva 
kot obieajno. S p o r o č i l i so nam, da bo z nami letovala skupina s Č e h o -
slovaake. Iz industrijskih krajev S l o v a š k e — Donovalov j ih je p r i š l o 
44 z v o d i č e m i n t o l m a č e m . P r i š l i so nekaj ur za nami . Toplo smo j ih 
sprejeli i n pozdravil i . Sicer so b i l i nekoliko z a d r ž a n i , vendar j ih je 
nafta dobra volja i n odkrito prijateljstvo kmalu pritegnilo in kmalu so 
tudi oni zapeli nekaj lepih s l o v a š k i h narodnih pesmi. 

Hitro so minevali dnevi na toplem 
soncu ob vodi in tudi v razmeroma 
topli vodi. Nekateri čehoslovaški 
gostje so prvič videli morje in poku
pili slano morsko vodo. Bili so 
navdušeni nad lepotami našega 
Jadrana. 

Komisija za športno rekreacijo pri 
izvršnem odboru sindikata Železar
ne jim je omogoči l poldne vno križar
jenje po morju. Ogledali so si naš 
Ponos T I T O V M O S T , - Omišalj , 
rafinerijo nafte pod Reko in plino
vod, ki prihaja k nam prek Mad
žarske iz SSSR. Ustavili so se na 
Šilu na otoku Krku, pokosili so 
tamkajšnje dobro vino in se zado
voljni vrnili v Crikvenico. 

Povedati moram, da je izvršni 
odbor sindikata Strojnih tovarn iz 
Trbovelj, ki ima svoj počitniški dom 
v Crikvenici, i s točasno gostil svojo 
skupino s Čehos lovaške , ki se je 
priključila naši grupi na izletu po 
morju. 

Na spoznavnem večeru, na kate
rega so prišli tudi zastopniki izvrš
nega odbora sindikata Železarne, je 
bilo zelo veselo razpoloženje. Vrstile 
so se naše in njihove narodne in 
borbene pesmi. Ko nas je ogrelo 
dobro dalmatinsko vino, za katerega 
skrbi' n a š neutrudljivi in skrbni 
upravnik doma tovariš Nikola s 
svojim osebjem, smo ob zvokih 

slovenskih in jugoslovanskih gj^adb 
tudi zaplesali in se pomeša l i med 
seboj. Posebno moram omeniti 
skupino gostov iz že lezarne Ravne 
na Koroškem, ki je bila na osnovi 
zamenjav med slovenskimi železar
nami med nami in so pripomogli k 
dobremu razpoloženju v domu. 
Nobeden ni bil zaspan, tako da se je 
veselo razpoloženje zavleklo čez 
polnoč . 

Omeniti moram tudi našo rekrea
cijsko dejavnost, ki smo jo imeli v 
času oddiha. Vsako jutro je bila ob 
rednih urah jutranja telovadba, ki 
pa se je žal niso udeleževal i v 
zadovoljivem števi lu . Imeli smo tudi 
u č n e ure plavanja, pri katerih so 
splavali: petletna Tanja Bertoncelj 
in šest le tna Mateja Robič ter deset
letna Janja in dva odrasla gosta s 
Čehos lovaške . 

Posebno zanimanje je bilo za 
ekipno balinanje mešan ih dvojic 
m o ž — žena ali tovarišica — tovariš. 
Prijavilo se je kar 16 ekip, med njimi 
štiri z Raven. Ker je bilo balinanje 
pri tako masovni udeležbi na enem 
igrišču t je bila izvedba celotnega 
turnirja otežkočena , poleg tega pa 
sta nas sonce in morje stalno vabila 
na p lažo in v vodo, se je turnir za
vlekel do zadnjih ur oddiha, pa ga še 
nismo mogli do konca zaključiti . 
Vsaka > dvojica bi morala' igrati 15 

tekem. Vseeno pa smo le našl i reši
tev in izračunal i na osnovi odigranih 
iger poprečje, ki nam je dalo na
slednje rezultate: 

1. ekipa Jože Gregorčič — Svetli-
nova, 2. ekipa Ludvik Svetina — 
Vika Ambrožič , 3. ekipa Evgen Taler 
z ženo Barbko, 4. ekipa Zupan z ženo 
iz Zasipa Itd. 

Vsi ostali so se uvrstili zadovolji
vo, kljub temu, da so imeli krogle 
prvič v rokah. Prav tako so igrale 
ekipe iz Raven in dosegle naslednje 
rezultate: Borko st. z Ženo 7. mesto, 
Raj šp z ženo 9. mesto, Borko ml. z 
Marjeto 11. mesto in Koleni ik z 
ženo 13. mesto. 

Sodelavci z Raven so bih zelo 
navdušen i nad balinanjem in so nam 
obljubili, da bodo organizirali bali
narski klub na Ravnah, uredili 
igrišče in nas prve povabili na 
tovariško srečanje. Pa tudi ob šport
nih srečanjih SOZD Slovenske žele
zarne se bodo prijavili za balinanje 
ih skušali doseči boljše rezultate kot 
v Crikvenici. 

Za namizni tenis mlajš i praktično 
niso imeli časa, starejš im pa je bolj 
ugajala plaža in voda. 

V šahu so se zadnje dni, ko je bilo 
malo slabše vreme in hladneje, 
pomerili trije kandidati: 1. Lakota, 
2. Kristan, 3. Kogovšek. 

Na zakl jučnem večeru smo raz
glasili rezultate in podelili skromne 

nagrade. Bilo pa je nekaj kritike, ker 
ne podelimo tudi spominskih di
plom. Pojasnil sem jim, da jih neka
teri odklanjajo in so jih puščal i v 
domu. Če bo komisija menila, da so 
potrebne, jih bo ponovno uvedla. 

Organizirali smo tudi izlet na 
T I T O V M O S T z dvema ladjama, od 
koder smo se s ponosom vračali 
nazaj dobre volje in zadovoljni. 
Nekaj pa jih je odrinilo tudi z barko 
na otok Krk. 

Ob n a š e m slovesu z gosti s Čeho
s lovaške ni bilo konca pozdravljanja 
in sklepanja prijateljstva. K o smo 
jim zapeli v slovo naše pesmi: 
Slovenci kremeniti. . . in Oh zdaj 
gremo.. . so nas gostje s Čehos lo
vaške zaprosili, da jim še enkrat 
zapojemo priljubljeno Jugoslavijo. 

Tako se je prehitro zaključilo 
bivanje v n a š e m lepem in prijaznem 
domu oddiha. 

Zahvaljujemo se osebju v kuhi Ji . 
servirkam in sobaricam za udobno 
in prijetno bivanje v domu. 

Vsem udeležencem pri rekreaciji 
se zahvaljujem za razumevanj« ra 
sodelovanje. Želim vsem še nedan 
njega zdravja in zadovoljstva t 
željo, da se prihodnje leto zapw 
srečamo na morju! 

Rekreator: Sv. 
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NOVICE IZ SINDIKALNIH ORGANIZACIJ 

T O Z D J E K L A R N A 
Deveta redna seja izvršnega od

bora osnovne organizacije T O Z D 
Jeklama je bila v četrtek, 13. avgu
sta. Seje sta se udeležila tudi pod
predsednik delavskega sveta T O Z D 
Jeklama in sekretar osnovne orga
nizacije Z K T O Z D Jeklama. 

Obravnavali so poslovno poročilo 
za I. poletje. T O Z D Jeklama še 
vedno ne izpolnjuje planskih obvez
nosti, čeprav so uvedli posebno pre
mijo, da bi izboljšali proizvodne 
rezultate. Zato naj pogoje za do
deljevanje premij še enkrat podrob
no obravnavajo SDS. Tudi vsako 
kršitev tehnološke ali delovne disci
pline je potrebno obravnavati in 
ustrezno ukrepati. 

Na predlog družbenopol i t ičnih 
organizacij in samoupravnih orga
nov T O Z D so sprejeli več sklepov za 
doseganje boljš ih delovnih rezulta
tov. D a bi bolje koordinirali delo 
med oddelki, se bodo vsako jutro 
sestali vodje oddelkov z vodjem 
temeljne organizacije, vodjem vzdr
ževanja in predstavnikom družbe
nopol i t ičnih organizacij. Posamezne 
vodstvene delavce sp zadolžili , da na 
svojih področjih storijo vse za izbo
ljšanje discipline in nemoten potek 
proizvodnje. Zahtevali so tudi reali
zacijo obljubljene prioritete jeklarne 
na vseh področjih, ki vplivajo na 
zboljšanje delovnih rezultatov in 
socialnega statusa delavcev v T O Z D 
Jeklama in podprli vodstvo in sa-_ 
moupravne organe pri njihovih 
ukrepih za izboljšanje stanja v 
T O Z D Jeklama. 

Sodelavcu, ki ga je doletela nesre
ča, so dodelili 30.000 din solidarno
stne pomoči in predlagali, naj vse 
S D S zbirajo prostovoljne prispevke. 

Za potrebe izvršnega odbora OOS 
in samoupravnih organov so naročili' 
45 rokovnikov. 

T O Z D D R U Ž B E N A 
P R E H R A N A 

Četrte seje izvršnega odbora O O S 
T O Z D Družbena prehrana, ki je bila 
v četrtek, 13. avgusta, so se udeležil i 
tudi računovodja temeljne organi
zacije, vodja restavracije Železarne 
in vodja S R in kantin. 

Pregled sklepov tretje seje je po
kazal, da so jih izvršili. 

Na zahtevo skupne disciplinske 
komisije so podali mnenje o treh 
sodelavkah, ki so kršile delovno 
disciplino. 

Sprejeli so finančno poročilo o 
porabi sredstev osnovne organizacije 
sindikata za prvo polletje. 

Ker so poslovno poročilo temeljne 
in delovne organizacije obravnavale 
že vse SDS, so pregledali le glavne 
pokazatelje in ga potrdili z vsemi 
pripombami, ki jih je sprejel delav
ski svet. 

Potrdili so anekse k samouprav
nim sporazumom o temeljih plana 
SIS materialne proizvodnje za ob
dobje 1981-1985, saj jih je potrdil 
že delavski svet in podpisal izjave. 

Nakup ozimnice bo organiziral 
izvršni odbor sindikata Železarne. 

Seznanili so se z oceno stanja 
gospodarstva v občini Jesenice ter z 
ukrepi za njegovo izboljšanje ter s 
pregledom sklepov prve problemske 
konference o nagrajevanju. 

T O Z D H L A D N A 
V A L J A R N A J E S E N I C E 

Izvršni odbor osnovne organiza
cije sindikata je imel četrto redno 
sejo 15. avgusta. 

Sklenili so, da organizirajo dvo
dnevni izlet 19. in. 20. septembra v 
Ptuj, Stubičke toplice in Kumrovec. 

Sodelavcu so ob premestitvi v 
drugo temeljno organizacijo v za
hvalo za njegovo dolgoletno poli
t ično delo podarili darilo v vrednosti 
1.200 din. 

Dvanajstim sodelavcem so odobri
li denarne podpore. 

T O Z D T R A N S P O R T 
Na 19. seji izvršnega odbora OOS 

T O Z D Transport, ki je bila 18. av
gusta, so obravnavali poslovno poro
čilo za prvo polletje in zapisnik 
strokovnega posvetovanja o delo
vanju sindikata glede na določbe 
zakonov in samoupravnih aktov v 
organizacijah združenega dela. 

Sklenili so, da športnikom, ki niso 
vrnili dresov, ne dovolijo koriščenja 
denarja sindikata, namenjenega za 

piknike, v roku dveh let. Sodelavcu 
so plačali stroške prevoza na morje, 
kupih pa so tudi pet rokovnikov za 
leto 1982. 

Predsednik je opozoril, da je že 
potrebno' izbrati kandidate za č lane 
izvršnega odbora za naslednje man
datno obdobje. 

T O Z D 2 E B L J A R N A 
19. avgusta je bila druga redna 

seja izvršnega odbora osnovne orga
nizacije sindikata T O Z D Zebljama. 

Dogovorili so se o organizaciji 
dvodnevnga izleta v Crikvenico 19. 
in 20. septembra. 

Sodelavcu, ki boluje že peti mesec, 
so odobrili 2.000 din podpore s pri
pombo, da denar porabi za družino, 
ker mu drugače podpore ne bodo v e č 
odobrili. 

T O Z D P R O F I L A R N A 
Na devetnajsti seji izvršnega od

bora OOS T O Z D Profilarna, ki je 
bila v sredo, 19. avgusta, so se dogo
vorili o organizaciji dvodnevnega 
izleta v Stubiške toplice in Ptuj 26. 
in 27. septembra. 

Več kot pol leta bolnemu sode
lavcu so odobrili 2.000 din socialne 
podpore. 

T O Z D S T R O J N E D E L A V N I C E 
Šesta redna seja izvršnega odbora 

OOS T O Z D Strojne delavnice je bila 
20. avgusta. 

Sestali so se zaradi organizacije 
dvodnevnega izleta na Mali Lošinj 
12. in . 13. septembra. Za vsakega 
udeleženca izleta bo izvršni odbor 
prispeval 840 din. 

T O Z D E L E K T R O D E 
Izvršni odbor OOS T O Z D Elek

trode je imel redno sejo v petek, 
21. avgusta. 

O poslovnih rezultatih v prvem 
polletju je poročal vodja temeljne 
organizacije. * 

Seznanili so se z nalogami sindi
kata glede določil zakonov in samo
upravnih aktov v organizacijah 
združenega dela. 

Pregledali so neopravičene izo
stanke v prvem polletju in ugotovili, 
da jih je bistveno manj kot lani. 

V septembru bodo organizirali 
piknik (na Pristavi in kegljanje na 
asfaltu. 

Zaradi, dolgotrajne bolezni so 
sodelavcu odobrili 1000 din denarne 
pomoči. 

Sreča Zena in Sabino Kolarič so 
predlagali v razpisno komisijo za 
izvolitev vodja temeljne organi
zacije. 

etm 

(Nadaljevanje s 1. strani) ' 
operativni program skupne proiz
vodnje postavljen nižje kot gospo
darski načrt in dosežen s 100,3%. 
Vendar bi bil rezidtat še boljši, če ne 
bi bilo okvare' na Š M peči štev. 07. 

Elektro jeklama je presegla ope
rativni program, ker je pričela z 
obratovanjem tri dni prej, kot je 
predvideval časovni termin za mon
tažo odpraševalne naprave. 

Izpolnjevanje , proizvodnega pro
grama je bilo v primerjavi z julijem 
v martinarni z 89,7 % precej s labše 
(julija 91,9 %) in v elektro jeklami z 
93,5 % boljše (julija 92,4 %). 

Na napravi za kontinuirno vli
vanje je bilo v avgustu odlito 3.322 
ton jekla ali 85,2 % v odnosu na 
načrtovano kol ič ino. Vzrok je bil v 
premajhni dobavi jekla. 

T O Z D L I V A R N A 
N a č r t o v a n a skupna proizvodnja 

je bila s 150 tonami p r a k t i č n c d o s e -
žena, medtem ko je bilo kupcem 
dobavljeno 38,8 ton jeklenih odlit
kov. 

T O Z D V A L J A R N A 
B L U M I N G S T E K E L 

Zaradi manjše proizvodnje v 
T O Z D Jeklama je ob^adostni zalo
gi slabov zelo dobro potekala obra
tovalna kampanja potisne peči in 
valjanje na valjavskem ogrodju 
stekel. Izvaljana je bila rekordna 
količina 23.440 ton trakov, kar je 
doslej daleč največja številka. Za
radi okvar na liniji rezanja v prvi 
polovici meseca je bil pri gotovi 
proizvodnji valjanja stekel manjši 
zaostanek v odnosu na gospodarski 
načrt, vendar je tudi to doslej naj
večja količina, in sicer 6.798 ton. 

Potisna peč je obratovala od 3. do 
31. avgusta in so prek nje prevaljali 
19.028 ton domačih in tujih slabov. 

T O Z D V A L J A R N A Ž I C E 
I N P R O F D L O V 

Zaradi precejšnih mehanskih in 
elektro zastojev je bila načrtovana 
skupna proizvodnja dosežena s 
95,8 %, medtem ko je bil znižan ope
rativni program gotove proizvodnje 
presežen za 44,6 %. 

T O Z D V A L J A R N A 
D E B E L E P L O Č E V I N E 

N a č r t o v a n a skupna proizvodnja 
je bila presežena za 3,7 %, gotova 
proizvodnja pa za 4,6 %. 

T O Z D V A L J A R N A B E L A 
Z gospodarskim načr tom predvi

dena skupna in gotova proizvodnja 
je bila v avgustu presežena za 2,2 %. 
Dinamo jekel so izdelali 3.085 ton 
(julija 3.338 ton) in nerjavnih jekel 
249 ton (julija 139 ton). 

T O Z D H L A D N A 
V A L J A R N A J E S E N I C E 

T a valjarna je načrtovano skupno 
in gotovo proizvodnjo dosegla ozi
roma za 1,6% paresegla. Dinamo 
jekel je izdelala 513 ton (julija 598 
ton) in visokoogljičnih jekel 197 ton 
(julija 286 ton). 

T O Z D Ž I Č A R N A 
T a temeljna organizacija je v 

avgustu za 10,1 % presegla z gospo
darskim n a č r t o m predvideno skupno 
proizvodnjo. Zaradi premajhnih do
bav žice za potrebe T O Z D Zebljarna 
pa je nekol iko znižan operativni 

Nove odpraševalne naprave (Foto S. Kokalj) 

program gotove proizvodnje pre
segla za 14,2 %. Patentirane žice so 
izdelali 783 ton (julija 904 tone) 
V A C žice 536 ton (julija 409 ton) in 
E P P žice 134 ton (julija 155 ton). 

T O Z D P R O F I L A R N A 

Gospodarski načrt skupne proiz
vodnje so presegli za 101,1 %, med
tem ko so pri gotovi proizvodnji 
dosegli 102 % in to zaradi us lužno-
stne predelave in večjih dobav te
meljni organizaciji Vratni podboji. 

T O Z D V R A T N I P O D B O J I 
N a č r t o v a n a skupna in gotova 

proizvodnja ni bila dosežena zaradi 
nekaj težav po izvedenem glavnem 
remontu v začetku meseca in zaradi 
pomanjkanja ter razdrobljenosti 
naročil. Za planom so zaostali za 
13,4% pri skupni in blagovni pro
izvodnji. 

T O Z D J E K L O V L E K 
Zaradi izvedbe glavnega remonta 

vlečne linije Blow-knox, peskarske-
ga stroja in peči za toplotno obdelavo 
je bil nekoliko nižje postavljen 
gospodarski načrt pri skupni proiz
vodnji dosežen 104,7 % in pri gotovi 
proizvodnji 99,4 %. 

T O Z D E L E K T R O D E 
N a č r t o v a n a skupna proizvodnja 

je bila v avgustu dosežena 93,3 %. 
Zaostala je pri oplaščenih elektro
dah zaradi visoke odsotnosti delav
cev in težav z rezanjem na Curto 
strojih. Blagovna proizvodnja je 
znašala 92,4 %. 

T O Z D Ž E B L J A R N A 
Gospodarski načrt skupne in goto

ve proizvodnje so v avgustu presegli 
za 3,6%. 

Avgust K a r b a 

Železarski globus 

J A P O N S K A 
Japonska železarska^ d r u ž b a Nip-

pon K o k a n je v dveh svojih železar
nah mont i ra la napravo za izkori
ščan je v roč ih d imnih pl inov, k i na
stanejo pri s intranju. P l i ne , k i imajo 
temperaturo okoli 350 stop. Celzi ja , 
uporabijo za ogrevanje parnega 
ko t la , k i ima v eni že leza rn i zmog
ljivost 60 ton pare na uro in v drugi 
40 ton. N a ta nač in pridobljeno paro 
uporabljajo za pogon turbine v 
termoelektrarni. Sis tem, k i ga je 
uporabila ta že lezarska d r u ž b a , je 
mogoče uporabi t i z majhno predela
vo na obs to ječ ih napravah za hla
jenje sintra. 

IZVRŠITEV DRUŽBENEGA PLANA IN PROGRAMA SKUPNE IN GOTOVE PROIZVODNJE 
TER ODPREME ZA MESEC AVGUST 1981 
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14. SEJA KONFERENCE DELEGACIJ ZA 
SIS ZA SOCIALNO SKRBSTVO 

V ponedeljek, 7. septembra, je vodja konference delegacij za SIS 
za. socialno skrbstvo v Ž e l e z a r n i Ivica K O M I C sklicala 14. sejo 
konference. N a seji so delegati poleg pregleda sklepov in potrditve 
zapisnika 13. seje s k u p š č i n e , k i je bila 27. maja, razpravljali o realiza
ciji finančnega n a č r t a Skupnosti socialnega skrbstva Jesenice za I. 
polletje 1981, o d r u ž b e n e m dogovoru o skupnib obveznostih pr i 
zagotavljanju dela d r u ž b e n i h sredstev za p o s p e š e v a n j e izvoza, o 
rebalansu finančnega n a č r t a Skupnosti socialnega skrbstva Jesenice 
za leto 1981 in o pravi ln iku o d r u ž b e n i h materialnih p o m o č e h v 
Skupnosti socialnega skrbstva Jesenice. 

Ustrezne obrazložitve sta dele
gatom podali v. d. centra za 
proučevanje samoupravljanja Nada 
Dejak in vodja konference delegacij 
za SIS za socialno skrbstvo Ivica 
Komic. 

Iz realizacije f inančnega načrta 
Skupnosti socialnega skrbstva Jese
nice za I. polletje 1981 je razvidno, 
da. so prihodki iz prispevka od 
osebnih dohodkov realizirani 50%, 
prispevki zavezancev pa so 11 % nad 
planiranimi za I. polletje. Odhodki 
enotnega programa - so realizirani v 
višini 49% in skupnega programa 50. 
Občinski program je realiziran 43 % 
in bo tako m o ž n o zagotoviti po
trebni del sredstev za pospeševanje 
izvoza. Naloge, s katerimi se zago
tavljajo socialne pravice občanov, so 
bile tekoče izvrševane, vendar pa so 
bili pri nekaterih postavkah bistveni 
odkloni zaradi različnih razlogov. 

Tov. Komiceva je v nadaljevanju 
konferenco delegacij seznanila s 1. 
členom zakona o začasni prepovedi 
razpolaganja z delom družbenih 
sredstev v družbenopol i t ičnih skup
nostih in samoupravnih interesnih 
skupnostih v letu 1981 (Ur. list 
SFRJ, št . 32/81) in 4. č lena družbe
nega dogovora o nač inu zagotavlja; 
nja in usmerjanja dela družbenih 
sredstev za pospeševanje izvoza za 
izvršni svet skupščine občine Jese
nice, svet za ljudsko obrambo in 
družbeno samozašč i to in skupščine 
samoupravnih interesnih skupnosti 
s področja izobraževanja, zdrav
stva, kulture, telesne kulture, zapo
slovanja, socialnega skrbstva, var
stva pred požarom, komunalnih 
dejavnosti in stanovanjskega go
spodarstva. Ude leženc i tega dogo- • 
vora ugotavljajo, da je izvrševanje 
dogovorjenih nalog na področju 
izvoza v skladu s sprejetim družbe
nim planom občine, kakor tudi SR 

Slovenije in SFR Jugoslavije in je 
zato temeljnega pomena za družbe
no reprodukcijo in da je za pospe
ševanje izvoza potrebno zagotoviti 
ustrezna dodatna družbena sred
stva. Ude leženc i so v skladu z za
konom o začasni prepovedi raz
polaganja z delom družbenih sred
stev v družbenopol i t ičnih skup
nostih in samoupravnih interesnih 
skupnostih v letu 1981 dolžni spreje
ti ustrezne ukrepe, da se za pospeše
vanje izvoza zagotovijo družbena 
sredstva v okviru oblikovanja sred
stev splošne in skupne porabe občine 
Jesenice v višini 17.060.000.00 din. 
Dogovor udeležencev je, da bodo 

sredstva za pospeševanje izvoza 
zagotovili po različnih stopnjah, pri 
čemer bodo upošteval i objektivne 
razmere v posameznih sredinah. 

Konferenca delegacij na podano 
obrazložitev ni imela nobene pri
pombe. 

Ob rebalansu finančnega načrta 
Skupnosti socialnega skrbstva Jese
nice za leto 1981 je ugotovljeno, da 
je pri prerazporejanju sredstev 
finančnega načrta dan ves poudarek, 
da se ne okrnejo osnovne socialne 
pravice občanov. Največj i delež bo 
zagotovljen z znižanjem sredstev za 
dejavnost strokovne službe in sa
moupravnih organov, zato bo verjet : 

no potrebno predvideno reorganiza
cijo in dodatno zaposlitev še od
ložiti. 

Konferenca delegacij je bila se
znanjena še s P R A V I L N I K O M O 
D R U Ž B E N I H M A T E R I A L N I H 
P O M O Č E H V S K U P N O S T I SO
C I A L N E G A S K R B S T V A J E S E N I 
C E ter je pri tem predlagala, naj bi v 
občinah vsaj v gorenjski regiji 
uskladili osnove in merila za 
predlagane pomoči . Višina teh po
moči je seveda lahko različna glede 
na možnos t i v posamezni občini. 

CPSI 
Dragica Medja 

PRODAJA V AVGUSTU POD PLANOM 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

višje prodajne cene iztržili 46 % ali 
322,9 milij. din več kot v avgustu 
lani. ' 

Pregled prodaje posameznih 
T O Z D kaže, da so mesečni kol ič inski . 
plan presegli v T O Z D Hladna va-
ljarna Bela (za 8,3 %), Hladna va-
ljarna Jesenice (za 3,1 %), Zičarna za 
(7,6%), Jeklovlek (za 18,2%) in 
Zebljama (za 5,3%). Vse naš te te 
T O Z D so presegle tudi vrednostni 
plan, razen T O Z D Hladna valjarna 
Bela, ki zaradi nedoseganja prodaj
ne cene za 2,2 % zaostaja za vred
nostnim planom. Ostale T O Z D niso 
dosegle planirane količine in vred
nosti, največji zaostanek pa" izka
zujejo T O Z D Livarna, Valjarna žice 
in profilov, Profilama in Vratni 
podboji, medtem ko tri T O Z D le 
malo zaostajajo.za načrti . Prodajna 
cena je v primerjavi s planirano 
enaka ali višja v sedmih T O Z D , za 
načr tovano višino pa zaostajajo v 
T O Z D Hladna valjarna Bela (za 
9,7 %), Hladna valjarna Jesenice (za 

I, 5%), Vratni podboji (za 9,8%), 
Jeklovlek (za 1 %) in Elektrode (za 
16,8%). 

Kumulativni podatki o prodaji so 
nekoliko slabši kot mesečni , saj smo 
s prodajo 268.632 ton izdelkov iztr
žili 7.232,7 milij. din, kar je 6% 
manjša količina in 7,2 % nižja vred
nost. V primerjavi z istim obdobjem 
lanskega leta smo letos pri količini 
zaostali za 1,3%, zaradi 45% višje 
le tošnje prodajne cene od lansko
letne pa je vrednost višja za 43 %. 

Pregled po posameznih T O Z D 
kaže, da so v osmih mesecih letoš
njega leta količinski in vrednostni 
plan presegli v T O Z D Jeklovlek in 
Zebljama. Količinski plan so pre
segli še v Valjami debele pločevine, 
vrednostnega pa v Žicami in Profi
lami. D o s e ž e n a prodajna cena je 
višja od načr tovane v Livarni, Va
ljami žice in profilov, Žičarni, Pro-
filarni in Zebljami, ostale T O Z D pa 
zaostajajo za načr tovano prodajno 
ceno, zaostanek pa se giblje med 
II, 4% v T O Z D Elektrode in 1,6% v 
Hladni valjami Jesenice. 

Odvzem vzorca na plavžu (Foto L Kučina) 

ZAHVALA 
ZA SREČANJE 
NA MEŽAKLJI 

K o t nekdanja sodelavca 
Ž e l e z a r n e sva se u d e l e ž i l a 
s r e č a n j a borcev N O V ž e 
leza rjev na M e ž a k l j i . Pre
s e n e č e n a nad vsem, k a r ste 
nam pripravi l i , se iskreno 
zahvaljujeva vsem pobud
nikom, organizatorjem, 
vsem, k i ste nam to omogo
č i l i , kakorkol i sodelovali, 

se trudili , da nam o l e p š a t e 
ta dan, k i nam bo ostal v, 
n a j l e p š e m spominu. 

K e r sva ob upokojitvi za
pustila Jesenice i n se za
r a d i bolezni bolj poredko 
v r a č a v a , sva bi la š e poseb
no vesela tega vabila. 

Vsem ž e l e z a r j e m ž e l i v a 
veliko uspehov in delovnih 
zmag, upokojenim pa č i m 
v e č zdravja in zadovolj
stva! S pozdravi vsem 

hvaležna Marica in Jože Zrim 

IZVRŠITEV DRUŽBENEGA PLANA PRODAJE ZA MESEC AVGUST 1981 

IZVRŠITEV DRUŽBENEGA PLANA PRODAJE OD I—VIII. 1981 



V TOZD JEKLOVLEK GIBANJE PROIZVODNJE KLJUB VELIKI 

ODSOTNOSTI NAD PRIČAKOVANJI 
V svojem polletnem poslovnem p o r o č i l u v temeljni organizaciji 

z d r u ž e n e g a dela Jeklovlek ugotavljajo, da je bilo gibanje proizvodnje 
v prvem polletju nad p r i č a k o v a n j i . Kl jub vel ikim t e ž a v a m pri pre
skrbi z v l o ž k o m i n kvalitetnim t e ž a v a m so dosegli skupno proizvodnjo 
11.355,4 tone i n s tem presegli polletne planske obveznosti za dva od
stotka. \ 

Polletno "poslovanje in uresniče
vanje gospodarskega načrta kažeta 
na spodbudne rezultate, ki so še 
posebno pomembni v sedanjem ob
dobju uresničevanja politike gospo
darske stabilizacije. V nadaljnjih 
stabilizacijskih prizadevanjih, pou
darjajo v_poročilu, pa se bodo morali 
še z večjo odgovornostjo zavzemati 
za še bolj uč inkovi to gospodarjenje, 
da ne bi še naprej drseli v inflacijo. 
Očitno je, navajajo, da v proizvodni 
verigi in dohodkovni povezanosti 
med temeljnimi organizacijami 
združenega dela še niso izdelana ob
jektivna merila za delež temeljnih 
organizacij v skupnem dohodku 
glede njihovega prispevka s svojim 
živim in minulim delom. V zadnjih 
letih v T O Z D ugotavljajo, da je rast 
dohodka v nekaterih storitvenih 
T O Z D hitrejša, oziroma, da zaostaja 
dohodek v T O Z D materialne pro
izvodnje, ki predstavlja osnovno de
javnost Železarne s prodajo na trgu. 
V T O Z D menijo, da smo v Železarni 
s preživelim sistemom in zapleteni
mi dohodkovnimi odnosi zabredli v 
še večje ekonomske težave in po
vzročili spoma žarišča. 

Z rebalansom gospodarskega in fi
nančnega načrta za leto 19B1, me
nijo, smo se najbrž v Železarni 
ušteli , ko smo sklepali na oceni 
»neustavljivih« inflacijskih gibanjih. 
Skratka na računici, ki sloni na 
zunanjih rešitvah, to je predvsem na 
rasti prodajnih cen. Težka situacija 
v zaostrenih razmerah gospodarje
nja narekuje notranje ukrepe in 
večjo osebno odgovornost, da bi 
krit ično izpostavili delovno in 
tehnološko disciplino, dvignili 
kvaliteto gospodarjenja in dohod
kovnih odnosov. 

Nevzdržni , poudarjajo, in v na
sprotju s stabilizacijskimi prizade
vanji in rezultati gospodarjenja so 
dohodkovni odnosi in gibanje oseb
nih dohodkov. Ugotavljajo, da so 
temeljne pravice in odgovornosti de
lavcev v T O Z D , ki izhajajo iz za
kona o združenem delu, še omejene 
in uklenjene v birokratsko-etatist ič-
ne odnose. Zato, pravijo, je nujno 
potrebno radikalno poseči v spre
membe in doseči preobrat v smislu 
hitrejšega uresničevanja resolucije 
tretjega kongresa samoupravljalcev 
Jugoslavije. 

V polletnem poročilu tudi na
vajajo, da na vprašanje njihovega 
delavskega sveta, zakaj je rast 
dohodka v storitvenih T O Z D od leta 
1979 hitrejša kot v proizvodnih 
T O Z D , še niso dobili ustreznega od
govora od f inančno-računskega sek
torja in sektorja za ekonomiko in 
organizacijo, čeprav to vprašanje 
meji že na samoupravni spor. Na 
osnovi tega v T O Z D sklepajo, da se 
delež dohodka T O Z D materialne 
proizvodnje odliva v T O Z D sto
ritvenih dejavnosti. To je predvsem 
posledica dragih storitev in višjih 
stroškov vzdrževanja, kar vpliva 
tudi na lastno ceno in na pritisk, 
da bi dvignili prodajno ceno naših 
izdelkov. Zaradi tega menijo, da se 
dohodkovni odnosi ne izvajajo v 
smislu samoupravnega sporazuma o 
združitvi. Ugotavljajo tudi, da se 
določila o združitvi še niso polno 
uveljavila, da bi dvignili kakovost 
gospodarjenja in odnosov. 

Naslednje vprašanje, ki ganzpo-
' stavljajo v svojem polletnem po

ročilu, so delitvena razmerja in 

osebni dohodki, ki niso skladni z 
rastjo produktivnosti in proizvod
nje, kar dokazuje tudi prikaz gi
banja med T O Z D . Osebne dohodke 
so v T O Z D Jeklovlek dosegli v od
nosu na plan le 92 %, medtem ko sta 
proizvodnja in produktivnost dosegli 
planirano rast, padla pa je stimu
lacija na produktivnost in vrednost. 
Menijo, da mora v naši železarni 
pridobivanje in razporejanje do
hodka in delitev sredstev za osebne 
dohodke postati spodbuden dejavnik 
stabilizacijskih prizadevanj, da bi 
dosegli gospodarsko trdnost in zavrli 
inflacijska gibanja. 

Poleg izpolnitve polletnega plana 
izvoza, ki je znašal 521,4 tone in iz
polnitve "planirane proizvodnje so 
izvršili tudi 466 ton izvenplanskih 
domačih in tujih storitev. Od tega 
334 ton žarenja za železarno Štore 
in 87 ton peskanja profilov za T O Z D 
Profilarna naše železarne. 
"Med vsemi rezultati, menijo, je 

najpomembnejš i doseženi izplen, ki 
je za 1,8 % boljši od planiranega. 
Zaradi dodatne predelave vložka 
slabše kvalitete pa so zmanjšal i tudi 
izmeček in reklamacije kupcev. 
Ugotavljajo, da preskrba z vložkom 
ni bila zadovoljiva, zlasti iz železarn 
Ravne in Štore. 

Razen tega so bili preobremenjeni 
z naročili, zlasti v drobnih dimenzi
jah, ki odstopajo od družbenega 
plana. Zaradi pomanjkanja naročil 
plana luščenega jekla niso dosegli, to 
pa so nadomestili z vrednejšo pro
izvodnjo brušenih jekel. Nadaljnja 
stabilizacijska prizadevanja in do
hodkovni odnosi kažejo, da bi opu
stili izdelavo nekaterih nerentabil
nih kvalitet in povečal i stopnjo 
predelave valjanih izdelkov. 

V prvem polletju, poudarjajo^ so 
bila tudi pomembna prizadevanja 
pri krepitvi social ist ičnega samo
upravljanja in so s p o m o č j o za
vestnih družbenih dejavnikov uspeš
no premagovali objektivne težave in 
nekatere notranje slabosti. Po
membni so bili tudi napori pri 
krepitvi obrambnih priprav in so y 
T O Z D uspešno zaključili akcijo 
N N N P 1980—1981. 

V sklepnem delu poročila poudar
jajo še naslednje temeljne ugoto
vitve: 

— da je prioriteta izvoza brez 
spodbudne stimulacije, 

— da fizično ni dokončana nalož
ba, ki je f inančno prevzeta in ob
računana, 

— da je neodgovorno ravnanje 
strokovne komisije glede ocenje
vanja predlogov za investicijsko 
vzdrževanje in amortizacijske' za
menjave ter investicije, 

— da so visoke in nedosegljive 
prodajne cene in f inančna realizacijama, 

— da je utemeljena stimulacija 
za zniževanje proizvodnih stroškov 
in splošne porabe, 

— da interna realizacija storit
venih dejavnosti ni v skladu z do
hodkovnimi odnosi in samouprav
nim sporazumoirro združitvi, 

— da delitev sredstev ža osebne 
dohodke temelji na indeksnih raz
merjih in izvršenih urah, ne pa na 
delu in rezultatih dela, 

— da nekateri dejavniki v delov
nih skupnostih ne delujejo v smislu 
stabilizacijskih prizadevanj ih do
hodkovnih odnosov. 

V T O Z D Jeklovlek so v prvem 
polletju dosegli 95.110.000 din celot
nega prihodka ali 81,6 % načrtovane
ga, vendar pa 24,6 % več kot v ob
ravnavanem obdobju lani. Dohodka 
so imeli 30.127.000 din, oziroma 5,8 % 
več, kot so načrtoval i in 5,7 % več 
kot lani. .Čistega dohodka pa so 
ustvarili 18.532.000 din ali 13% več, 
kot so predvidevali, vendar pa 3,2 % 
manj kot v enakem obdobju lani. 
Materialni stroški so skupaj z amor
tizacijo in drugimi poslovnimi stroš
ki znašali 62.723 milij. din, kar je 
74,2 % načrtovanih . V primerjavi z 
istim Obdobjem lani pa so se ma
terialni stroški povečali za 49 %, 
amortizacija pa za 42,7 %. 

Na delavca so v prvem polletju 
ustvarili poprečno 194.366,68 din do
hodka ali 11,9% več, kot so načrto
vali. V primerjavi s poprečno upo
rabljenimi poslovnimi stroški je do
hodek znašal 13,2 % ali 14,3 % manj 
od plana. Čistega dohodka so na 
delavca razporedili 119.558,11 din ali 
2,4 % več, kot so predvideli s planom. 
Akumulacija v primerjavi z dohod
kom je znašala 15,1 %, lani 22,7 %, 
akumulacija v primerjavi s čistim 
razporejenim dohodkom 24,6 %, lani 
24,6"%, v primerjavi s poprečno upo
rabljenimi poslovnimi sredstvi pa 
2 %, medtem ko je lani znašala 3,5 %. 

Sredstva za osebne dohodke in za 
skupno porabo so' v prvem polletju 
na delavca znašala 90.183,22 din ali 
16,8 % več kot v istem obdobju lani. 
Čisti dohodek na delavca pa je me
sečno znašal 10.069,28 din ali 29,8 % 
več kot v prvem polletju lani. Del 
izplačanega osebnega dohodka za 
zadovoljevanje skupnih in splošnih 
družbenih potreb je na delavca 
mesečno znašal 3.339,38 din ali 7,6 % 
več kot lani, za iste namene in za 
pogodbene obveznosti pa so iz do
hodka T O Z D na delavca izplačali 
35.852,45 din oziroma 42,7 % več kot 
lani. Poprečno porabljena poslovna 
sredstva so na delavca znašala 
1.477.243,67 dm ali 30,7% več kot 
lani, porabljena osnovna sredstva pa 
643.883,31 ali 25,8 % več kot v obrav
navanem obdobju lani. 

Celotni prihodek je" v primerjavi s 
porabljenimi sredstvi znašal 146,4 %, 
lani 159,6 %, v primerjavi s poprečno 
uporabljenimi sredstvi pa 73,6%, 
lani v šestih mesecih 75,3 %. 

V T O Z D Jeklovlek je bil v prvem 
polletju poprečni stalež zaposlenih 
155 ali šest manj kot lani v istem 
času in pet manj glede na plan. 
Delovno razmerje s T O D Z je v tem 
času sklenilo šest , prekinilo pa devet 
delavcev^ oziroma v obeh primerih 
za enega delavca več kot v prvem 
polletju lani. 

Skupne odsotnosti so v prvem 
polletju beležil i 21,76%, oziroma 
2,02 % več kot lani in 4,71 % več, kot 
je bila v istem času poprečna od
sotnost v celotni Železarni. Bolezen
ska odsotnost je znašala 11,80 % ali 
2,87 % več, kot je bila poprečna bo
lezenska odostnost v Železarni. To 
pomeni, da so poprečno imeli 
dnevno po 34 delavcev manj. na delu, 
oziroma, če upoš tevamo še šest 
delavcev manj, kot so jih imeli v 
istem času lani, jim je dnevno manj
kalo poprečno 40 delavcev. Ob 
dejstvu, da so svoje planske obvez
nosti presegli, je razumljiva ugoto
vitev v njihovem polletnem poslov
nem poročilu, da se zaradi utrujeno
sti delavci vse bolj zatekajo k 
bolezenski odsotnosti. 

Skladišče polizdelka za TOZD Hladna valjarna Jesenice (Foto I. Kučina) 

DOGOVARJANJU MORA SLEDITI 
DOKONČNA REŠITEV 

O b č i n s k a zdravstvena skupnost ž e dalj č a s a ugotavlja, da je v zelo 
t e ž k e m f i n a n č n e m p o l o ž a j u . Glavni vzrok za to je zaostajanje rednega 
dotoka sredstev v prvem polletju, kar p o v z r o č a skupnosti pogosto ne
likvidnost. Druga t e ž a v a pa je v neplaniranem porastu materialnih 
s t r o š k o v i n nepredvideni dodatni obveznosti zdravstvene skupnosti v 
drugem polletju. 

Po predvidevanju izvršnega sveta 
skupščine občine Jesenice bomo po 
vsej verjetnosti uspeli do konca leta 
nadoknaditi v prvi polovici leta 
manjkajoča sredstva do višine dogo
vorjene vsote. Vendar ta vsota po
krije le dogovorjene programe, ki 
upoštevajo le 21 % povečanje mate
rialnih stroškov, nikakor pa ne pove
čanja materialnih stroškov nad 
predvideno višino (40 %) in dodatnih 
obveznosti" zdravstvene skupnosti, 
kot so sredstva za republiško soli
darnost, sredstva za S L O in za po
speševanje izvoza po družbenem do
govoru. Seveda moramo k temu pri
šteti še povečane zahteve po zdrav
stvenem varstvu. 

Glede na vse to je bilo, kljub po
či tniškemu obdobju, več razgovorov, 
kako se izvleči iz nastale situacije, 
da bi bilo kar najmanj boleče in v 
zadovoljstvo tako uporabnikov, ka
kor tudi izvajalcev zdravstvenega 
varstva. Vendar pa več kot do 
spoznavanja teh težav ni prišlo. Po
trebna pa je odločitev, ki je lahko 
samo dvojna: ali poiskati dodatna 
sredstva s povečano prispevno stop
njo, seveda po predhodnem poveča
nju dogovorjene vsote, ali pa krepko 
poseči v zmanjševanje že doseženega 
nivoja zdravstvenega varstva. 

Lahko rečemo, da smo v pogledu 
stabilizacijskih ukrepov že v letu 
1980, kakor tudi v letu 1981, dosegli 
že nekaj dobrih rezultatov, seveda 
pa to ne more iti v nedogled, ker so 
rezultati tega dela vsak dan slabši. 

Zadnji sestanek o teh problemih je 
bil v petek, 4. septembra, na katerem 
so bili navzoči , poleg nekaterih čla
nov izvršnega odbora občinske 
zdravstvene skupnosti, tudi pred
stavniki zdravstvenih delovnih orga
nizacij, sekretar regionalne zdrav
stvene skupnosti Kranj, predstavni
ka republiške zdravstvene skupnosti 
Slovenije in predstavnik izvršnega 
sveta skupščine občine Jesenice. Na 
sestanku je bila ponovno podrobno 

prikazana nastala situacija in tudi 
poudarjeno, da na sestankih, na ka
terih smo razpravljali o teh proble
mih, nismo prišli niti za ped dalje od 
razpravljanja in prepričevanja o po
trebi po dodatnih sredstvih. Brez 
dvoma je delegatom občinske zdrav
stvene skupnosti jasno, da moramo 
pokrivati vse nastale obveznosti, 
seveda pa je to m o ž n o le, če bodo za 
to na razpolago finančna sredstva. 
Toda nastala situacija ne daje nobe
nega jamstva, da bomo zbrali potre
ben denar, za to bi bil vsak sprejeti 
sporazum samo gola formalnost. 

V razpravi je bilo razvidno, da 
vsak le misli na svojo delovno orga
nizacijo, premalo pa je pripravljen 
reševati probleme v širšem merilu. 
Vsem mora biti jasno, da bomo 
morali najti skupni jezik, to je, da 
lahko trosimo.samo toliko, kot nam 
to dopušča dana gospodarska situa
cija. 

Na sestanku je bilo ponovno pou
darjeno, da imamo na Jesenicah zelo 
dobro razvito zdravstveno varstvo, 
kar zahteva tudi večja sredstva, 
le-ta pa so že več let zelo pičla. Seve
da se je začelo to prav posebno odra
žati v le tošnjem letu, v katerega smo 
šli z zelo skromnimi sredstvi. Razen 
tega smo pri le tošnjem dogovarjanju 
prispevnih stopenj računali na večji 
porast dohodka, še prav posebno do
hodka v organizacijah združenega 
dela. T a pa je v prvi polovici leta 
krepko pod planom. Dosežen je bil le 
83,2 % in je za 19,358.000 din pod pla
niranim. Sredstva iz dohodka orga
nizacij združenega dela predstavlja
jo kar 87 % vseh sredstev za zdrav
stveno skupnost. 

Za rešitev celovitega problema, ki 
v dani situaciji ne bo lahka, bo po
trebno angažirati vse dejavnike v 
občini, sama zdravstvena skupnost 
tega problema ni sposobna rešiti. 

Dogovarjanju mora torej slediti 
razmeroma široka akcija. 

Stane Torkar 

TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČ 

MOLIBDEN — NEPOGREŠLJIV PRI IZDELAVI KVALITETNIH JEKEL 
Molibden spada med tiste elemente, ki so za izdelavo 

raznih vrst posebnih nizko in visoko legiranih jekel nepogreš
ljivi. Zato je tudi zanimivo, kako se v svetovnem merilu giblje 
njegovo pridobivanje in poraba. 

P R I D O B I V A N J E 
V letu 1980 je presegla količina pridobljenega molibdena v 

zahodnem svetu za 4,5 % kol ič ino, doseženo leta 1979. T o pove
čanje je bilo predvsem posledica povečanja pridobljene količi
ne v Kanadi, kjer so bile v letu 1979 v obratih za pridobivanje 
molibdena velike s take. 

Danes obratuje na svetu okoli 50 rudnikov, Cjer pridobiva
jo molibden kot glavni ali stranski izdelek. Vendar odpade pri
bl ižno 70 % svetovne količine na pet velikih pridelovalcev, in 
sicer so trije v Z D A in po eden v Čilu in Kanadi. 

Iz spodnje razapredelriice je za obdobje let 1975—1980 
razviden potek pridobivanja molibdena v zahodnem svetu. 

P O R A B A 
Po razpoložlj ivih podatkih je bila leta 1970 poraba molibdena 

v zahodnem svetu, vključno z dobavami v social ist ične države, 
za 11 % nižja kot v letu 1979. Tako v Z D A kakor tudi v državah 
Zahodne Evrope je poraba padla, vendar je v Zahodni Evropi 
presegla porabo v Z D A . Poraba na Japonskem je ostala na isti 
ravni. Iz tabele štev. 2 je razvidna v 1000 ton svetovna poraba 
molibdena v svetu v obdobju 1975—1980 in iz tabele štev. 3 v 
odstotkih poraba zahodnega sveta leta 1980 v posamezne 
namene. 

N O V A N A H A J A L I Š Č A 
M o č n o povečanje povpraševanja po molibdenu v letih 

1973—1979 je povzroči lo visoke naložbe v geološke raziskave, 
kakor tudi odpiranje novih rudniških zmogljivosti. Danes kaže, 
da zmanjševanje porabe v letu 1980 ni imelo bistvenega nega
tivnega vpliva na to dejavnost. 

V obdobju do leta 1990 bodo odprli še 18 novih rudnikov 
molibdena, in sicer 9 v Z D A , 4 v Kanadi, 2 v Mehiki in po enega 
v Čilu, Peruju in Iranu. Skupno povečanje letne količine molnV 
dena s pričetkom obratovanja teh rudnikov cenijo na okoli 
150.000 ton. 

(SE NADALJUJE) 



BISTVENE NOVOSTI OSNUTKA STATUTA O POKOJNINSKEM 
IN INVALIDSKEM ZAVAROVANJU 

N a 18. seji 10. junija letos je s k u p š č i n a Skupnosti pokojninskega 
in invalidskega zavarovanja v SR Sloveniji sprejela osnutek novega 
statuta skupnosti i n ga posredovala v javno razpravo, k i bo trajala do 
39. septembra. 

Besedilo osnutka statuta je bilo 
natisnjeno kot priloga Delavske 
enotnosti »Vzajemnost« in posredo
vano vsem posebnim in združenim 
delegacijam, konferencam teh dele
gacij in organizacijam združenega 
dela. 

Zaradi pomembnosti vsebine ob
ravnavanega dokumenta skupnosti, 
ki zadeva življenjske interese širo
kega kroga prebivalstva, skupnost 
pričakuje č imveč konstruktivnih su
gestij in predlogov. 

Področje pokojninskega in in
validskega zavarovanja bo tudi eno 
od pomembnejš ih v okviru obrav
nave gradiv za tretjo konferenco 
republiškega sveta ZSS o socialni 
varnosti. 

Javna razprava bo potekala iz
ključno o osnutku statuta, ker 
osnutka o novem temeljnjem za
konu pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja še ni v razpravi. 

Bistvene novosti: . . 

T E M E L J N E D O L O Č B E : 
Vsebinska novost — črtanje do

sedanjega 10. č lena statuta, ki je 
vseboval m o ž n o s t uvedbe prosto-
voljnjega pokojninskega in invalid
skega zavarovanja. Nova je tudi 
določba, ki poudarja pomen pla
niranja v skupnosti, s katerim se 
zagotavljajo usmeritve delovanja v 
dolgoročnih in srednjeročnih ob
dobjih ter posameznih letih, s tem 
da skupnost svoj plan usklajuje z 
objektivnimi družbenimi možnos tmi 
in potrebami. 

D O L G O R O Č N E P R A V I C E : 
1. Valorizacija pokojnin in 

drugih denarnih dajatev: 
Pokojnine naj se obvezno uskla

jujejo z gibanjem nominalnih oseb
nih dohodkov^ vseh zaposlenih de
lavcev v republiki. V osnutku sta
tuta je posebno poudarjena določba, 
da se povečanje osebnih dohodkov 
ugotavlja na podlagi uradnih podat
kov zavoda SRSza statistiko. 

Enako, ob upoštevanju gibanja 
osebnih dohodkov, naj bi se uskla
jevale tudi druge denarne dajatve iz 
pokojninskega in invalidskega za
varovanja (DPP, invalidnine, oskrb
nine). 

2. Varstveni dodatek: 
Mejni znesek najnižjih pokoj

ninskih prejemkov je izenačen z 
najmanjš im osebnim dohodkom. 

Spremembe zadevajo krog oseb, 
katerih dohodki se upoštevajo pri 
ugotavljanju premoženjskega cen
zusa in način vštevanja dohodkov. 

3. Rekreacija: 
1. Individualna rekreacija z en

kratnim letnim zneskom upravi
čencem. 

2. Rekreativna dejavnost v društ
vih upokojencev — ustvarjanje 
možnost i za to dejavnost v enotah 
skupnosti v občinah. 

3. Rekreativna • dejavnost upoko
jencev pri zvezi društev upokojencev 
in zvezi organizacij invalidov Slo
venije. 

4. Gradnja domov in počitniško 
rekreativnih objektov za vse upo
kojence v republiki. 

Enote skupnosti naj bi na po
dročju rekreacije dobile večjo vlogo 
s tem, da bodo samostojno odločale 
o .razporeditvi tistega dela sredstev, 
ki bodo namenjena za rekreativno 
dejavnost v društvih upokojencev — 
glede na števi lo upokojencev. 

4. D r u ž i n s k a pokojnina: 
Družinska pokojnina se nadaljuje 

ali pridobi tudi po 26. letu starosti, 
če je otrok, ki se redno šola, prekinil 
šolanje zaradi s luženja vojaškega 
roka, vendar največ toliko časa, za 
kolikor je prekinil redno šolanje. 

Odpravljeno je razlikovanje med 
ožjimi in širšimi družinskimi člani — 
skupnost lahko določi najvišji zne
sek družinske pokojnine. * 

5. Pokojninska osnova: 
Skupnost ne bo štela v pokoj

ninsko osnovo denarnih prejemkov, 
s katerimi se mimo osnov ih meril 
delitev po delu priznavajo posebna 
povečanja osebnega dohodka zaradi 
priprave na upokojitev. 

6. N a j n i ž j i i n n a j v i š j i znesek 
pokojnine: 

V prihodnje bi še vedno določal i te 
zneske, vendar na podlagi prejšnjega 
mnenja družbenopol i t ičnih dejavni
kov v republiki. 

Novost je tudi, naj bi zavaro
vanec, katerega pokojnina je bila 
odmerjena od zneska najvišje po
kojninske osnove v do ločenem letu, 
imel pravico do ponovne odmere' 
pokojnine od njegove dejanske po
kojninske osnove. 

7. Zaposlovanje: 
Č e upokojenec ponovno sklene 

delovno razmerje.ah se obvezno za
varuje po 7. č lenu zveznega zakona 
ali začne opravljati samostojno 
dejavnost, izgubi lastnost upoko
jenca in se mu ta čas pokojnina ne 
izplačuje. 

8. P o d a l j š a n o zavarovanje — 
minimalni pogoji: 

Glede na to, da je čas podalj
šanega zavarovanja zavarovalna 
doba, naj bi se štela za izpolnitev 
minimalne dobe in gostote zavaro
valne dobe kot pogoja za pridobitev 
pravic. 

9. M a t i č n a evidenca upoko
jencev: 

Obvezna uporaba podatkov ma
tične evidence v postopku za uve
ljavljanje pravic. 

R E H A B I L I T A C I J A -
Z A P O S L O V A N J E , 

1. Ustrezno delo: 
V izdanih sklepih skupnost na

vede samo, kakšna dela invalid 
lahko opravlja in kakšnih ne more 
opravljati. 

Konkretna dela pa mu mora 
zagotoviti delovna organizacija (16. 
člen republiškega zakona). 

2. Pokl icna rehabilitacija: 
-Povečanje starostne meje na 50 

let za moške in 45 let za ženske. 
Preko te starosti se lahko prizna 

poklicna rehabilitacija le na zahtevo 
invalida. Do lžnos t , da mora invalid 
poklicno rehabilitacijo uspešno za
ključiti . 

Nova oblika poklicne rehabilita
cije — izobraževanje ob delu. 

3. Odmera nadomestil: 
Oskrbnina 100 % osnove. Oskrbni

no delovni invalid lahko prejema le 
v času poklicne rehabilitacije ozi
roma privajanja. Čakalne dobe ni, 
ker mora invalid prejemati osebni 
dohodek ali nadomestilo iz zdrav
stvenega zavarovanja. 

D o l o č a n j e osnove za odmero 
oskrbnine, če invalid ni dobil oseb
nega dohodka v zadnjem niti pred
zadnjem letu invalidnosti. 

Zavarovančev poprečni osebni do
hodek iž zadnjega leta dela za poln 
delovni čas se valorizira na raven 
osebnega dohodka in koledarskega 
leta pred nastankom invalidnosti (% 
povečanja poprečnega osebnega do
hodka v delovni organizaciji). 

V času privajanja le 90 % osnove. 

III. K A T E G O R I J A - M A N J Š I 
O S E B N I D O H O D E K 

1. varianta 
Nadomestilo zaradi manjšega 

osebnega dohodka na drugem delu 
naj bi bilo enako razliki-med popreč
nimi osebnim dohodom, ki bi ga 
delovni invalid glede na rezultate 
dela — dosežene na ustreznem delu, 
dobil za tekoče in minulo delo na 
svojem delu in poprečnim osebnim 
dohodkom, ki ga za delovne uspehe, 
dosežene na ustreznem delu, dobiva 
za svoje t e k o č e in minulo delo po 
osnovah in merilih samoupravnega 
splošnega akta organizacije zdru
ženega dela. / 

2. varianta 
Razlika med poprečnim valorizi-

ranim osebnim dohodkom na svojem 
delu iz zadnjega leta pred invalid
nostjo in poprečnim osebnim dohod
kom na ustreznem delu. * 

4. Pogodbe o pokl icnih reha
bilitacijah in zaposlitvah: 

Določi la , ki jih mora vsebovati 
pogodba: 

— način poklicne rehabilitacije, 
' — roki za nastop, ' 

— trajanje, 
— pogoji za delo invalida. 
Pogodbo sklene skupnost z orga

nizacijo združenega dela in invali
dom. 

Do lžnos t : uspešno zaključiti po
klicno rehabilitacijo. 

S A M O U P R A V N A 
O R G A N I Z I R A N O S T 

Pristojnost enot skupnosti v 
občini je razširjena z dvema nalo
gama: 

1. Samostojno samoupravno od
ločanje o zahtevkih za uveljavljanje 
pravic iz pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja. 

2. Spremljanje rekreativne dejav
nosti upokojencev v obč in i in po 
programih društev upokojencev in 
invalidov — razporejanje sredstev v 
ta namen. 

Organi s k u p š č i n e : 

— izvršilni odbor, 
— odbor za varstvo delovnih in

validov,' rehabilitacijo in zaposlo
vanje, 

— odbor za ljudsko obrambo in 
družbeno samozašč i to , 

— odbor za vprašanje štetja za
varovalne dobe s povečanjem, 

— odbor za varstvo pravic, 
— odbor za vprašanje borcev 

NOV, 
— komisija za sistem in orga

nizacijo, 
— odbor za gradnjo domov in 

stanovanjskih vprašanj . 

Organi zbora: 

— odbor za spremljanje in pre
prečevanje invalidnosti, 

— odbor za uveljavljanje pravic, 
— komisija za spremljanje re

kreativne dejavnosti, 
— komisija za spremljanje sta

novanjskih vprašanj itd. 
"Možnost zborov delegatov v me

stih ali regijah zaradi vprašanj 
skupnega pomena. 

- P L A N I R A N J E 

1. Samoupravni sporazum o te
meljih plana. 

2. Dolgoročne plane (10 ali več 
let). 

3. Srednjeročne plane (pjpt let). 

4. Letne finančne načrte . 

Prispevki se obračunavajo ob 
izplačilu osebnega dohodka, vnov-
čujejo pa s lužbe družbenega knji
govodstva kasneje. 

S T R O K O V N A S L U Ž B A — 
IZPOSTAVA S K U P N O S T I 
P O K O J N I N S K E G A IN 
I N V A L I D S K E G A 
Z A V A R O V A N J A J E S E N I C E 

V konti livu (Foto: L Kučina) 

Železarski globus 

Š V I C A 

Po podatkih, ki jih je objavilo švi
carsko podjetje Concast A. G. je po 
letu 1970 naraščala v svetu količina 
kontinuirno odlitega jekla v milij. 
ton in v odstotkih v odnosu na ce
lotno izdelano količino surovega jek
la takole: 

Japonske železarne so leta 1980 
pri skupni količini 111 milij. ton 
surovega jekla odlile 58 % kontinuir
no in zahpdnonemške od 43,8 milij. 

ton 47 %. Za prihodnja leta priča
kujejo nadaljnje povečanje ko
ličine kontinuirno odlitega jekla, 
kajti šele pri 80—90% pričakujejo, 
da bo iz kvalitetnih razlogov 
dosežena zgornja meja. 

L U K S E M B U R G 

Luksemburško podjetje P. Wurth 
S. A. je razvilo in kot licenco prodalo 
na Japonsko postopek za vpihavanje 
premogovega prahu skozi pihalice v 
plavž. Kot posebne tehnične last
nosti , tega postopka navajajo: 1. 
Kol ič ino premogovega prahu je 
goče s pomočjo mikroračunalnika 
nastaviti na vsaki pihalici soraz
merno s količino vpihanega zraka. 
2. Premogov prah dovajajo s poseb
nimi rotirajočimi dozirnimi napra
vami in regulacija je enostavna. 3. 
Posebna pozornost je posvečena 
varnostnim zahtevam in zato je 
možna tudi uporaba rjavega premo-

AKTIVNOSTI V OBČINI PRED 
TRETJO KONFERENCO 

ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

duktivna in smotrna izraba delovne
ga časa. Organizator je republiški 
svet Zveze sindikatov Slovenije v 
sodelovanju s komitejem za delo pri 
republiškem izvršnem svetu, in
stitutom za delo pri pravni fakulteti 
in zavodom za produktivnost dela. 
Naš i železarni odbor predlaga, da k 
predhodni razpravi povabi vse or
ganizacije združenega dela kovin-
sko-predelovalne industrije naše 
občine. 

Po programu je trgovska delovna 
organizacija Golica izbrana za no
silca razprave s področja preskrbe z 
osnovnimi življenjskimi potrebšči
nami, hote lsko-turis t ično podjetje 
Gorenjka Jesenice pa za nosilca 
razprave s področja prehrane med 
delom. Za razpravo o teh dveh 
temah je v navedeni publikaciji 
posredovano izhodišče Zveze sin
dikatov Slovenije in stanje, oziroma 
razvitost teh dveh področij v je
seniški občini. 

V republiških izhodiščih je pou
darjeno, da je urejena preskrba z 
življenjskimi potrebščinami pomem
ben dejavnik življenjskega stan
darda občanov. To zlasti velja za 
redno preskrbo s hrano. T a namreč 
predstavlja skoraj 37 % izdatkov 
poprečne štiričlanske slovenske dru
žine, pri delavcih z nižjimi dohodki 
pa tudi 50 in več odstotkov. V na
daljevanju izhodišč sp navedene 
konkretne usmeritve za aktivnosti 
sindikatov na tem področju, kar je 
nedvomno tudi osnova za konkretno 
analizo stanja v naši občini. 

Podatki za našo občino kažejo, da 
smo v lanskem letu imeli v občini 141 
prodajaln na drobno s skupno pro
dajno površino 10.506 kv. metrov in 
skladiščnega prostora (poleg teh je v 
občini še 16.640 kv. metrov skladišč 
trgovin na drobno). Razmerje med 
čistimi prodajnimi in skladiščnimi 
prostori je 60:40, kar je nekoliko 
slabše od idealnega razmerja 65:35. 
Kar 88 % teh prodajaln je klasičnega 
tipa, ostale pa so urejene za moderni 
način prodaje (samopostrežne tr
govine, market in veleblagovnica). 

V jeseniški občini tako pride 
229,35 prebivalcev na eno trgovino, 
poprečje republike pa je 276. Na 
enega prebivalca poprečno odpade 
0,34 kv. metra prodajne površine, 
poprečno v Sloveniji pa 0,32 kv. m. 
Na kvadratni meter prodajnega 
prostora pride 2,94 prebivalcev, v 
republiki pa so poprečje trije pre
bivalci. Na tisoč prebivalcev v n a š i 
občini pride 4,56 prodajaln, V 
Sloveniji pa 3,6, medtem ko poprečni 
prodajni prostor na eno trgovino 
znaša 74,51 kv. metrov, v SR 
Sloveniji pa 89 kv. metrov. 

Čeprav so občinski podatki o raz
vitosti trgovine relativno boljši od 
republiških, pa je v gradivu poudar
jeno, da trgovina v jeseniški občini 
ni dovolj razvita in da je rešitev v 
dolgoročnem dohodkovnem sodelo
vanju med trgovino in proizvodnjo. 
Seveda pa je stanje razvitosti tr
govine v posameznih krajevnih 
skupnostih jeseniške občine dokaj 
različno. V gradivu so navedeni 
podrobni podatki za posamezne kra
jevne skupnosti, po katerih je raz
vidno, da je po navedenih kazalcih 
najslabše stanje v krajevnih skup
nostih Blejska Dobrava in Žirovnica 
glede števila prebivalcev na eno 
prodajalno. Po prodajalni površini 
na prebivalca prav tako Blejska 
Dobrava, sledita pa ji Hrušica in 
Žirovnica. Tudi po števi lu prebi
valcev na kvadratni meter prodajne
ga prostora so navedene tri krajevne 
skupnosti na najs labšem mestu. Isto 
velja za števi lo prodajaln -na 1000 
prebivalcev. Največ prebivalcev na 
enega prodajalca pride v Planini pod 
Golico, na Blejski Dobravi in v 
Žirovnici. Največ prodajnega pro
stora na enega prebivalca pa pride v 
Planini pod Golico in na območju 
mesta. Vsekakor so to zelo dobri 
kazalci za nadaljnje načrtovanje 
razvoja trgovine v jeseniški občini. 

V nadaljevanju gradivo tudi pred
stavlja preskrbo z osnovnimi živili v 
občini, ki je v sedanjih pogojih nor
malna, razen v času nekaterih pre
tiravanj zaradi potrošniške mrzlice. 
Do občasnih zastojev pri oskrbi pre
bivalstva pa je pri nekaterih artiklih 
prišlo tudi zaradi pomanjkanja 
repromateriala — zaradi restrikcij 
pri uvozu in pospeševanja izvoza. 
Vendar pa se situacija počasi umir
ja. . . 

Precejšen vpliv na preskrbo, je 
poudarjeno v gradivu, bi morali 
imeti potrošniški sveti, ustanovljeni 
v vseh krajevnih skupnostih. Čeprav 
jim zakon o združenem delu, zakon 
o blagovnem prometu in novi zakon 
o temeljih sistema cen in družbeni 
kontroli cen dajejo pravico, da so
delujejo in soodločajo na vseh rav
neh, pa potrošniški sveti še niso prav 
zaživeli. Rezultati njihovega dela so 
le ugotovitve raznih pomanjkljivosti 
na področju preskrbe, nimajo pa 
pravega vpliva na trgovino in njen 
razvoj. 

Kmetijstvo v občini bo ob maksi
malni izkoriščenosti lahko pokrilo le 
okrog 25 % potreb po hrani, zato bo 
občina sovlagala v razvoj farm izven 
občine za boljšo preskrbo s svinj
skim mesom in sploh klavno živino 
ter mlekom. Za pospeševanje kme
tijstva in porabo hrane bo v občini v 
tem mesecu ustanovljen poseben 
sklad. 

P R E H R A N A M E D D E L O M 

Z akcijo sindikatov, da je treba 
delavcem v združenem delu zago
toviti organiziran obrok prehrane 
med delom, so bili v preteklih letih 
doseženi pomembni rezultati. Po 
letu 1976, ko je imelo zagotovljeno 
prehrano med delom 84 % delavcev v 
SR Sloveniji, je prišlo do upadanja, 
tako da je leta 1980 imelo zagotov
ljeno prehrano le 76,8 % delavcev. 
Republiško gradivo ugotavlja, da je 
to zlasti posledica vse večjega izpla
čevanja regresa za prehrano v obliki 
vrednostnih bonov. Več kot polovica 
bonov, poudarja gradivo, je bilo iz
danih brez potrebnega soglasja ob
činskih svetov Zveze sindikatov 
Slovenije. 

V izhodiščih Zveze sindikatov 
Slovenije za tretjo konferenco je 
poudarjeno, da je potrebno odločno 
nadaljevati akcijo za zagotavljanje 
organizirane prehrane med delom 
vsem delavcem. Pri tem se bodo 
sindikati zavzemali za čimbolj so
dobne obrate družbene prehrane v 
organizacijah združenega dela in 
za reševanje teh vprašanj 

v povezovanju z gostinstvom. Sem 
sodijo tudi prizadevanja sindikatov 
za zboljševanje kakovosti prehrane 
med delom, ki mora biti prilagojena 
fiziološkim potrebam delavcev, te
žavnostni stopnji dela in razmeram, 
v katerih se delo opravlja. T o pa 
pomeni uporabo strokovnih nor
mativov glede kalorične in biološke 
vrednosti obrokov, njihove časovne 
razporeditve in načina priprave. 

V jeseniški občini je stanje na po
dročju organiziranega obroka hrane 
med delom dobro, medtem ko so 
možnost i za prehrano delovnih ljudi 
in občanov izven doma in izven 
delovnega časa v objektih družbene 
prehrane zelo pičle. 

Od 12.925 delavcev (89 % vseh za
poslenih) tako v gospodarstvu kot v 
družbenih dejavnostih ima 9.947 de
lavcev ali 88 % s področja materi
alne proizvodnje ter 1.154 delavcev 
ali 70 % s področja negospodarstva 
zagotovljen organiziran obrok med 
delovnim časom v taki ali drugačni 
obliki. Lastno kuhinjo ima 32 or
ganizacij združenega dela, obrok v 
drugi organizaciji združenega dela 
deset in obrok v gostinskem obratu 
enajst organizacij združenega dela v 
jeseniški občini. Dvanajst odstotkov 
delavcev v materialni proizvodnji in 
30 % delavcev v družbenih dejav
nostih je deležno regresirane pre
hrane med delom v obliki vrednost
nih bonov za nakup malice v trgo
vini. T a oblika, poudarja gradivo, je 
poleg izplačevanja regresa v gotovini 
neustrezna, zato si sindikati pri
zadevajo za njeno postopno uki
nitev. 

Poleg teh vprašanj pa bo seveda 
na tretji konferenci Zveze sindika
tov Slovenije še vrsta drugih vpra
š a n j , ki zadevajo socialno politiko iti 
socialno varnost delavcev ter njihov 
neposredni vpliv na vse to. 
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KOKRŠKI ODRED 

Sedaj so morali 
partizani s Pavlom Kemom čimprej 
razčistiti. Partizani so moji sestri 
Ivki naročili, naj mu ona ali jaz 
sporočim, da ga bo Johan spet 
počakal v soboto ob 10. uri dopoldne 
ob poti iz Krope na Jamnik, na 
kraju, kjer je znamenje in ga 
domačini imenujemo Sobota. Spo
ročil sem mu — to je bilo konec 
julija ali v začetku avgusta — kje in 
kdaj ga bo čakal Johan. Na zvezo 
ni Sel. Čez en teden mu je isto 
sporočila sestra Ivka, pa spet ni Sel. 
Odzval se je šele na tretji poziv, ko 
mi je nekdo od partizanov naročil, 
naj Pavlu rečem, da bo nesel nujno 
in pomembno sporočilo kamniškim 
partizanom. 

Potem ga nisem več videl. Leta 
1944 je povedala Bronislava Pire iz 
Brezovice, da jo je med zaslišanjem 
neki gestapovec iz Radovljice vpra
šal: rAli ste poznali policista 
KernaV Šele okrog leta 1958 je o 
usodi Pavla Kerna na poti na Jelo
vico medicinskemu tehniku Viliju 
Brecelniku iz RSNZ pripovedoval 
Stane Kersnik-Jelovčan. Povedal je, 
da so partizani, med katerimi sta 
bila tudi on in Vinko Hafner, Pavla 
Kerna tisto soboto res pričakovali 
na dogovorjenem kraju, ga prijeli in 
zvezali. Pri njem so našli pištolo. 
Zvezanega so odvedli na Jelovico, 
ga posadili na neki štor in začeli 
zasliševati. Hitro je nehal protesti
rati in začel pripovedovati, da ga je 
gestapo v zaporu prisilil na sodelo
vanje in bi mu moral poročati o 
delovanju aktivistov, zlasti pa o 
partizanskih enotah. Pavle Kern je 
priznal, da je izdal Zagarjeve v 
Ljubljani in tudi partizane Ko-
krške čete pri Okroglem, rekel pa 
je, da gestapu ni povedal o mnogih 
aktivistih OF. Jokal je in prosil, 
naj mu prizanesejo, ker ga je ge
stapo pretepel in z mučenjem pri-
sittl, da je povedal o nekaterih or
ganizatorjih NOB, da pa ni izdal 
nikogar, če ni bil k temu prisiljen. 
To je dokazoval s tem, da o številnih 
aktivnih podpornikih partizanov 
na Dobravi in v njeni okolici, 
prek katerih je imel on zveze s 
partizani, ni ničesar povedal gesta
pu, sicer bi jih ta že zaprl. Obljubljal 
je, da bo popravil, kar je zagrešil. 
Prosil je, naj ga pustijo živega in mu 
dajo kakršnekoli naloge, ki jih bo 
opravil, da bo s tem dokazal, da je 
proti nemškemu okupatorju. Vendar 
Kernu partizansko vodstvo na Jelo
vici ni moglo več prizanesti niti 
zaupati. Obsojen je bil na smrt. 
Zaslišanje gestapovskega agenta 
Pavla Kerna je gorenjskemu parti
zanskemu vodstvu v marsičem raz
krilo, kakšnih metod se poslužuje 
gestapo, da bi s svojimi sodelavci 
odkril, kje so partizanske enote, kaj 
nameravajo in kdo jih podpira, kar 
naj bi omogočilo, da bi jih uničili.« 
(Profesor Ivan Križnar je to izjavo 
napisal ob zadnjem pregledovanju 
kronike v začetku decembra 1979 po 
že prej zbranih podatkih. Kopija 
pri avtorju.) 

V Ljubljani so tedaj živele Zagar-
jeva soproga Pepca in vse tri 
hčerke: Savica, Nada in Danica, ki 

so tudi delale v osvobodilnem giba
nju, in to pri zadolžitvah, ki bi lahko 
odkrile posamezne člane glavnega 
partizanskega poveljstva. Pri druži
ni Ferda Žagarja, brata Staneta 
Žagarja starejšega, so se namreč 
občasno prikrivali posamezni vo
dilni slovenski ilegalci in tudi člani 
glavnega poveljstva partizanskih 
čet. 

Savica Žagar-Hočevarjeva (umr
la 1976) je bila tudi kurirka zelo 
konspirativne dokumentne tehnike 
OF. Mati Pepca Žagar je s hčer
kama Nado in Danico, danes po
ročeno Bavcon, pod ilegalnim pri
imkom Žabkar stanovala v Gospos
ki ulici, kamor so se iz Škofje vasi 
pri Celju priselile julija 1941. Moški 
člani Zagarjeve družine, oče Stanko 
in sinova Stane in Iztok, pa so prišli 
v Ljubljano že konec aprila ali v 
začetku maja 1941 in so poleti že 
odšli med partizane. K Zagarjevim-
Žabkarjevim je prihajala tudi Meta 
Sitar-Beletova, hčerka grafika Si
tarja, ki je ponarejal razne štam-
piljke in legitimacije za vodilne 
organizatorje OF in KP. Meta 
Sitarjeva in Savica Žagarjeva sta 
bili v ilegali že od julija 1941. Kljub 
največji konspiraciji so k Pepci 
Žagarjevi v Gosposko ulico prihajali 
tudi nekateri Gorenjci, ki so bili po
vezani z NOB. Tako je prišel tudi 
Pavle Kern, znanec z Dobrave, pa 
še udeleženka dražgoške bitke Etna 
Pečnikova iz Ljubnega,- žena sta
rega komunista in dražgoškega 
borca Lojzeta Pečnika, na katerega 
so ,Nemci razpisali 20.000 RM 
nagrade. Kdo take borke ne bi spre
jel, če je bila v stiski! Tako sta se 
prav ta dva pri mami Pepci v Go
sposki ulici srečala tudi z Meto Si-
tarjevo in Savico Žagarjevo, kar je 
bilo kmalu pomembno. 

Pavle Kern je tedaj, v drugi 
polovici marca 1942, tem ilegalkam 
razlagal, da gestapovcem ni nič po
vedal, da so ga izpustili in mu med 
zasliševanjem celo »prestrelili ko
leno«. (Ko je slab mesec zatem prišel 
v okrogelsko jamo, ni nič šepal.) 
Tožil je, da je na Gorenjskem hudo 
in da nima zveze s partizani. »Hotel 
je, da mu jo oskrbiva medve,« je 
povedala Meta Sitar-Beletova, »a je 
od naju ni dobil. Preveč zaupno delo 
sva imeli.« ^ 

Toda tudi to, kar je vedel, je bilo 
preveč. Nekega pomladnega jutra, 
16. aprila 1942, so postopoma areti
rali vse: najprej mamo Pepco 
Žagarjevo, nato pa ostale tako, kot 
so prihajale k njej na javko v 
Gosposko ulico. Poleg italijanskih 
črnosrajčnikov so v stanovanje Za
garjeve prišli tudi gestapovci, ki so 
se pripeljali z Bleda. Ko je na 
zvonec pritisnila Meta Sitar, so 
jo v stanovanje potegnile številne 
roke gestapovcev, ki jih je znotraj 
naštela 13. To je dokazovalo, da 
izdajstvo izvira z Gorenjske, s 
Kernove strani. Meto Sitarjevo in 
vse Zagarjeve ženske so strahotno 
mučili, vendar so vse utajile. Da bi 
bilo še huje, je bila aretirana tudi 
Erna Pečnikova, ki je policiji 
povedala vse, kar je vedela. Ljub

ljanski vbsovci so jo~ zdto name
ravali justificirati, vendar se je Peč< 
nikoVa temu nekako izognila. 

Te aretirane tovarišice, obreme
njene z izpovedmi Pavla Kerna in še 
Erne PeČnikove, so morale veliko 
pretrpeti. Zasliševat so jih hodili 
tudi gestapovci z Bleda, vsi v civilu. 
Med njimi je' bil tudi visok funk
cionar dr. Hans Bauer, kar do
kazuje, da je šlo za veliko stvar in 
da so se gestapovci zelo približali 
vodstvu slovenskega NOG. 

Ko je Pavle Kern odšel iz jame, 
tovarišem v njej ni kazalo drugega, 
kot počakati na zvezo in na pomoč 
za vedno bolj trpečega Staneta 
Žagarja. Noč na enaindvajseti april 
je bila v votlini hladna in dolga. 
Večino je skrbelo, kako bodo z 
ranjenim Žagarjem prišli iz jame. 
Pri ozkem vhodu je vedno kdo leže 
stražil, kajti drugače ni bilo mogoče. 
Zunaj zaradi vidljivosti niso smeli 
postaviti stražarja, kajti s proge, ki 
teče tik ob desnem bregu Save, bi ga 
nemške patrulje zlahka opazile. 

Še pred svitom 21. aprila sta se 
odplazila po vodo Vladimir Peraič 
in Stane Šmid. Vrh skale pa sta že 
naletela na Nemce. Zaropotalo je in 
Šmid je bil ranjen v roko. Ker je bil 
zadnji, se je hitro spustil nazaj v 
jamo, Peraiču pa to ni več uspelo. 
Zato se je pognal čez več metrov 
visoko skalo in se med grmovjem 
bolj zvalil kot splazil do Save. 
Vanjo je zagazil z namenom, da bi 

jo preplaval ali prebredel. Toda bila 
je ledeno mrzla in zaradi topečega 
se snega tudi visoka in deroča. Tok 
ga je vrgel nazaj, malo niže k bregu. 
Medtem se je vse bolj danilo. Da ga 
Nemci ne bi opazili, se je po več
kratnih . poskusih, da bi prišel čez 
Savo, stisnil pod večjo skalo in tam 
čepel v ledeno mrzli vodi. Na skali 
nad njim pa so Nemci med tem po
stavili mitralješko gnezdo. 

Ko so tovariši v votlini zaslišali 
strele in videli, da je Šmid ranjen so 
spoznali, da so izdani in obkoljeni. 
Grabili so po orožju in opremi, da bi 
se zvrstili za preboj. A brž ko se je 
kdo prikazal iz jame, je močno 
zaropotalo. Nemci so od prvega 
trenutka napada obvladovali jam
ski vhod: Čeravno je imela votlina 
dve odprtini, to ni nič pomagalo: 
obe sta bili zelo izpostavljeni stre
lom. Ena pa sploh ni prišla v poštev 
za izhod, ker je bila v strmi steni. 

Skrbi za hudo ranjenega Žagarja 
se je zdaj pridružila še skrb za 
Peraiča. In skrb, kako se bodo pre
bili. Medtem se je jami že približalo 
pasje renčanje. Pokazal se je poli
cist s psom. A oba je z zbrojevko 
preluknjal Stanko Mlakar, ki je 
ležal pri vhodu. 

Takoj zatem so policisti hoteli v 
jamo vdreti pri srednji odprtini. Tu 
je Jaka Rabič ustrelil drugega poli
cista. Zatem so Nemci začeli vhod 
v jamo obmetavati z bombami in 
obstreljevati z mitraljezi. Vendar to 
trinajsterici ni škodovalo, kajti vhod 
v votlino je bil pod previsom. 

Vendar pa je ta sovražni ogenj 
zadostoval, da se nihče ni mogel 
splaziti iz jame. V predahu je eden 
nataknil na puško posodo ter jo po
molil ven. Komaj se je posoda poka
zala zunaj, so zadrdrali ostri rafali. 
Posoda je bila preluknjana. Izhod je 
bil torej zaprt! Nemci so spet začeli 
na gosto streljati proti jami. 

Nadaljevanje 

Strela, Panter, Hinko, ga je spreletelo. Čeprav bi rad bežal 
naprej, je le zavil na desno. Hodil je po gozdu in gledal svetlobo, ki 
je naznanjala, kje se začenja travnik. Po nekaj sto metrih hoje je 
obstal in prisluškoval. Rad bi zaklical. Morda bi bilo to dovolj, da bi 
se našli? Vendar če so drugi prikriti, bi lahko opozoril Nemce, da bi 
se pognali ža njimi. 

Rad bi odgnal tesnobne misli, da se drugi trije nišo rešili. Če so 
tekli za Strelo, naravnost proti policistom, težko. Le zakaj je Strela 
to tvegal ? Znan je bil po drznosti. Nekajkrat je pojasnjeval razloge, 
ko so mu očitali , da ravna zaletavo, kot bi nalašč izzival smrt. »Vča
sih te ravno predrznost reši. Greš naravnost proti smrti, ki s tem 
ne računa. Osupne, se zbega, smrt zavije drugam in to te reši.« Seve
da tej razlagi nihče ni verjel. So pa ugotovili, da so nekatera drzna 
ravnanja, takšna, s katerimi Nemci niso računali, prinesla uspeh. 
Da bi ga le tokrat, si je vroče zaželel Nanko. Že tako je veliko borcev 
padlo. 

Nenadno se je zgrozjl. Kdo pa je sploh preživel? Od njihovega 
voda je morda edini ostal živ? Tega ni vedel, ker so bili razmeščeni 
precej na široko. Ampak nikogar od borcev sredi boja ni videl. So 
padli, se pognali v beg, prebijali vsak zase? Veljka ni bilo za njimi. 
On sam je svetoval smer preboja. Najbrž je padel. Ujet ni, to je bil 
prepričan. Edino, če bi ga dobili ranjenega? In drugi? Kaj pa Strela, 
Panter, Hinko? Če" so vsi padli — ali je ostal edini od čete? Od naj
boljše čete , kot so se radi hvalili? 

Kot bi šele zdaj prišla smrt in mu legla na prsi. Nanko je boleče 
stokal, se premikal, prisluškoval in si vroče želel, da bi srečal vsaj 
enega partizana. Ne enega, več, se je popravil. Kaj bi dva. Vsaj pol 
čete! Bilo je tako grozljivo, da bi se mu polovica preživelih iz čete 
zazdelo že kot rešitev. 

Slišal je redke nemške klice, celo nekaj, strelov. Vendar vse na 
območju, morda nekoliko širše, kot je bil še ponoči bataljon. 

Ko je sonce zatonilo, se je odločil , da vstopi v prvo hišo, ki se 
mu bo zdela dovolj vama in poprosi za hrano. 

Hiša se mu ni zdela najbolj pripravna. Ljubša bi mu bila 
nekoliko bolj zapuščena kmetija, s preprostimi, trdnimi kmeti, ki ne 
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poznajo hinavčenja . Hiša je vzbujala nenavaden vtis. V zasnovi 
revna, vendar popravljena, polepšana, kjer je bilo le mogoče . \Kot bi 
slutil gospodarja. Zavzetega kmeta, ki bi rad vse izboljšal, a nima 
dovolj denarja. Zato vse opravi sam, z najmanj denarja, najlepše, 
kar je mogoče . 

Previdno je Nanko stopal k hiši, se dobrikal črnemu psu, ki je 
lajal, a se je kmalu umiril. Gospodar je prihajal iz hiše. Zapuščeno 
oblečen, precej nizek, zelo koščen. Gledal pa je naravnost, odkrito. 

»Za malo hrane bi prosil,« je rekel Nanko. Trpko se je nakrem-
žil, kar naj bi bil prijazen nasmeh. »Če nimate ali ne morete dati, 
grem naprej.« 

Kmet ga je nepremično gledal. Kot bi ga uročila njegova poja
va. 

»Si eden od tistih, ki so jih obkolili?« je-vprašal kmet. »Vas je 
veliko preživelo?« 

»Bojim se da ne,« je boleče zastokal Nanko. Z roko je pokazal 
nazaj. »Toliko jih je bilo, tako so nas stisnili, da smo se prebijali v 
skupinicah, posamič. Toliko mitraljezov hkrati še nisem slišal.« 

Kmet je sočutno kimal. Potem je zatresel s koščenimi rameni. 
Hotel je nekaj povedati, a ga je le žalostno premeril. Na pragu se je 
pokazalo majhno dekle. Skoraj otroške postave, vendar živahnih 
gibov. Gledala je Nanka in s podrsajočimi, obotavljivimi koraki pri
hajala bližje. 

»Rekli so, da so vsi mrtvi. Zadnja večja skupina partizanov na 
Štajerskem,« je trepetavo reklo dekle in ga zvedavo ogledovalo. 
»Ampak ti si živ! Najbrž jih je še več preživelo.« 

»Precej več,« je naglo odvrnil Nanko. Porodilo se je upanje, bra
niti je moral njihov boj, ljudem vliti nov pogum. In tudi sebi. »Hudo 
je bilo le z našo četo, ki je krila umik. Pretesno smo bili obkoljeni in 
so nas razdvojili. E n sam bataljon. So pa še drugi.« 

Ožarjeno upanje je spreletelo dekletov drobni obraz. S solzami 
se mu je srečna nasmihala. 

»Iz Celja sem se pripeljala. Z vlakom. Na cesti sem videla groz
no veliko Nemcev, tovornjake. Ob mejo so položili mrtve partizane. 
Bojim se, da jih je bilo vsaj deset. T r i ujete sem videla. Dva z ra
nami.« 

(nadaljevanje) 

EDO TORKAR 

IME Ml JE BRIGITA 

»Prijatelja pa lahko ostaneva,« sem rekla, »to naju prav 
gotovo ne bo veliko stalo.« — »Ampak jaz bi rad, da bi bila za
res prijatelja, prava prijatelja . . . « — »Kako to misliš?« Mokro 
me je pogledal: *Tako. S a j ( v e š . . . « — Žal mi je,« sem rekla, »ta
kih zvez pa jaz ne vzdržujem, se ne obnesejo . . . « — »Kako to? 
Vsakdo potrebuje prijatelje, človek ne more živeti sam na 
svetu.« — Nisem si mogla pomagati, na glas sem zazehala, in še 
roke si nisem dala na usta. »Vidim, da te dolgočasim,« je rekel 
Fric. »Že od vsega začetka,« sem priznala. »Hvala,« je rekel. In 
šel. 

»Ali se n ič ne misl iš poročiti?« me je vprašal ob neki drugi 
priložnosti . »Kdo bi me pa hotel?« sem rekla, ko sem zajela 
sapo, saj stari devici res ne moreš postaviti bolj netaktnega 
vprašanja. »Kol iko pa si pravzaprav stara?« je še naprej vrtal 
vame. »Preveč,« sem rekla. » K a k o preveč?« — »Po letih — pa 
tudi drugače.« — »Kako drugače?« — » P o letih toliko, po slabih 
izkušnjah, ki sem si jih nabrala v življenju pa še enkrat toliko.« 

Nekega lepega dne se je naslikal kar pri nas doma. Ko sem 
prišla iz s lužbe, ga je mama ravno pitala s pecivom in se kar 
topila od ustrežlj ivosti . »Gospod te je prišel iskat za kino,« 
je rekla. »To je Fric, kakšen gospod neki. V kino pa ne grem, 
na smrt sem izmučena.« 

»Pri tvojih letih bi bila lahko vesela, če sploh še kdo pride,« 
mi je oponeala mama, ko sem nekoč Frica v njeni navzočnost i 
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spet prav neprijazno nagnala iz hiše. »Inženir je, avto ima, kaj 
pa sploh še hočeš?« — »Če bi bil zares taka tombola, kot ti pra
viš, bi si že kakšno boljšo izbral in se ne bi lepil name. Jaz prav 
gotovo nisem edina, ki se ji je ponujal.« — »Delaj kar hočeš , 
samo zavedaj se, da n imaš več dvajset let, pa tudi petindvajset 
ne več!« Mami se je glas tresel, ko je to govorila, potem pa so se 
ji ulile solze, pritisnila si je robec na oči in odhlipala iz sobe. 

Žalostna sem bila zaradi mame, pa tudi jezna hkrati. Kaj ni 
dovolj, da si že jaz ves čas oponašam svoja zarjavela leta, zdaj 
naj bi mi jih pa še drugi. Pa kaj potlej, če jih imam že toliko. Ali 
naj se zdaj zaradi tega dam polizati kar vsakemu ščenetu , ki še 
pri tepe mimo? 

Kaj potlej, če bom ostala sama. In če ne bom imela svojih 
otrok, sem še zmeraj lahko prijazna s tujimi. In brcala bom ka
menčke po cesti, če mi bo ravno prišlo na misel. In če me bodo 
žulili salonarji, se bom sezula in bom hodila bosa. Šla bom na 
Šišensko polje in si natrgala rož — ivanjščic in spominčic . In če 
mi bo vroče, si bom spodrecala krilo in zabredla v Glinščico. Še 
naprej bom hodila v hribe in skušala bom biti malo bolj pri
jazna do mame. Stara postaja in čudaška in občutlj iva kakor 
majhen otrok. Kar pa se tiče moških — naj se zgodi božja volja: 
če bo prišel pravi, naj pride, če pa ne pa tudi prav . . . , in otroka 
si še zmeraj lahko privoščim, če si ga bom že ravno zaželela, za 
zakon pa najbrž res nisem. Vsaka roba pač ne gre v promet. 

V tem zrelem, že prezrelem telesu tridesetletne ženske je 
nekdo, ki razmišlja kot starka in se obnaša kot pubertetnica. 
Čudno je to moje telo: odziva se planinskim vetrovom in mor
skim valovom, ob dotiku moških rok pa postaja hladno in kam
nito. Enkrat sani krat se je zares odprlo to telo, enkrat samkrat 
so se razcvetela moja usta ob dotiku tujih ust — kdaj je že bilo 
to! Ene same moške oči so ga smele gledati, to telo — potem pa 
sem zmeraj zapirala polkna in ugašala luč. Če se ima že zgoditi, 
naj se zgodi v temi, sem si govorila, ko so me moški vodili v svo
ja stanovanja. Medtem ko sem igrala strastno žensko in pre
strezala naskoke njihovih stegen in zabadala nohte v njihove 
hrbte, so se za mojimi zaprtimi očmi razprostirali razcveteni 
pomladni travniki, bistri s tudenčki so žuboreli med kamni in 
spet sem bila deklica z debelimi dokolenkami in pentljo v laseh, 
ki je pravkar prišla od nedeljske maše in od cerkvenega hladu 
obledela lica željno nastavlja majskemu soncu, v sinjih očeh pa 
ji sinje odseva sinje nebo. »"Ali je bilo dobro?« so me spraševali, 
ko so vsi zasopli in prepoteni pojenjavali na meni. Jaz pa sem 

molčala, ker nisem hotela lagati, resnice pa tudi nisem hotela 
povedati, da jih ne bi preveč ranila z njo v njihovem moškem 
samoljubju. Ali naj bi povedala o razcvetenem travniku in o 
dekliču, ki na njem nabira rože? 

»Saj sploh nisi bila zraven,« me je nekoč nekdo spregledal. 
Zraven? Zraven česa? Zraven koga? — »Jaz se trudim, ti pa . . . « 
Trudiš se, moj ubogi fant? Prava ljubezen ne zahteva truda, za 
nepravo truditi pa se ne splača. Sam si si kriv, mladenič . Zakaj 
se trudiš z žensko? Zakaj uč i š govoriti kamen? Ne oziraj se 
name, vzemi me, kakor da me ni. Moje spanje je tako globoko, 
da ne zahteva obzirnosti. Daj krila svojim željam in pozabi 
name. Za oba bo prav tako. Ne sprašuj. Lezi name, povaljaj me, 
če ti je že toliko do tega. Hitro začni, da bo prej končano . Hitro 
začni in pozabi na vse knjige o umetnosti ljubezni, kar si jih 
kdaj bral, saj v nobeni ne piše, kako je treba ljubiti Brigito So-
klič, da ji bo lepo s teboj in da te bo imela rada. Le brž! Opravi 
svoje! In lepo te prosim, ne govori mi o ljubezni. Ne sladkaj si 
ust s to besedo, prihrani jo za kakšna druga ušesa, bolj nedolžna 
od mojih. 

Da ne poznam ljubezni? Da ne vem kaj je to? O, vem, vem. 
Celo jaz . . . 

Oplazila me je s svojim ognjenim bičem, še preden sem ji 
bila prav dorasla. »Ne smeš,« mi je govorila mama. »Ne smeš!« 
mi je zabičeval oče, kot da bi bila to kakšna nevarna kužna bo
lezen, za katero lahko še umreš, že samo če jo vidiš, kaj šele, da 
govoriš z njo in se jp dotakneš z rokami. Jaz pa sem bila mlada 
in slepa in gluha za vse. Še toliko moči nisem imela, da bi sebe 
poslušala, kaj šele druge. »Oh, ljubezen ni nič, če ni norost, ne
kaj nespametnega, prepovedanega in pustolovščina v zlem!« 
Kako prav je imel tisti, ki je to zapisal, kako prekleto prav! 

Pri petnajstih letih se je ogenj razgorel, pri šestnajst ih 
ugasnil — in nobenega vetra ni več od nikoder, da bi razpihal ta 
mrzli pepel. Samota je slaba stvar. Slabo je večer za večerom le
gati v mrzlo posteljo in nikogar ne imeti rad. Toda ali so kaj na 
boljšem tisti, ki svoja čustva ohranjajo v kondiciji, jih gojijo kot 
sobno cvetje ves čas na primerni svetlobi in temperaturi in jih 
zalivajo s postano vodo razumevanja, vel ikodušnosti , usklaje
vanja interesov, popuščanja napetosti, skupnih načrtov in 
zaigranih orgazmov? (nadaljevanje) 
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Izvršni, svet OS Radovljica je na 157. seji 1. septembra pro
učil informacijo komiteja za družbeno planiranje in gospodar
stvo o izvajanju družbenega dogovora o družbeni usmeritvi 
razporejanja dohodka v I. polletju 1981 s posebnim ozirom na 
rast oz. preseganje osebnih dohodkov v gospodarstvu in 
negospodarskih dejavnostih. Ponovno so obravnavali predlog 
dogovora o odmeri in pobiranju prispevkov občanov s strani 
uprave družbenih prihodkov za SIS zdravstvenega varstva, in
validsko pokojninskega zavarovanja in zvezo skupnosti otroš
kega varstva. Sprejeli so predlog dogovora o skupnih osnovah 
za usklajeno urejanje splošnih načel za notranjo organizacijo in 
sistematizacijo del in nalog v upravnih organih in upravnih or
ganizacijah. 

Na komiteju O K zveze komunistov Radovljica so v av
gustu izdelali pregled aktivnosti in kadrovanja za sprejem v Z K 
v obdobju po VIII. kongresu ZKS. Delo je bilo dokaj zahtevno, 
ker terja podatke iz vseh 118 osnovnih organizacij ter vseh 
delujočih teles in konference Z K v občini. Pregled bo sestavni 
del osnutka poročila o dejavnosti komunistov in organizacij Z K 
v občini med VIII. in IX. kongresom Z K S . 

Delovna skupina, ki jo je spomladi imenoval komite O K 
ZK Radovljica oh razpravi o problematiki gradbeništva, je 
konec avgusta pregledala prispele pripombe iz vseh osnovnih 
organizacij Z K s področja gradbeništva. Na osnovi teh pripomb 
je oblikovala predlog pol i t ičnih izhodišč in nalog komunistov v 
tej panogi, ki jih je posredovala C K Z K S za dopolnitev gradiva 
s problemske konference o gradbeništvu. 

Občinska konferenca Z S M S Radovljica je v soboto, 5. in v 
nedeljo, 6. septembra, organizirala pohod po poteh Jeseniško-
bohinjškega odreda. Razen mladine iz osnovnih organizacij 
ZSMS radovljiške občine so se pohoda udeležili tudi mladi 
prostovoljci teritorialne enote, vojaki J L A , brigadirji in pred
stavniki mladih komunistov iz Tržaškega, slovenski mladinci s 
Koroške in iz prijateljske občine Buje. Prvega dne so krenili 
izpred doma Joža Ažmana v Bohinjski Bistrici čez Uskovnico 
do Rudnega polja, kjer so pripravili taborni ogenj. O bojih Je-
seniško-bohinjskega odreda je mladim pripovedoval nekdanji 
komandant odreda Franc Jernejc-Milče. Drugi dan so obiskali 
grobišče padlih borcev III. bataljona na Goreljeku in se nato 
podali na Bled. 

V republiškem centru za obrambno usposabljanje v Polj-
čah je bilo 4. in 5. septembra posvetovanje predsednikov in 
sekretarjev občinskih, medobčinskih in mestnih svetov Zveze 
sindikatov Slovenije. Presojali so uresničevanje resolucije o 
družbenoekonomskem razvoju SRS v letu 1981, izvajanje 
stališč in resolucije 3. kongresa sarhoupravljalcev in se dogovo
rili o pripravah na 3. konferenco ZSS o socialni politiki, o pri
pravah občnih zborov osnovnih organizacij sindikatov in o 
pripravah na delegatske volitve v 1982. letu. Udeleženci posveta 
so bili seznanjeni tudi z vlogo in delovanjem novega 
sindikalnega izobraževalnega centra v nekdanjem Šlandrovem 
domu v Radovljici. 

Prejšnji teden je bil sestanek odbora podpisnikov družbe
nega dogovora o urejanju, vzdrževanju in postavljanju- spome
nikov in spominskih obeležij N O B v radovljiški občini, ki 
deluje pri občinski skupščini. Dogovorili so se o programu 
letošnjih akcij obnavljanja in vzdrževanja spomenikov, med 
njimi tudi za spomenik v Srednji Radovni ter o akciji za 
potrditev načrta ureditve spominskega parka padlim borcem 
III. bataljona Prešernove brigade na Goreljeku. 

Ker se postopki v pripravah za združevanje in novo or
ganiziranje turizma na Bledu še niso nikamor premaknili, je 
izvršni svet OS Radovljica na zadnji avgustovski seji opozoril 
iniciativni odbor, da neutegoma prične z delom, kar velja tudi 
za združevanje trgovine. Pripravi naj tudi poročilo, iz katerega 
bo razvidno, kje so zadržki, prav tako pa tudi poročilo o stanju 
priprav oz. problematiki nakupovalnega središča v Lescah. 

I S K R A T O Z D Tovarna mehanizmov Lipnica slavi letos 
25-letnico obstoja. Osrednja proslava je bila v soboto, 5. sep
tembra, ko so odprli razstavo »Iskra Mehanizmi skozi 25 let 
razvoja« in likovno razstavo delavcev tovarne. Po koncertu 
godbe na pihala iz Lesc je-bilo svečano zborovanje kolektiva, ki 
so se ga udeležili tudi ugledni gostje iz občine, delovne or
ganizacije in SOZD, med njimi tudi predsednik republiškega 
sveta ZSS Vinko Hafner. Zaslužnim delavcem so podelili pri
znanja in sklenili proslavo s kulturnim programom. Popoldne je 
bilo za vse udeležence na Bledu tovariško srečanje. 

Zaradi porasta cen materialnih stroškov, zlasti živil in 
drugih stroškov v 1981. letu, so na spomladanski seji skupščine 
socialnega skrbstva^Radovljica sprejeli predlog doma dr. Janka. 
Benedika v Radovljici za ustrezno zvišanje cen oskrbnega dne 
in drugih storitev. Nove cene je potrdila z veljavnostjo od 1: 
julija tudi občinska skupnost za cene. Dnevna oskrba v 
enoposteljni sobi znaša zdaj 247 din, oskrba v dvoposteljni sobi 
228 din, v dvo in troposteljni sobi bolniškega oddelka 233 din. 
Za dodatno oskrbo pa je potrebno plačati od 56 do 89 din na 
dan, za sladkorno dieto in za drugo dietno prehrano 12 din 
dnevno. * 

V pe*tek, 4. septembra, so svečano izročili namenu sindi
kalni izobraževalni center v Radovljici v obnovljenem Šlan
drovem domu, ki ima 1600 kvadratnih metrov površine. 
Pridobili so. predavalnico za 100 slušateljev, dve učilnici, 
študijsko sobo in kabinet. V zgradbi je 21 sob z 48 ležišči, 
kuhinjo, restavracijo in klubskim prostorom. V depandansi so 
pridobili še tri sobe z osmimi ležišči. S tem objektom bo končno 
rešeno vprašanje rednega družbenopoli t ičnega usposabljanja 
sindikalnih delavcev. 

Delavski svet v Elanu T O Z D Smuči je na seji v avgustu 
med drugim razpravljal o možnos t ih razširitve in pospeševanja 
prodaje smuči v Skandinaviji zaradi nezadovoljivega poslova

nja trgovske firme Ryon na Švedskem, ki prodaja Elanove 
izdelke. V Elanu razmišljajo, da bi to firmo odkupili, o čemer so 
že stekla prva pogajanja. S tem bi si zagotovili povečan tržni 
delež, razširitev organizacije\prodaje in boljši pregled izvoznih 
poslov tudi v drugih skandinavskih državah. 

Lesnina Ljubljana je podelila delovni organizaciji LIP Bled 
posebno priznanje za izvoženih 100.000 vratnih kril kupcu M B E 
Bremen v ZR Nemčij i . S prodajo stavbnega pohištva so v Lipu 
pričeli pred dvema letoma skupaj s škofjeloško Jelovico, za 
uspešno prodajo na zahtevnem zahodnonemškem trgu pa ima 
zasluge tudi predstavništvo Lešnine v ZR Nemčiji . 

Krajevna skupnost Radovljica je v juliju poskrbela za 
asfaltiranje dela Gradnikove ceste od Šlandrovega doma do 
vstopnega križišča pri podvozu gorenjske magistrale na Kranj
ski cesti v dolžini nad 400 metrov. V avgustu so delavci SGP 
Gorenje Radovljica in Cestnega podjetja Kranj uredili in 
asfaltirali klanec Kolodvorske ceste od knjigarne Državne 
založbe do železniške postaje ter del Gubčeve in Janševe ceste v 
skupni dolžini okoli 800 metrov. Dela so financirali s prispevki 
občanov, krajevne skupnosti in Knjigoveznice Radovljica. 

Čeprav se radovljiški kamp, ki ga upravlja krajevna 
skupnost Radovljica, šteje za prehodno turist ično šotorišče, 
zaradi svoje urejenosti in dostopnosti privablja vsako leto 
veliko gostov, med njimi tudi veliko stalnih. Letos so lahko bolj 
zadovoljni s prometom kot lani. Medtem ko je bilo lani v juniju 
260 gostov s 346 noči tvami , v juliju pa 1305 gostov š 3999 nočit
vami, so letos naštel i v juniju 214 tujih in štiri domače goste s 

369 noč i tvami , v juliju pa že 1526 tujih in 43 domač ih gostov s 
5.192 noči tvami . V vročih julijskih dneh so morali sprejeti tudi 
250 gostov na noč , čeprav so zmogljivosti kampa le za 200 
gostov. Višek prikoličarjev šo utaborui kar izven ograje. Zaradi 
obetavne prihodnosti bodo že drugo leto kamp razširili. 

Delavska univerza Radovljica je v jesenskem semestru 
razpisala oddelke za odrasle za 5., 6., 7., in 8. razred osnovne 
šole, za 3. in 4. letnik ekonomske šole in 4. letnik srednje 
tehniške šole strojništva. Če bo zadosti prijav, bodo odprli jezi
kovne tečaje nemščine , angleščine, francoščine, italijanščine ter 
s lovenščine za pripadnike drugih narodnosti. Načrtujejo tudi 
tečaje za strojepisje, varstvo pri delu, za delovodje in skupino-
vodje,~ za upravljalce centralnih naprav, za skladiščnike, za 
negovalce ostarelih in Sivilsko-krojne tečaje. 

V Elanovem obratu na Fortuni v Gorjah so avgusta izdelali 
že petinsedemdeseto jadralno letalo, ki si je utrlo pot zaradi 
svojih izrednih sposobnosti in kakovostne izdelave že na 
najbolj zahtevni tuji trg. Doslej so.v Elanu izvozili že 64 teh 
letal, kar je 88 % njihove celotne proizvodnje. Pred kratkim so v 
T O Z D Plastika pričeli z izdelavo modela tudi za dvosedežno 
jadralno letalo. Predvidevajo, da bo postopek za zaključek 
celotnega projekta tega letala trajal poldrugo leto. 

Letos mineva deset let, odkar je začel izhajati informacijski 
časopis delovnega kolektiva LIP Bled Glasilo. Temu jubileju so 
posvetili tudi l e tošnjo osmo števi lko v avgustu, kjer je na 
kratko opisana razvojna pot Glasila in predstavitev sodelavcev 
uredniških odborov v tem obdobju. Velja poudariti, da Glasilo 
izhaja redno mesečno in da prinaša kakovostne vsebinske pri
spevke vse večjega števi la svojih in zunanjih dopisnikov in je 
vse bolj vpeto v dogajanja in življenje krajev in občine, v kateri 
ima LIP svoje T O Z D . 

Čebelarski muzej v Radovljici privablja z leta V leto vse več 
obiskovalcev, zlasti tujcev, ki preživljajo dopust v turističnih 
krajih radovljiške in jeseniške občine. Obisk muzeja je posebno 
dober v juliju in avgustu. Dnevno si ga ogleda tudi do 150 
turistov, kar je odvisno tudi od vremena. Samo v juliju so 
našte l i 1427 obiskovalcev, še več pa jih je bilo v avgustu. V 
muzejski knjigi vtisov najdemo pohvalne zapise obiskovalcev iz 
domala vsega sveta, s čimer se lahko ponašajo le redki manjši 
muzeji pri nas. . 

Filatelistični delavci iz furlanskega mesta San Daniele v 
Italiji so na svojo razstavo znamk v tamkajšnjem muzeju 
povabili tudi člane fi latelističnega društva Radovljica, s kateri
mi so letošnjega maja v Radovljici podpisali listino o prijatelj
stvu. Na otvoritveni slovesnosti 29. avgusta so za svoje zbirke 
prejeli pokale in diplome Radovlj ičani Vinko Magister st., 
Slavko Vengar st. in Zdenko Icha. Člani društva iz San Daniele, 
ki šteje več sto filatelistov, so za to priložnost izdali posebno 
dopisnico z italijanskim in slovenskimn napisom ter sliko San 
Daniele in Radovljice. 

Na povabilo gasilcev iz italijanskega mesta Cembro v 
pokrajini Trento je bila na obisku v avgustu 31-članska skupina 
članov, članic in mladink Gasilskega društva Begunje, ki so se 
udeležili 100-letnice tamkajšnjega gasilskega društva. Dogo
vorili so se o navezavi prijateljskih stikov in sodelovanju, listino 
pa bi podpisali prihodnje leto v Begunjah, ko bodo begunjski 
gasilci proslavili 100-letnico svojega društva. 

- Pri gostišču Ob tabornem ognju na Goreljeku je bilo v 
nedeljo, 30. avgusta, že enajsto srečanje amaterskih harmoni
karjev Pozdrav s planin. V partizanskih in ljudskih skladbah se 
je potegovalo za najvišja priznanja 37 harmonikarjev, od teh tri 
ženske. Ocenjevalna komisija je prisodila prvo mesto Milanu 
Resniku iz Domžal , drugo Štefki Škul iz Ljubljane in tretje 
Francu Habjanu iz Zgornje Besnice. Prireditev na Pokljuki si je 
ogledalo več sto obiskovalcev, ki so izkoristili lepo vreme. Neka
teri so menili, da je. bila vstopnina previsoka, izbira jedače pa 
preskromna. 

RAZSTAVA VARNOST 
IN DRUŽBENA SAMOZAŠČITA 

Ob 30-letnici organov za notranje zadeve je bi la 13. maja 1974 v 
Beogradu odprta zvezna razstava T r i desetletja varnostne s l u ž b e . V 
naslednjih š e s t i h letih je obiskala 94 krajev v vseh republikah in 
pokrajinama, letos pa je p r i š l a v SR Slovenijo. Povsod je /bila zelo 
odmevna i n so jo obravnaval i kot š i r o k o d r u ž b e n o p o l i t i č n o in samo
z a š č i t n o akcijo. Obiskalo jo je v e č kot dva milijona ljudi. 

stava poleg tega, da informira, tudi 
sooblikuje varnostno kulturo, raz
vija in utrjuje samoupravno sociali
s t ično zavest in spodbuje samoza
š č i t n o dejavnost. Zlasti pa je po
memben prikaz nujne povezanosti 
vseh dejavnikov, da bi bila varnost v 
organizacijah združenega dela čim 
boljša. Poleg problematike tehnične 
zaščite (na razstavi bodo poleg dru
gega tudi demonstracije nekaterih 
tehničnih rešitev) je poudarjena 
tudi vloga vsakega posameznika in 
celotne družbene organiziranosti. 

Razstava je bila v šest ih letih 
večkrat obnovljena. Novim druž
benim razmeram se je prilagodila 
tudi sama zasnova razstave: proces 
podružbljanja varnosti je preobliko
val razstavo, "organov za notranje 
zadeve v razstavo o varnosti in 
družbeni samozaščit i . 

Vsebinsko je razdeljena- na več 
enot, ki prikazujejo razvoj naše 
varnostne s lužbe med N O B in so
cialistično revolucijo, kl jučne var
nostne probleme povojnih obdobij, 
upiranje vsem vrstam sovražnega 
delovanja, zatiranje kriminalitete, 
področja javne varnosti, tehnična 
sredstva in proces podružbljanja 
varnosti in družbene samozašč i te . 
Da bi bilo sporočilo razstave čim
bolj popolno, so na razstavi vodniki, 
ki skupinam obiskovalcev širše 
razlagajo varnostna vprašanja in 
demonstratorji, ki prikazujejo upo
rabo tehničnih sredstev. 

Razstava . je namenjena vsem 
prebivalcem, saj je tudi varnost 
naloga vseh, zlasti pa je zanimiva za 
tiste, ki se več ukvarjajo z 
varnostnimi in samozašč i tn imi de
javnostmi: - vodstva organizacij 
združenega dela in družbenopolit ič
nih organizacij, č lani komitejev za 
SLO in družbeno samozašč i to , 
pripadniki narodne zaščite, varnost
niki in drugi delavci, ki se posebej 
ukvarjajo z varnostjo, delavci tistih 
organizacij, v katerih je varnost še 
posebno pomembna ali je varnostna 
problematika tudi eno izmed te
meljnih delovnih področij in drugi. 

Vsebina, fotografije in eksponati 
na razstavi so učinkovi to dopolnilo 
k drugim samozašč i tn im dejavno
stim v delovnih organizacijah. Raz-

V Sloveniji gostuje razstava letos 
in je posvečena 40-letnici vstaje 
naših narodov in 40-letnici VOS OF 
in narodne zaščite, njen pokrovitelj 
pa so republiški oz. pokrajinski 
komiteji za splošno ljudsko obrambo 
ih družbeno samozašč i to . V mesecu 
marcu, aprilu, maju in juniju je 
obiskala vse pokrajine razen kranj
ske in trboveljske, kjer bo jeseni. 

V Kranju bo postavljena od 21. do 
vključno 29. septembra v prostorih 
Gorenjskega sejma. Za organizacijo 
obiska so v občinah zadolženi 
koordinacijski odbori, ki bodo ob
likovali skupine, določiki n a t a n č n e 
umike obiskov in način prevoza. 
Med razstavo bo v prostorih raz
stavišča delovala tudi dežurna služ
ba, ki bo sproti reševala morebitne 
organizacijske težave. 

D E L O V N A S K U P I N A 
ZA O R G A S N I Z A C I J O 
R A Z S T A V E 

PROSLAVA OB KRAJEVNEM PRAZNIKU 
GORIJ 

S proslave na Radovni (Foto J. Ambrožič) 

Krajevna skupnost je skupaj z 
družbenopolit ičnimi organizacijami 
za svoj krajevni praznik organizirala 
vrsto prireditev, ki bodo trajale vse 
do 20. septembra in odkritje spomin
skega obeležja v Srednji Radovni. V 
petek, 28. avgusta, je bila slavnostna 
seja skupščine K S Gorje, naslednji 
dan pa pohod mladine po poteh spo
minskih obeležij in pogostitev naj
starejših občanov v novih prostorih 
upokojenskega bloka v Spodnjih 
Gorjah. V nedeljo, 30. avgusta, so 
najprej odkrili spominsko obeležje 
kurirjem na postaji G-29 v Srednji 
Radovni pri Klemenčku, potem pa 
je bila spominska svečanost ob ob
letnici požiga Srednje Radovne ob 
spomeniku žrtvam, ki so v pogo
riščih svojih rojstnih domov izgubili 
življenja in to od dojenčka do starč
kov, pod krutim nasiljem nemškega 
nacizma. 

Svečanost i se je udeleži lo veliko 
Gorjancev in okol ičanov, v kultur
nem programu je sodelovala godba 
na pihala iz Gorij in Komorni moški 
pevski zbor iz Zasipa, ki je s svojo res 
ubrano partizansko pesmijo pretre
sel in obenem navduši l vse prisotne. 
Slavnostni govor je imel tovariš 
Matevž Bizjak, slavnosti pa sta se 
udeležila tudi predsednik ZZB N O V 
Radovljice Slavko Staroverski in 
eden izmed prvih aktivistov in or
ganizatorjev Osvobodilne Fronte v 
Radovni, tamkajšni gozdar Krišpin 
Ogris, ki ima za seboj že devet deset
letij življenja. 

Pred tem je ob otvoritvi spomin
ske plošče kurirjem na postaji G-29 
pri Klemenčku imel slavnostni 
govor Jože Koželj-Gašper. Prvi ko
mandir te partizanske kurirske po

staje G-29 je bil Zupan Tine-Tilen, 
za njim pa Jože Kozelj-Gašper. K u 
rirji na postaji pa so bih še: Jože 
Lipovec iz Zg. Lazov, Franc Lipovec 
iz Poljšice, Jože Ambrožič iz Sp. 
Gorij, njegova sedanja žena Ančka 
je bila kuharica, Janez Kunšič , 
Anton Potočnik iz Pernikov, Karel 
Kožel j iz Gorij, Bernard Robič iz 
Poljšice in Miri Jovan — kuharica. 
Po slavnostnem govoru je odkril 
spominsko ploščo predsednik ZB 
N O V Gorje, prvoborec Vinko Repe-
Triglavski. 

Sledilo je družabno srečanje in 
prisrčni pogovori med preživelimi 
borci NOV. Razveseljivo je, da se 
takih slovesnosti udeležujejo tudi 
mladi, kajti skoraj ne morejo verjeti 
resnici, da se je kaj takega res do
gajalo med okupacijo "naše domo
vine. Ker se borčevske vrste redčijo, 
bo prav mladina morala nadaljevati 
s tradicijo prenašanja izročil naše 
narodnoosvobodilne borbe, da se kaj 
takega ne bi nikoli več ponovilo in 
da bodo mlade generacije spoštovale 
to, kar jim je naša revolucija pri
borila. 

Ob sklepu tega zapisa naj še 
povem, da je v novem stanovanj
skem bloku v Spodnjih "Gorjah, 
ravno na kraju, kjer so bili 28. 

. septembra 1941 ustreljeni talci — ta 
dan K S Gorje praznuje svoj kra
jevni praznik — dobilo ključe novih 
stanovanj devet srečnih družin, 
društvo upokojencev Gorje-Zasip pa 
svoje društvene prostore. 

Jože Ambrožič 
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OB 40-LETNICI STRELJANJA PRVIH TALCEV 
Č e t r t e g a septembra 1*41. leta s= Nemci po Gorenjski nalepili 

l e tate K obvestilom, da je bi l 2. septembra 1941 v svojem stanovanju 
n a K o r o š k i Be l i umorjen Ivan Hrovat. 

»V osveto za to hudodelstvo so bili 
danes dopoldne na licu mesta us
treljeni: 38-letni zidar Franc Pod-
gomik z Javomika, 27-letni strojnik 
Albin Savli z Jesenic, 32-letni klo
bučar Franc Frelih in 29-letni Lud
vik Stražišar z Jesenic in Karel 
Kraguljnik z Javomika, 

T i so se. dokazano udeležil i 
komunis t i čn ih nasilnih dejanj. Na
čelnik civilne uprave Kutschera.« 

(Na letakih je bilo napačno napi
sano Karel Kragolnik, pravilno je 
Karel Kraguljnik). 

Postreljeni talci so bili že več kot 
mesec dni zaprti v Begunjah in se 
niso mogli udeležit i nobenih »nasil
nih dejanj«, ket piše na letaku, ker 
jih do takrat na območju jeseniške 
občine enostavno ni bilo. Se hujša 
pa je laž, da je bil Ivan Hrovat 
umorjen v svojem stanovanju. Laž 
je bila potrebna ambicioznemu 
šefu jeseniškega gestapa Clementu 
Druschkeju, da si je s tem pridobil 
pravico do izbire in ustrelitve prvih 
talcev na območju delovanja svoje 
gestapovske izpostave. 

V začetku okupacije so nacisti 
uveljavili načelo , da se za ubitega 
Nemca ustreli deset talcev, za Nem
cem naklonjenega Slovenca ali 
ranjenega Nemca pa pet talcev. Naj 
navedem nekaj primerov: 

22. avgusta 1941. leta so partizani 
v domači hiši v Ljubnem izvršili 
smrtno obsodbo nad čevljarskim 
mojstrom Cirilom Praprotnikom. 
Razkačeni gestapovci so takoj pri
hrumeli v vas in aretirali čevljar
skega mojstra (Praprotnikovega so
seda) Mihaela Štularja in tri nje
gove pomočnike: brata Antona in 
J o ž e t a Krivca ter Feliksa Kavčiča . 
M znano, kaj so z njimi počenjal i v 
Begunjah, toda že čez 24 ur so jih 
pripeljali nazaj v Ljubno, z njimi pa 
še Antona Snedica iz Posavca, ki so 
ga že prej imeli zaprtega v Radov
ljici, kjer ga je mučil in zasliševal 
sovaščan, gestapovec Kovač . Bila je 
nedelja, 24. avgusta 1941. leta, ko so 
teh pet talcev, zvezanih ob kolih, 
postrelili blizu doma v Ljubnem 
(podrobno o tej drami pišem v prav
kar izdani knjigi Semenj v Bistrici). 

Č e z štiri dni se je podobno zgodilo 
v Spodnjih Gorjah. V noči na 26. 
avgust S Q partizani ustrelili Florjana 
Ulčarja, zagrizenega nemčurja, 
čez dva dni pa so zjutraj ob osmih v 
bližini hiše ubitega izdajalca ob 
kolih postrelili: 38-letnega Franca 
Sokliča iz Krnice, 32-letnega zidar
skega mojstra Jože ta Repeta iz Sp. 
Gorij, 44-letnega vrtnarja Karla 
Repeta iz Sp. Gorij, 47-letnega 
delavca jeseniške železarne Jožeta 
Pikona z Blejske Dobrave in ujetega 
partizana Ivana Zupana iz Nome-
nja. Na morišče so jih pripeljali 
hudo prebičane, po uštrelitvi pa so 
morilci govorili ljudem: »Le poglejte 
komuniste!« . 

Istega dne kot Ulčarja v Gorjah so 
partizani v ^Jaršah ustrelili vodjo 
tkalnice, sicer gestapovskega agenta 
Mladena Halužana . Iz maščevanja 
so Nemci 29. avgusta (dan kasneje 
kot v Sp. Gorjah) ustrelili pet talcev, 
in- sicer: 27-letnega Jakoba Dacarja 
z Velikega hriba, 34-letnega Lov
renca Dragarja iz Podgorice, 55-
ietnega Franca Vidmarja iz Kam
nika, 19-letnega Ignaca Merzelja iz 
Trbovelj in 21-letnega čevljarja 

' Jožeta Vidra iz Smrečja v Črni pri 
Kamniku. 

PRIPRAVLJENI 
NA PRODAJO 

OZIMNICE 
P r e d dnevi se je sestal na 

Jesenicah odbor delavcev trgo
vine pr i o b č i n s k e m svetu ZSS 
Jesenice i n posvetil osrednjo po
zornost pripravam na preskrbo 
o b č a n o v z ozimnico. Predstavni
k i trgovskih delovnih organiza
cij v j e s e n i š k i o b č i n i so zatrdili , 
da so pripravljeni, da so zago
tovil i zadostne k o l i č i n e krompir
ja , jabolk, paprike, zelja i n o ž i m - , 
n i č n i h paketov. 

Z o z i m n i č n o prodajo krompir
ja bodo z a č e l i 15. septembra, s 
prodajo jabolk pa v z a č e t k u ok
tobra,, o z i m n i č n a prodaja bo 
atrajala do 20. oktobra. P o tem 
datumu bodo veljale ž e v i š j e 
cene, saj se bodo tudi s t r o š k i 
s k l a d i š č e n j a in ostali s t r o š k i po
v e č a l i . 

O b tem š e dodajmo, da lahko 
pr i Ljubljanski banki najamete 
kredit za nakup krompirja, ja
bolk — za deset mesecev s 6 % 
obresno mero brez lastne ude
l e ž b e , za nakup premoga pa 
kredit za deset mesecev z 12 % 
obrestno mero. 

Rk 

Prvega septembra 1941. leta so 
partizani v D o m ž a l a h ustrelili Ivana 
Wutteja, čez tri dni pa so Nemci pri 
Bistriškem mostu v D o m ž a l a h us
trelili deset talcev. 

V noči od 2. na 3. september 1941. 
leta so partizani v Lescah ustrelili 
čuvaja tovarne verig Gabrijela 
Zupana, že naslednje jutro pa so 
Nemci v Lescah ustrelili pet talcev: 
iz Lesc 38-letnega zidarja Jožeta 
Bernarda (brata narodnega heroja 
Jaka Bernarda) in 55-letnega Anto
na Pejeta, z Javomika Franca 
Krasteka in Antona Mohoriča, iz 
Črnivca pri Brezjah na Gorenjskem 
pa Jožeta Dacarja. 

Iz begunjskih zaporov so najprej 
odpeljali pet talcev na streljanje v 
Lesce, nato pa še pet na Koroško 
Belo. Vsem talcem so iz hudobije za 
naslone sedežev zataknili šopke ru
menih vsesvetnic. '-' 

Naj se vrnem k Druschkeju. Par
tizan je res v spremstvu v nemškem 
taborišču umrle Ivanke Rabič zve
čer v stanovanju streljal na delavca 
železarna Ivana Hrovata. Prvi strel 
je izdajalca zadel v- trebuh, drugi v 
roko, tretji pa je zgrešil cilj in krogla 
je prebila omaro. Ranjenca so 
odpeljali k zdravniku, nato pa v gol-
niško bolnišnico. Ko je ozdravil, je 
odšel na delo v Celovec. V Celovcu 
se je po navodilu gestapa družil z 
delavci in delavkami raznih narod
nosti (Rusi, Ukrajinci, Poljaki, 
Čehi, Francozi) in se izdajal za 
tajnega aktivista N O B Jugoslavije. 
Mnogim je »preskrbel zvezo« za 
odhod v partizane, toda večina jih ni 
živa prišla čez mejo. Nekatere 
skupine pa le, da si je s tem Hrovat 
pridobil zaupanje. Poleti 1944. leta 
ga je gestapo, ki je ocenil, da so na 
Hrovata na Gorenjskem že pozabili, 

ponovno poslal v partizane in to z 
zalo Rusinjo Lidijo. Obveščevalna 
služba OF je. Hrovata takoj po pri
hodu na Mežakljo odkrila, aretirala 
in. poslala pred vojaško sodišče, kjer 
je bil obsojen na smrt in ustreljen. 

Iz navedenih dokazanih dejstev je 
razvidno, da je Druschke do prvih 
talcev prišel s prevaro. N i mi sicer 
znano, če je Kutschera, ko je 
podpisal sodbo o uštrelitvi petih 
talcev na Koroški Beli, vedel, da 
Hrovat ni bil »umorjen«, ni nam 
pa treba dvomiti, da je bilo 
Druschkeju ih vsem jeseniškim 
gestapovcem to dobro znano. 

Jože Vidic 

Valjarna blunting 
(Foto I.Kučina) 

OB PRAZNIKU 
KS JAVORNIK-KOROŠKA BELA 

P r e j š n j i teden smo prebivalci krajevne skupnosti Javornik-
K o r o š k a Bela praznovali svoj praznik. Ves teden so se vrstile prire
ditve in š p o r t n a tekmovanja. 

S tem smo počastil i 40-letnico 
vstaje jugoslovanskih narodov in 
narodnosti, 40-letnico ustanovitve 
OF, spomnili pa smo se tudi 4Q-let-
nice, odkar so bili ustreljeni talci na 
Koroški Beli. Prav v spomin na ta 
tragičen dogodek praznujemo vsako 
leto krajevni praznik. 

Zločinska okupatorjeva roka, ki so 
jo mnogokrat vodili tudi domači 
izdajalci, je hudo posegla tudi na 
Javornik oziroma Koroško Belo. Pet 
talcev so Nemcu pripeljali tistega 
4. septembra leta 1941 iz begunjskih 
zaporov, da bi se maščeval i za napad 
na narodnega izdajalca. Ob 11. uri 
dopoldne so omahnili v smrt. 

Franc Podgornik je bil najstarejši 
med njimi. Bilo mu je 38 let, delal pa 
je v železarni kot zidar. Aretiran je 
bil, ker ga je nekdo izdal, da zbira 
denarne prispevke za OF. 29-letni 
Ludvik Stražišar je hil aretiran zato, 
ker je bil osumljen, oziroma izdan, 
da agitira za OF. Bil je prvi od treh 
bratov Stražišarjev, predvojnih ko
munistov, ki so ga pokosili okupa
torjevi streli. 

32-letnega Franca Freliha in 
27-letnega Albina Šavlija so okupa
torji aretirali, ker sta bila izdana, da 
širita mrežo OF. Iz zapora je Franc 
Frelih skrivaj poslal listek domač im. 
Na njem je pisalo: »Trdno bodite 
prepričani, da bo zasijala svoboda. 
Če mi ne, bodo pa drugi bolje ži
veli . . . « 

Najmlajš i med petimi talci je bil 
Karel Kraguljnik. Bilo mu je dvajset 
let. 

Ob krajevnem prazniku so bile, 
kot sem že omenil, š tevi lne prire
ditve. 

V četrtek, 3. septembra, je bila v 
delavskem domu Julke in Albina 
Pibemik otvoritev foto razstave, ki 
jo je pripravil foto krožek osnovne 
šole Karavanških kurirjev N O B 
Koroška Bela. 

Osrednja prireditev pa je bila 
spominska svečanost v Parku talcev 
na Koroški Beli, in sicer v petek, 
4. septembra. Nastopil je ženski 
pevski zbor z Jesenic in recitatorji 
OŠ Karavanških kurirjev NOB. 

T a dan je bila še slavnostna seja 
krajevne skupnosti, na kateri so 
podelili priznanja OF in priznanja 
4. september. Naj omenim, da je 
priznanja dobila tudi naša šola. 

V nedeljo so pripravili okroglo 
mizo — razgovor o revolucionarni 
dejavnosti v krajevni skupnosti 
Javornik-Koroška Bela. O tem sta 
nam spregovorila tovariša Franc 
Konobelj-Slovenko in Vencelj 
Perko. 

Veseli smo, da smo se tudi učenci 
vključili v praznovanje in po svojih 
močeh prispevali k uspešnosti . 

G R E G O R Č U Š I N , 
literarno-novinarski krožek OŠ 
Karavanških kurirjev NOB 
Koroška Bela 

ZA KRAJEVNI PRAZNIK V KARAVLI 
V JAVORNIŠKEM ROVTU 

12 ŽELEZAR 

Deset učencev in trije učitelji smo 
se v nedeljo, 6. septembra, sredi 
dopoldneva zbrali pred šolo in se 
odpeljali v karavlo Karavanških 
kurirjev N O B na srečanje prebi
valcev, graničarjev in borcev N O B 
za okroglo mizo. Graničarji so nas 
pospremili v zgornje prostore. Nav
zoče je pozdravil Jaka Klinar, 
predsednik krajevnega odbora ZB 
N O V Javornik-Koroška Bela, ki je 
predal besedo najprej Venclju Per-
ku, potem pa še Francu Konoblju-
Slovenku. Tovar i š Perko nam je 
pripovedoval o stavkah, stavkokazih, 
o polit ični dejavnosti Jeseničanov, 
predvsem komunistov, o letih tik 
pred drugo svetovno vojno. Tovar i š 
Konobelj pa je nadaljeval pripoved 
o letu 1941, o vstaji na Gorenjskem 
in o prvih partizanskih enotah. 
Opisal je nekatere -akcije Jeseniške 
oziroma Cankarjeve čete , v katerih 
je bil tudi sam udeležen. 

Člani foto krožka pa smo oba 
revolucionarja in druge navzoče po
slikali, od vseh strani. 

Navzoč i se obema govornikoma 
zastavili nekaj vprašanj v zvezi z 
obravnavano temo. Spregovorili so 
še o dokončni ureditvi parka talcev, 
v katerem manjkajo nekatera imena 
žrtev N O B in o asfaltiranju ceste v 
Javorniški rovt. N a v z o č e je zanima
lo tudi to, kako je z načrti in na kak
šen način bo potekala gradnja novih 
šolskih prostorov, kdo je v grad
benem odboru, skratka, kako bo 
porabljen denar, ki se že zbira z 
drugim samoprispevkom občanov. 

Seveda srečanje na karavli ne gre 
brez vojaškega pasulja, zato so nas 
vojaki povabili v jedilnico, kjer je 
vsak dobil svojo porcijo. Po kosilu 
smo se pogovarjali z graničarji. 
U č e n c e je zanimalo orožje, borci pa 
so se pomerili v streljanju s pištolo. 
Graničarji nas vedno sprejmejo zelo 
prijazno, zato gremo k njim zelo 
radi. 

Andrej Palovšnik, foto-
krožek OŠ Karavanških 
kurirjev 
N O B Koroška.Bela 

ZA ULTRAZVOČNO 
RENTGENSKO APARATURO 

SO DAROVALI 
V mesecu avgustu je za nakup U L T R A Z V O Č N E R E N T 

G E N S K E A P A R A T U R E v j e s e n i š k i b o l n i š n i c i darovala: 
— sindikalna grupa R T A T O Z D Remontne delavnice 

j e s e n i š k e ž e l e z a r n e — 1.000,00 din, namesto venca na grob 
pokojnemu sodelavcu Ivanu Hrovata. 

Doslej je bilo za aparaturo zbrano 22.300,00 din. 
P r i d r u ž i t e se tudi v i in prispevek namesto vencev i n cvet

ja na grob pokojnim ali namesto drugih voli l , cesti tik in po
dobno, n a k a ž i t e na ž i r o r a č u n : S P L O Š N A B O L N I C A J E S E 
N I C E , š t e v . : 51530-003-31205. S tem boste pomagali j e s e n i š k i 
bolnici nabaviti aparaturo, k i na osnovi u l t r a z v o č n e diagno
stike daje nove m o ž n o s t i za odkrivanje bolezni. 

Delavci s p l o š n e bolnice Jesenice in u r e d n i š t v o Zelezarja 
se darovalcem zahvaljujejo za prispevek. 

PRIZNANJA 0B KRAJEVNEM PRAZNIKU 
KS JAVORNIK-KOROŠKA BELA 

P r e j š n j i teden so v krajevni skupnosti J a v o r n i k - K o r o š k a Bela 
praznovali. Spomnili so se 40-letnice streljanja prv ih petih talcev na 
K o r o š k i Bel i , z l e t o š n j i m praznikom pa so p o č a s t i l i tudi 40-letnico 
vstaje jugoslovanskih narodov in narodnosti. 

Krajevna skupnost Javornik-Ko
roška Bela je ena največjih kra
jevnih skupnosti v jeseniški občini. 
Š t e j e 5376 prebivalcev , ki živijo v 
petih naseljih: Javorniku, Koroški 
Beli, Potokih, Javorniškem rov t̂u in 
spodnjem delu Tomš ičeve ceste. 

Na območju krajevne skupnosti je 
13 dislociranih enot organizacij 
združenega dela, od tega sedem 
T O Z D Železarne, Tehničn i biro 
Jesenice pa je edina delovna or
ganizacija, ki ima tudi sedež v 
krajevni skupnosti. 

Z letošnj im praznovanjem so 
začeli v četrtek, 3. septembra in 
nadaljevali vse do nedelje, 6. sep
tembra. 

V petek zvečer so na slovesnosti 
podelili plakete »4. september 1941« 
in priznanja O F zaslužnim prebi

valcem. Plakete »4. september so 
prejeli: Franc Brelih, Edi Cenček, 
Jože Svetina, Vatrostalna Zenica — 
enota Jesenice in T O Z D Jeklovlek 
— Železarna Jesenice. 

Priznanja Osvobodilne fronte so 

§rejeli: Andrej Malenšek, Olga 
koda, D u š a n Kokošar , Franc Smo

le j -Štefan, Anica Bratun, Milena 
Mlačnik, Franc Svetina, osnovna 
šola Karavanških kurirjev N O B 
Koroška Bela in odbor za izgradnjo 
rekreacijskega centra Kres. 

Zbranim je spregovoril predsednik 
krajevne konference S Z D L Javomik 
- Koroška Bela Lovro Berce, vv kul
turnem programu pa so sodelovali: 
žensk i pevski zbor Jesenice in fol
klorna skupina D r u š t v a upokojen
cev Javornik-Koroška Bela. 

J . R . 

POMEMBNI SKLEPI 
TURISTIČNEGA DRUŠTVA JESENICE 

N a seji upravnega odbora T u r i s t i č n e g a d r u š t v a Jesenice, so v 
č e t r t e k , 3. septembra, razpravljali o dograditvi dragega dela tr im steae 
M i r a Ogrina na levi strani Jesenice. Skleni l i so, da se n a r o č i po
stavitev dveh k r a j š i h brv i pr i S o n č n i skali , kjer se tr im steza v r a č a v 
dolino. T o delo bo opravljeno š e letos, saj je denar ž e zbran. 

Člani komisije za izvajanje akcije 
»lepe rože in urejena okolica« so 
pripravili predloge za pohvale in 
priznanja s skoraj celotnega mest
nega področja razen Koroške Bele. 
Sklenjeno je bilo, da dva člana 
komisije pregledata še to področje in 
pripravita predloge. N a t a š a Torkai; 
ki je sodelovala pri ocenjevanju iz
gleda Jesenic, je poročala, da je 
komisija gorenjske turistične zveze 
ugotovila izboljšanje v primerjavi 
z lanskim letom in bo tudi ocena 
temu primerna. Rezultati tekmo
vanja bodo objavljeni in priznanja 
podeljena na srečanju turističnih 
delavcev Gorenjske, ki bo letos v 
radovljiški občini. 

Na seji so pregledali dokumente o 
ustanovitvi občinske turist ične zve
ze Jesenice, na katere niso imeli 
pripomb., Za delegate na ustanovni 
skupščini so izbrali Mirka Ramuša , 
Cirila Čopa in Branka Blenkuša. 

Sprejeli so predlog, da se ustanovi 
komisija za pospeševanje vrtičkar-
stva. V zvezi s tem so sklenili, da se 
najprej objavi razpis za prijavo 
interesentov, iz katerih bi nato 
sestavili komisijo, v kateri naj bi bili 
predstavniki vseh krajevnih skup
nosti, Prebivalci, ki so že in ki bi še 
želeli postati vrtičkarji, se bodo pri
javljali z dopisnico ali osebno vsak 
delavnik od 9. do 12. ure na sedežu 
Turist ičnega društva Jesenice, Cesta 
maršala Tita 65. Akcija hoče 
vključiti č imveč prebivalcev, ki bodo 
zaradi lastnih koristi skrbeli, da se 
bodo sedaj s plevelom zarasla 
področja obdelala in lepše uredila. 

Razpravljali so tudi o uspešnem 
tekmovanju turist ičnih podmladkov 
in udeležbi na srečanju turist ičnih 
delavcev Gorenjske. Prijavilo se je 
šest č lanov turist ičnega društva, dva 
člana upravnega odbora pa se bosta 
udeleži la poučnega izleta po Go
renjski, ki ga organizira komisija za 
varstvo okolja pri gorenjski turi
stični zvezi. • 

Za prospekt Jesenic dijaki sred
njih šol sedaj slovensko besedilo 
prevajajo v nemški in angleški jezik. 
Na predlog Mirka R a m u š a bo v 
slikovno gradivo vnesena tudi pre
novljena notranjost gostišča Lasan. 

Zelo prizadevnemu turist ičnemu 
podmladku v osnovni šoli Tone 
Čufar Jesenice so odobrili t isoč din 
kot prispavek za turist ično poučni 
izlet. Precej so govorili o črnih 
točkah, ki kazijo našo okolico. 
Predvsem moti: parkiranje kamio
nov pred vhodom v spominski park 
na Plavžu, divje plakatiranje po 

drevju in stavbah, uničenje treh 
dreves, zaradi odlivanja strupenih 
tekočin pred stolpičem na Cesti 
maršala Tita 76a, neurejenost 
pločnika ob novi stolpnici zahodno 
od carinarnice, plevel in nečistoča, 
ki je kljub akciji še vedno vidna ob 
vrtcu na Plavžu, slabo sodelovanje 
in povezanost društva z Integralom 
— T O Z D Jesenice, zanemarjene 
fasade starih poslopij od hotela 
Korotan do doma gasilcev Jesenice 
-mesto, ne točno zaračunavanje v 
trgovini Delikatesa, - Titova 73, in 
drugo. 

O nepravilnostih bodo obvestili 
prizadete in odgovorne, da se zadeve 
uredijo, kot je treba. Za izvedbo 
vseh navedenih nalog bodo poskr
bele komisije, ki delujejo v okviru 
turist ičnega društva. Pri tem pa 
bodo potrebne tudi konkretne akcije 
krajevnih skupnosti. 

B. B. 

KDO ŽELI 
POSTATI 

VRTIČKAR 
Zaradi l e p š e ureditve se

daj z a p u š č e n i h p o v r š i n bo 
T u r i s t i č n o d r u š t v o Jese
nice v sodelovanju s komu
nalno skupnostjo in krajev
nimi skupnostmi podpiralo 
razvoj v r t i č k a r s t v a . Zato je 
potrebno vedeti, kdo bi rad 
dobil na p o d r o č j u od K o 
r o š k e Bele, Blejske Dobra
ve do H r u š i c e d e l č e k zem
l j i š č a , k i bi ga obdeloval. 
Zato upravni odbor tu
rističnega d r u š t v a prosi 
vse zainteresirane, da to 
javijo z dopisnico al i oseb
no vsak delavnik, razen so
bote, od 9. do 12. ure v pi
sarno t u r i s t i č n e g a d r u š t v a , 
Cesta m a r š a l a T i t a 65, ali 
po telefonu 81-974. V sporo
č i l u naj bo ime, priimek, 
naslov in že l ja , kje b i rad 
imel v r t i č e k . Te ž e l j e spo
r o č i t e najkasneje do 15. ok
tobra, ko se bo sestavila 
komisija, k i bo skrbela za 
u r e s n i č i t e v teh zamisli in 
že l ja . 

Turis t ično društvo Jesenice 



VZGOJN0IZ0BRAŽEVALNI ZAVOD - DA ALI NE? 
Spet me je enkrat J a k a K l i n a r prehitel. K a k o da si morava dopi

sovati prav v Ž e l e z a rju? Meni Zelezarja p r i n a š a j o , kakor se j im zazdi: 
zdaj ob petkih, d r u g i « ob ponedeljkih. In 34. š t e v i l k o z dne 3. 
septembra 1981 sem dobil v ponedeljek, dne 7. septembra 1981. . . 
Taksno p o l ž j o postno naglico premorejo le Se italijanski p o š t a r j i , k i 
strajksjo vsak drogi dan v tednu. P a tisti v Vzhodni N e m č i j i , k i 
sleherno pismo desetkrat stisnejo skozi rentgensko oko. 

Ob č lanku Antona Korenca v 33. 
številki Zelezarja z dne 27. avgusta 
1981 sem se vsedel za stroj ter začel 
pisati: 

K o n č n o se je nekdo opogumil ter 
odprl eno najbolj - nezrelih strani v 
naši občinski Šolski zgodovini... 

Po Klinarjevem članku moram 
drugače nadaljevati. Dokazal bom, 
da je zgornji stavek še kako res
ničen. 

Kar sledi, je na tančen prepis 
pisma. 
Janez Svoljšak, 
delegat T O Z D OS 
» T O N E Č U F A R « vVIZ 
Jesenice 

64281 Mojstrana 71, dne 2. marca 
1975 

Predsedniku sveta VIZ Jesenice 
tov. D e ž m a n u , 

J E S E N I C E ~ 

Predmet: napačna ocena. 
Prebral sem vaše pismo, ki ste ga 

naslovili na T O Z D OŠ » T o n e Čufar« ' 
in v katerem ste napisali, da sem na 
seji sveta VIZ Jesenice dne 19. feb
ruarja 1975 dal ostavko na položaj 
delegata ter zapustil sejo. V pismu 
predlagate, naj naša delovna skup
nost to stvar razčisti. 

Najprej jo morava razčistiti mi
dva. 

1. Res je, da sem sejo zapustil. K o 
je v. d. direktorja sprožil prve 
puščice name, sem jih požrl v dobri 
veri, da se je izpraznil in da torej 
česa podobnega ne bo več počel . -K o 
pa je potem ponovno začel z »zaka-
mufbranimi saboterji proti VIZ«, 
sem pa menil, da mi vsega njegovega 
žolča ni treba prenesti. Ze na zadnji 
seji IO VIZ Jesenice me je hotel 
sprovocirati z vprašanjem, češ ali 
sem »delegat za VIZ ali proti VIZ«. 
Delovna skupnost naše T O Z D me je 
S O G L A S N O izvolila za delegata v * 
svet VIZ Jesenice. Imam torej ne le 
PRAVICO, ampak D O L Ž N O S T , da 
na sejah sveta VIZ Jesenice zasto
pam stališča naše T O Z D . In če tako 
ravnam, nima nihče pravice, da me 
žali, pa čeprav indirektno. Vsem 
članom pa je bilo jasno, na koga in 
na katero T O Z D lete njegove stru
pene besede. 

2. V hudi-zmoti ste, ko ste napi
sali, da sem dal ostavko kot delegat 
T O Z D OŠ » T O N E Č U F A R « Jeseni
ce, ko sem zapustil sejo. Poslovil sem 
se z besedami: 

»Izročam vam pripombe naše 
T O Z D k statutu VIZ Jesenice.« Te 
besede sem povedal vam, tov. pred
sednik. Hkrati sem vam izročil dve 
tipkani strani pripomb, ki so jih 
imeli člani naše delovne skupnosti k 
statutu VIZ Jesenice. Po zapisniku o 
seji sveta VIZ ugotavljam, da naših 
pripomb sploh niste obravnavali. V 
naši zbornici pa je petintrideset ljudi 
porabilo polni dve uri, da smo se 
pretolkli skozi statut VIZ Jesenice 
od člena do člena. In predsednica 
sveta šole tov. Mira S t r a ž i š a r je 
porabila dolge ure, da se je temeljito 
pripravila na dveurno razpravo. 
Prebrala nam je dolge strani njenih 
razmišljanj o spornih členih v statu
tu. In vse to resno, zavzeto delo cele 
zbornice ste vi mirmo potisnili ob 
s tran. . . 

Menite, da je na ta način sprejeti 
statut veljaven? Morda bi si ga 
pozorno še enkrat prebrali. Ob po
novnem pazljivem branju bi najbrž 
odkrili, da bi ga sploh ne smeli 
predlagati v potrditev. 

3. V . d. direktorju VIZ J E S E 
N I C E sem namenil samo tele 
besede: 

»Vaših podtikanj imam dovolj! 
Hvala lepa!« 

Mar je to ostavka? 
Tov. predsednik, če bi količkaj 

poznali predpise, samoupravne akte 
in sporazume, da o zakonih ne go
vorim, bi česa takega ne mogli 
zapisati. Noben delegat na seji svčta 
VIZ J E S E N I C E ne more dati ostav
ke. Prosi lahko kvečjemu delovno 
skupnost ali krajevno skupnost, ki 
ga je izvolila, da ga te dolžnost i reši. 
Toda jaz b o m - š e poš t eno premislil, 
ali bom to storil ali ne. Vse kaže, da 
bo moral biti vsaj kdo, ki bo delal 
veter v tem smradu, kakršen se nam 
zdflj fogžp 

4. Po 58. č lenu statuta VIZ J E S E 
N I C E sledi imenovanje direktorja 
.tega zavoda šele potem, ko so vse 
T O Z D dale soglasje za njegovo 
imenovanje. Srečen sem, da sem 
pravočasno odšel s seje sveta VIZ 
J E S E N I C E , kajti sicer bi moral 
osramočen priznati, da v naši zbor
nici kljub trikratnemu pozivu pred
sednice zbora delovne skupnosti tovr 
Nastje Podlogar, kljub vsemu pri
zadevanju ravnateljice tov. Ilike 
Šmid , da bi glasovali za tov. 
Kreuzerja, ni n ihče vzdignil roke 
zanj. N i h č e se ni vzdržal glasovanja, 

ni bil proti, toda tudi zanj ni1 bil 
n i h č e . . . 

Glede na takšen izid glasovanja 
nastane vprašanje ,»kako je s sta
tutom? Je to samo krpa ničvrednega 
papirja. N a m je pomenil toliko, da 
smo se dve uri mudili ob njem. Kot 
vse kaže, nakaterim ne pomeni nič . 

5. Člani zbora naše delovne skup
nosti se vse pogosteje sprašujemo, 
ali ustanovitev VIZ J E S E N I C E 
res pomeni pocenitev poslovanja za 
vse T O Z D . S tem argumentom je bil 
VIZ J E S E N I C E vzpostavljen. N a , 
pamet upam povedati, za koliko bo 
zdaj vse delo dražje.- Premisliti^ je 
treba o tem, ali bodo vse T O Z D ' o d 
nove ustanove imele tisto korist, ki 
jo od nje pričakujejo. 

Računaj te : 
Dvanajst novih delovnih mest, pa 

samo tri spraznjena . . . 
In direktne koristi za T O Z D samo 

od dveh ljudi: od pedagoga in psiho
loginje. 

Pa še je vse skupaj uravnano proti 
obstoječ im predpisom, po katerih 
mora vsaka T O Z D imeti svoje 
lastno f inančno knjigovodstvo. 

Vprašanje je torej v tem: 
ZA K O L I K O S M O Z U S T A N O 

VITVIJO VIZ J E S E N I C E PO
D R A Ž I L I Š O L S T V O V N A Š I 
O B Č I N I ? 

6. Delegati posameznih T O Z D 
imajo pravico in dolžnost , da na 
sejah sveta VIZ J E S E N I C E za
stopajo stal išče svoje delovne skup
nosti, pa naj je komu to všeč ali ne. 
N I H Č E P A N I M A P R A V I C E , D A 
BI Z A R A D I Z A G O V A R J A N J A 
T A K Š N E G A S T A L I Š Č A D E L E 
G A T A ŽALIL, Č E P R A V INDI
R E K T N O . Tudi v. d. direktor ne. 

7. Vem, da mi to pismo ne bo v 
korist. Kljub vsemu pa prosim, da ga 
na naslednji seji sveta VIZ J E S E 
N I C E preberete. 

S spoštovanjem! 
Janez Svoljšak 

Kopij i : 

1. Sekretariatu Z K S na OŠ »Tone 
Čufar« Jesenice 

2. Predsednici zbora delovne 
skupnosti OŠ »Tone Čufar« Jesenice 

Je k pismu spotreben komentar? 
Dobro. Se eno pismo! 

T O Z D O S N O V N A ŠOLA 
» T O N E Č U F A R « 
J E S E N I C E 
Dne, 20. marca 1975 

Predsedniku sveta VIZ J E S E N I C E 
tov. Antonu D e ž m a n u . 
J E S E N I C E 

Predmet: delegat naše 
svetu VIZ J E S E N I C E . 

T O Z D 

Na seji sveta VIZ Jesenice z dne 
19. februarja 1975 je naš delegat tov. 

Janež Svoljšak sredi razprave odšel, 
ker se. mu je zazdelo, da vseh žal i tev 
tedaj še v. d. direktorja VIZ Jesenice 
tov. Kreuzerja, ki so letele na našo 
T O Z D in nanj osebno, le ni treba 
požreti. 

Preseneča nas, kako hitro in s 
kakšnim zadovoljstvom ste ugoto
vili, da je tov. Svoljšak s tem svojim 
dejanjem dal ostavko na- položaj 
delegata v svetu VIZ Jesenice. 

Zakaj je tako ravnal, je obširno 
utemeljil v pismu, naslovljenem na 
vas. O pismu je najprej razpravljal 
stalni aktiv Z K na naši šoli, nato pa 
smo ga prebrali ter o vsebini govorili 
na zboru delovne skupnosti dne 18. 
marca 1975. Vsi člani delovne skup
nosti so soglasno podprli stališča, ki 
jih je na sejah sveta VIZ Jesenice in 
IO VIZ Jesenice zagovarjal tov. 
Janez Svoljšak ter mu za njegovo 
delo izrekli popolno zaupnico. Vsi 
smo želeli , naj bi našo T O Z D še 
naprej zastopal kot delegat v svetu 
in IO VIZ Jesenice. 

Na njegove izrecne prošnje ga je 
zbor delovne skupnosti le s skromno 
večino glasov vendarle razrešil 
njegove dolžnost i , za novo delegatko 
T O Z D osnovna Šola »Tone Čufar« 
pa izvolil tov. 

Miro Mesaric 

Upamo, da bo lahko uspešno 
zastopala stališča naše delovne 
skupnosti v svetu VIZ Jesenice ter v 
IO VIZ Jesenice. 

Prosimo, da to naše pismo prebe
rete na prvi naslednji seji sveta VIZ 
Jesenice. 

Predsednica 
zbora delovne skupnosti 
T O Z D osnovna šola »Tone 
Čufar 
Nastja Podlogar!. r. 

VIZ J E S E N I C E ni le »polit ično 
dete«, kot ga je imenoval kolega 
Korene. T o je mrtvorojeni debilni 
otrok, ki pa je priplaval na svet ob 
mogočnih botrih. 

K o sem na sestanku naše delovne 
skupnosti v osnovni šoli »Tone Ču
far« na Jesenicah s števi lkami do
kazal, da si sproletarizirano šols tvo 
ne more privoščiti nobene razkošne 
vizovske princeske, me je pokojni 
sekretar medobčinskega komiteja za 
Gorenjsko, Viktor Kejžar, zafrknil: 

»Veste , tov. Svoljšak, socializem 
je včasih tudi draga stvar!« 

Upam, da se je vesoljni bogati 
Sloveniji posvetilo, kako prekleto 
revno smo živeli prosvetarji, naše 
žene in otroci. In besno smo se tolkli 
pa kako ubogi smo se počutil i , ko so 
nam s silo vlekli iz žepov še tistih 
nekaj milijončkov, samo da si je 
lahko nekdo postavil spomenik z 
napisom: 

VIZ J E S E N I C E 

Noben hudič pa si ne upa na glas 
povedati, kaj je jeseniško šols tvo 
izgubilo z Varlovim Zavodom za 
pedagoško in prosvetno službo. 

Pa bom povedal (če si bo le Vari 
upal objaviti). 

Janez Svoljšak 

Del jeseniške »dolge vasi« 

PRIZADEVANJA ZA VEČJO VARNOST 
OTROK NA POTI V ŠOLO 

P r e j š n j i teden so se odprla š o l s k a vrata in u č e n c i so se po 
p o č i t n i c a h spet oprtani s torbicami podali v u č i l n i c e , kjer bodo v 
novem š o l s k e m letu nabirali znanje za nadaljnjo pot v ž i v l j e n j e . 

Novo šolsko leto pa je prineslo 
tudi novo skrb za varno pot učencev 
do šolskega praga in domov. Tako v 
jeseniški kot v radovljiški občini so 
se vsi odgovorni za varnost otrok 
potrudili, da so bili prvi koraki 
učencev v novo šolsko leto kar 
najbolj varni. 

Pot učencev so nadzorovali in 
spremljali č lani sveta za preventivo 
in varnost v cestnem prometu obeh 
občin in delavci milice. 

Tako v jeseniški kot v radovljiški 
občini je več kritičnih točk na 
magistralnih in drugih stranskih 
cestah, kjer učenci prečkajo cesto na 
poti v šolo. Na Jesenicah velja 
opozoriti na prehod na glavni magi
stralni cesti v krajevni skupnosti 
Plavž , kjer učenci hodijo v največjo 
jeseniško šolo Tone Čufar. Prvi dan 
šole so na prehodu že stali učenci — 
prometniki, prehod pa so nadzoro
vali tudi delavci milice. Ob tem velja 
povedati, da so na praktičnem izpitu 
o varnosti otrok krepko padli 
nekateri starši, ki so otroke vodili v 
šolo kar čez cesto mimo prehodov za 
pešce. Prav tako so vozniki v zelo 
redkih primerih spoštovali prometni 
znak, ki označuje omejitev 40 kilo
metrov na uro. 

Tudi ob drugi jeseniški šoli Preži-
hov Voranc je precej kritična točka, 
saj vozniki prav tako na Tomšičev i 
ne spoštujejo omejitev vožnje na 40 
kilometrov na uro. Prav na tej cesti 
pa se pojavlja še en problem, ki ga 
povzročajo starši. .Ob osnovni šoli je 
tudi enota vzgojnovarstvene or
ganizacije Jesenice Julke Pibernik. 
kamor starši vozijo otroke. Svoja 
vozila ob prihodu in ob odhodu 
puščajo kar pri slaščičarni Kekec, in 
sicer na pločniku, na cesti ali celo na 
prehodu za pešce. 

Zelo krit ično mesto za prehod 
učencev v šolo je tudi čez magi
stralno cesto v krajevni skupnosti 
Dovje Mojstrana, v Žirovnici pa 
morajo vozniki biti oredvsem pre

vidni, ker se številni učenci vozijo v 
šolo s kolesi. 

V radovljiški občini so za varno 
pot učencev v šolo skrbeli člani 
komisij za prometno varnost v kra
jevnih skupnostih, člani občinske 
komisije za prometno varnost, de
lavci milice, člani civine zaščite in 
vodstva šol. 

Tudi na območju radovljiške ob
čine imajo nekaj kritičnih točk, kjer 
morajo vozniki biti pazljivi, ker 
cesto prečkajo učenci . V Radovljici 
je to na cestah v okolici osnovne šole 
Anton T o m a ž Linhart, pri avto
busni postaji, pa na ozki Begunjski 
cesti v Lescah, kjer hodijo učenci v 
šolo Franca Šaleškega Finžgarja. 
Odgovorni za varnost otrok v ra
dovljiški občini ugotavljajo, da 
bodo morali še dodatno namestiti 
nekatere svetlobne in druge znake 
ter poskrbeti še za ostale varnostne 
ukrepe, da bo pot otrok v šolo varna. 

Ob koncu verjetno ne bo odveč 
opozorilo vsem voznikom, da z 
novim šolskim letom resnično spo
štujejo vse prometne znake in druge 
označbe na cestah v bližini šol , 
oziroma, da se ustavijo na prehodih 
za pešce, ko dajo znak pionirji — 
prometniki. 

Tudi starši morajo v prvih dneh 
šole, predvsem otroke, ki so prvič 
prestopili šolski prag, stalno opo
zarjati, kje morajo hoditi v šolo , ozi
roma kje so njihovi prehodi čez 
cesto. Vse napotke in navodila so 
učenci dobili tudi že v šolah, pot 
učencev pa bodo tudi v prihodnje 
nadzorovali in opozarjali na napake 
predstavniki komisij in drugih or
ganov za preventivo in varnost 
otrok v prometu, poleg delavcev 
milice. 

N a š a skupna naloga in obveznost 
je, da učencem zagotovimo varno in 
nemoteno pot do šolskega praga in 
nazaj. 

J . R . 

DELOVNA ORGANIZACIJA VIZ JESENICE 
Vzgojno i n p e d a g o š k o delo je delo, v katerega ima na tak al i dru

g a č e n n a č i n vpogled skoraj vsak o b č a n . V z a č e t k u š o l s k e g a leta je 
gotovo tudi v e č pozornosti namenjeno prav temu p o d r o č j u . 

V „ dveh zaporednih številkah 
Zelezarja napisani članki o orga
nizaciji vzgojno izobraževalne de
javnosti v naši občini pa gotovo ne 
pripomorejo k boljšemu začetku 
šolskega leta, ki je sodeč po poročilih 
ravnateljev in vodij vzgojnovar-
stvenih enot steklo brez zastojev po 
že dolgo ustaljenem redu. Ravno v 
zadnjih nekaj letih je bilo , veliko 
storjenega za izboljšanje delovnih 
pogojev učencev in pedagoških de
lavcev, zato taki članki delujejo na 
občane prej ruši lno kot konstruk
tivno, čeprav imajo pisci vse mož
nosti, da po poti samoupravnega 
dogovarjanja vplivajo na dograje
vanje delovne organizacije. 

Menimo, da bodo stvari postale 
bolj jasne, če delovno organizacijo 
Vzgojnoizobraževalni zavod Jeseni
ce predstavimo kot celoto, njeno 
organiziranost in m o ž n o s t samo
upravnega delovanja. 

Dejavci osnovnih šol, vzgojnovar
stvene organizacije, glasbene šole in 
delavske univerze Viktor Stražišar 
jeseniške občine so se zaradi pove
zanosti pri opravljanju vzgojnoizo-
braževalne, varstvene in pedagoške 
dejavnosti na področju občine Jese
nice, enotnega urejanja, strokovnega 
razvoja in napredka in ekonomske 
in socialne varnosti delavcev, vzgoje 
in izobraževanja odločili na pobudo 
aktiva komunistov prosvetnih de
lavcev jeseniške občine za združitev 
ih v ta namen ustanovili delovno 
organizacijo Vzgojnoizobraževalni 
zavod Jesenice 15. marca 1975. 

Osnovni namen združitve je bil v 
enotnem organiziranju in izvajanju 
vzgojnih in izobraževalnih procesov, 
uvajanju enotnih sodobnih metod 
učno-vzgojne tehnologije, v izvaja
nju enotne f inančne politike in po
slovanja, v enotnem izvajanju ka
drovske politike ~s sodelovanjem pri 
reševanju kadrovskih deficitov, s 
čimer omogočajo nemoten potek 
učnovzgojnih procesov. Namen 
ustanovitve vzgojnoizobraževalnega 
zavoda je bil tudi uskladiti enotne 
osnove meril in kriterijev pri 
ustvarjanju celotnega prihodka, raz
porejanju dohodka in čistega dohod
ka, delitvi sredstev za* osebne do
hodke in skupno porabo, s čimer je 
omogočen enoten sistem nagraje
vanja, zagotovljena enaka ekonom
ska in socialna varnost. 

Delovno organizacijo Vzgojno
izobraževalni zavod Jesenice sestav
lja deset temeljnih organizacij in 
delovna skupnost skupnih služb, in 
sicer: T O Z D osnovna šola Jeseni-
ško-bohinjski odred Kranjska gora, 
T O Z D osnovna šola 16. december 
Mojstrana, T O Z D osnovna šola 
Prežihov Voranc Jesenice, T O Z D 
osnovna šo la Tone Čufar Jesenice, 
T O Z D osnovna šola Karavanški 
kurirji N O B Koroška Bela, T O Z D 
osnovna šola Gorenjski odred Žirov
nica, T O Z D osnovna šola Polde 
Stražišar Jesenice, Vzgojnovarst-
vena organizacija Jesenice, Glasbe
na šola Jesenice in delavska uni
verza Viktor Stražišar Jesenice. 
Dogovorjene naloge skupnega po

mena opravlja za potrebe vseh 
temeljnih organizacij delovna skup
nost skupnih služb, in sicer: raču
novodstvo, administrativne, nor
mativne, pravne in kadrovske za
deve. 

Celotna dejavnost delovne orga
nizacije Vzgojnoizobraževalni zavod 
Jesenice je zelo raznovrstna. Zajema 
predšolsko in osnovnošolsko vzgojo 
in izobraževanje in izobraževanje 
odraslih; vzgojo, varstvo in prehra
no dojenčkov in predšolskih otrok, 
osnovno vzgojo in osnovno splošno 
izobraževanje v okviru obveznega 
osemletnega šolanja, posebno osnov
no vzgojo in izobraževanje lažje 
duševno prizadetih otrok, delovno 
usposabljanje duševno prizadetih 
otrok; varstvo predšolskih otrok, 
motenih v telesnem in duševnem 
razvoju, glasbeno vzgojo in izobra
ževanje predšolskih in šolskih otrok 
in odraslih, izobraževanje odraslih 
itd. 

Organ upravljanja delovne orga
nizacije je svet Vzgojnoizobraževal
nega zavoda Jesenice, ki ga sestav
ljajo delegati delavcev temeljnih 
organizacij in delovne skupnosti 
skupnih služb delovne organizacije 
VIZ Jesenice, delegati sveta staršev 
in delegati krajevnih skupnosti. Iz
vršni odbor sveta VIZ pa sestavljajo 
samo delegati delavcev temeljnih 
organizacij in skupnih s lužb. 

N a ravni delovne organizacije 
deluje tudi odbor samoupravne 
delavske kontrole, skupna disciplin
ska komisija delovne organizacije 
VIZ in komisija za dohodkovne od
nose in delitev sredstev za osebne 
dohodke. 

Poleg naš te t ih organov delujejo 
na nivoju delovne organizacije VIZ 
tudi strokovni aktivi: aktiv učiteljev 
od 1. do 4. razreda, aktiv šolskih 

svetovalnih delavcev, aktivi za ma
tematiko irT fiziko, slovenski jezik, 
angleški jezik, zgodovino-zemljepis 

družbeno-moralno vzgojo, biolo-
gijo-kemijo, glasbeno vzgojo, likov
no vzgojo, tehnično vzgojo, telesno 
vzgojo, gospodinjsko vzgojo, aktivi 
vzgojiteljic, aktiv vodij šolske pre
hrane, aktiv administrativnih de
lavcev in aktiv ravnateljev. 

Na aktivih se pedagoški in admi
nistrativni delavci dogovarjajo za 
enotno organizacijo in izvajanje 
sprejetih nalog s posameznega pod
ročja. 

Delovna skupnost skupnih s lužb 
predstavlja samo del administrativ
nih delavcev v Vzgojnoizobraževal-
nem zavodu Jesenice. Ko je celotna 
delovna organizacija pripravljala 
stabilizacijski načrt, je bilo ugotov
ljeno, da se je v vzgojnoizobraževal
ni dejavnosti zmanjšala admini
stracija. V letu 1980 je bilo v Vzgoj-
noizobraževalnem zavodu Jesenice 
6,2 % administrativnih delavcev, 
spomladi 1981 5,9 %, v zadnjem času 
pa 5,6 % administrativnih delavcev, 
v odnosu na vse zaposlene v vzgoji 
in izobraževanju. Vedeti moramo, 
da se števi lo otrok veča, s čimer je 
bilo povečano tudi š tevi lo prosvet
nih delavcev ob enakem števi lu 
administrativnih delavcev. 

Taka organizacija Vzgojnoizobra
ževalnega zavoda Jesenice seveda ni 
dokončno zacementirana, kot ni 
nobena druga. Delovno organizacijo 
gradimo in dograjujemo, zato se 
zavedamo, da so pred nami še velike 
naloge, ki pa jih bomo lahko reše
vali samo skupno in enotno. 

Predsednik IO sveta VIZ 
Jesenice 
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STANE KOLMAN RAZSTAVLJA V ŠIVČEVI HIŠI V RADOVLJICI 
V petek, 11. septembra, bodo ob 18. uri v Š i v e e v i h i š i v Radovljici 

odprli razstavo del mladega akademskega kiparja Staneta Kolmana, 
d o m a č i n a z Bleda, k i ž i v i i n dela na Z g o š i pr i Begunjah. Otvoritev nje
gove prve razstave bodo popestrili z recitalom pesmi č i l s k e g a 
pesnika, Nobelovega nagrajenca, Pabla Nerude ob reproducirani 
glasbeni spremljavi. 

Kiparjev predmet upodabljanja je 
človeška figura. Če zasledujemo rast 
njegovih kiparskih stvaritev od risb 
in skic do monumentalnih oblik, 
ugotavljamo, da mu moški oziroma 
ženski akt, oziroma dvojni akt mo
škega in ženske predstavlja podobo 
življenjske moči , ki jo izraža v kar 
najbolj zgoščeni plast ični formi. Pre
mišl jeno izbrana lega akta daje pla
stiki največjo m o ž n o napetost, ki jo 
še stopnjuje z odvzemanjem reali
st ičnih detajlov in pretehtano likov
no igro konkavnih in konveksnih 
ploskev na površini kipa in tako iz 
konkretnega akta ustvarja splošni 
akt kot simbol energije. V mavčni 
skici dvojnega akta se sila moškega 
in voljnost ženskega telesa zlivata v 
trikotniško kompozicijo, v kateri je 
žensko telo horizontala trikotnika: 
iz dvojnega akta nastaja tako ne le 
simbol ljubezni med moškim in žen
sko, t emveč tudi simbol povezanosti 
med silo in mehkobo, ki skupno obli
kujeta življenje. 

Od materialov kipar uporablja gli
no, mavec, vosek in še posebej les, ki 
mu je zaenkrat najbližji. Pri obliko
vanju daje prednost neposrednemu 
rezanju v les in klesanju v kamen. 

Medtem ko avtor v mavčn ih ski
cah snuje svobodno in so zato prav 
skicfr najbolj neposreden odraz nje
govega ustvarjalnega hotenja, je v 
monumentalnih izvedbah pogosto 
odvisen od pogojev, ki mu jih nudi 
dani material. In vendar se tu po
novno izkaže kiparjeva kreativnost: 
razpoko v lesu, grčo, debelino lesa, 
njegovo barvo, vse vnaša Stane Kol-
man kot pomembno sestavino v po
dobo kiparskega dela. Pogosto na
stajajo od zamisli do končne izvedbe 
razlike, ki jemljejo plastiki nekaj 
njene prvotne vsebine, dajejo pa ji 
novo, ki jo kipar ustvarja sproti, od
krivajoč znači lnost i materiala. 

Sam pravi: »Če delam v lesu, vdi
hu jem življenje, če snujem, v glini, 
oživljam glino. Lastnosti materialov 
in njihovo poznavanje so za moje 
delo zelo pomembne . . . Želim na
tančno opredeliti značaj predmeta 
ali telesa, ki ga modeliram. Če ho
čem to doseči , moram temeljito pro
učit i svoja izrazna sredstva, tista, ki 
jih že poznam in tista, ki jih spozna
vam pri delu. Likovni posegi, ki 

jih uporabljam pri delu, morajo biti 
uravnoteženi , da se med seboj ne 
uničujejo . Medsebojni odnosi oblik 
niso povsem slučajni, niti ne izhaja
jo samo iz domišljije, so končni re
zultat cele vrste raziskav, na podlagi 
katerih se pokažejo kot nujne prav 
te sestavine, da bi skupaj z drugimi 
elementi dosegel prvotni vtis. Likov
ni elementi se med seboj borijo in 

dopolnjujejo . . . Odnosi med kon
kavnimi in konveksnimi oblikami so 
v mojih delih v stalni napetosti. To 
napetost simbolizirajo linije, ki teče- . 
jo v kipu . . . Tudi rastri izražajo 
likovno napetost, vrenje pred eks
plozijo in prav po sledi notranje na
petosti, likovne energije, gre moja 
pot.« 

Besede dokazujejo resnost in po
globljenost dela mladega kiparja, 
lastnosti, ki jih še posebej spoznava
mo ob razstavljenih delih. 

Razstava bo odprta do 27. septem
bra vsak dan od 10. do 12. .ure in od 
15. do 17. ure in jo bo ves čas poživ
ljala glasba ž magnetofona. 

USPEŠEN NASTOP FOLKLORNE SKUPINE 
NA SREČANJU KMETOV V STRMCI 

Folklorna skupina D r u š t v a upokojencev J a v o r n i k - K o r o š k a Bela 
je v nedeljo, 30. avgusta, s svojim nastopom popestrila kulturni pro
gram na s r e č a n j u kmetov v Strmici pr i Studenu n e d a l e č od Postojne. 
S r e č a n j e je organizirala kmetijska zadruga Postojna. N a tem s r e č a n j u 
so se zbrali kmetje-kooperantje in č l a n i p a š n i š k e skupnosti. Verjetno 
bo to postalo vsakoletno tradicionalno s r e č a n j e kmetov. 

Srečanja se je udeleži lo veliko 
kmetov iz vasi postojnske občine, 
pester program srečanja pa je pri
vabil tudi števi lne gledalce. Folklor
na skupina j a v o m i š k i h upokojencev 
se je poleg programa slovenskih 
narodnih plesov vključila tudi v 
začetek prireditve, to je v sprevod, v 
katerem so kmetje prikazali razliko 
v delovnih napravah, ki so jih upo
rabljali njihovi očetje in tistih, ki jih 
uporabljajo danes. Tako smo videli 
zarjavele pluge, stare kose, pa vse do 
traktorjev z raznimi priključki in 
modernimi kombajni. Vsi ti stroji so 
last posameznih kmetov, razen 
kombajnov, ki so last strojnih skup
nosti. ^ 

Aktiv kmečkih žena je pripravil 
razstavo raznih kuhanih jedi in slad
kih peciv. Poleg ogleda je bila seveda 
tudi pokušnja. 

Po končanem sprevodu so pred 
začetkom kulturnega programa po-

. delili posameznim kmetom posebna 
priznanja, in sicer za najboljšo od
dajo mleka in mesa. Slišali smo zelo 
lepe številke o litrih oddanega mle
ka, o kilogramih oddanega mesa, v 
samem sprevodu, pa smo videli naj-

NAČRTNA VZGOJA MLADIH 
GLEDALIŠČNIKOV 

Zveza kulturnih organizacij Jese-" 
niče je skupaj z vodstvom jeseni
škega amaterskega gledališča Tone 
Čufar pripravila program za zače tno 
stopnjo šolanja mladih igralcev in 
mentorjev. Študij se bo pričel že v 
septembru, ~bo dvakrat tedensko in 
bo trajal skozi jesenske mesece, 
nakar naj bi udeleženci študija pod 
strokovnim vodstvom naštudirali 
ce lovečerno mladinsko predstavo. 

Šo lanje je namenjeno: 
— mladini, ki se v društvih in 

krožkih ukvarja z gledališko dejav
nostjo in 

— mentorjem, ki usmerjajo 
dramsko dejavnost mladih in ki 
bodo kot opazovalci spremljali 
potek študija in kasneje nastajanje 
mladinske predstave. -

V programu študija so zajeti vsi 
tisti elementi, ki jih mora obvladati 
mlad človek ob javnem nastopu ali v 
gledališki igri. Zato bo pouk pred
vsem praktičnega znanja in bo nudil 
mladim udeležencem vpogled v pro
bleme * govorne tehnike, slovenske 
izgovorjave, kulture odrskega giba
nja, delovanja gledališča, javnega 
nastopanja itd. 

Študij in organizacijo predstave 
bo vodila Alja Tkačeva , gledališka 
igralka, ki bo v teh mesecih na voljo 
tudi prijavljenim mentorjem za 
razgovore in strokovne nasvete. 

Z K O Jesenice je že objavila razpis 
in ga razposlala vsem društvom, 
šo lam in drugim zainteresiranim 
organizacijam. Prijave na razpis 
pričakujejo do ponedeljka, 14. sep
tembra, na naslov: Amatersko gle
dališče tone Čufar Jesenice, Trg 
Toneta Čufarja, telefon 81-260. 

Študij se bo pričel v sredo, 16. sep
tembra, ob 17. uri. 

M . K . 

lepšo izmed dvesto krav, kolikor se 
jih pase v planini pašne skupnosti. 
Morda ob tem zanimivost: domačini 
vasi Strmec ugotavljajo, kakšno bo 
vreme, po obnašanju krav:' če te 
pridejo v bližino vasi, potem je za
nesljivo kmalu dež. Tako so nam 
povedali, ko smo jih vprašali, kakšno 
bo vreme. 

Kulturni program sta izvajala 
mešani pevski zbor iz vasi Studeno 
in folklorna skupina D U Javornik-
Koroška Bela. Nad pisanimi narod
nimi nošami in plesi so bili vsi 
navdušeni . N o š e namreč lahko vi
dijo le na raznih prireditvah na te
leviziji, ali pa v Postojni, kjer so 
nastopi folklornih skupin zelo po
gosti. Vsi gledalci in tudi prireditelji 
so bili z nastopom javorniške fol
klorne skupine zelo zadovoljni. S 
tem nastopom so si gotovo zagoto
vili še več nastopov na območju po
stojnske občine. 

Se nekaj posebnosti kraja. V 
glavnem so v kraju kmečke hiše ob 
obeh straneh ceste. Ob vsaki hiši so 
razni stroji in tudi posode za mleko, 
znači len pa je utrip kmečkega živ
ljenja, vonja po živini m velika pri
jaznost vseh prebivalcev. Za prire
ditev so na obeh koncih vasi posta
vili zapornice in celo vas spremenili 
v prireditveni prostor. Na eni strani 
so bili prostori za prodajo pijač in 
raznih jedil, ki so jih pripravile čla
nice aktiva kmečkih žena. Moram 
poudariti, da so nam vaščani od 
prihoda v vas pa vse do odhoda 
nudili polne roke gostoljubja in 
polne krožnike raznega peciva. Radi 
bi videli, da bi še ostali, toda morali 
smo na pot, ker smo imeli še kratek 
nastop v Postojni. 

Nastop v Postojni je bil na pro
stem. Zbralo se je mnogo turistov, ki 
so z aplavzom spremljali kratek 
program, seveda ni manjkalo tudi 
fotografov, ki so pridno fotografirali 
posamezne pare. g^ne Torkar 

FURLANSKA LITERATURA 
V SREDIŠČU TRETJEGA SREČANJA 

MANJŠINSKIH PISATELJEV 
Celovec, 31. 8. 81. (SINDOK) - od 28. do 30. avgusta je bilo na 

Obirskem na avstrijskem k o r o š k e m tretje s r e č a n j e pisateljev manj
š i n s k i h narodov, k i so se ga u d e l e ž i l i slovenski i n furlanski pisatelji iz 
Italije, italijanski in m a d ž a r s k i iz Jugoslavije ter h r v a š k i in slovenski 
pisatelji iz Avstrije. Organizatorji so bi l i slovenski P E N — center, 
k o r o š k i P E N — klub, Slovenska prosvetna zveza iz Celovca in 
slovensko prosvetno d r u š t v o Obir . 

Po otvoritvi in predstavitvi av
torjev je v petek popoldan predaval 
predstavnik slovenskega . PEN-cen-
tra Bogdan Pogačnik o življenju 

ŠALE IN ANEKDOTE JOŽA ČOPA 
Č e p r a v je od smrti J O Ž A Č O P A — junaka sten in previ

sov i n velikega ljubitelja gora mini lo ž e v e č let, se ga gorniki 
in drugi njegovi znanci š e vedno spominjajo po njegovih veli
k i h plezalnih podvigih. Spomin nanj pa se obuja tudi s š t e v i l 
nimi njegovimi- izvirnimi š a l a m i in anekdotami, k i j ih 
pokojnemu J o ž u ni n ikol i zmanjkalo. Tako kot v steni je bi l 
tudi pr i tem enkraten mojster. 

Da njegove š a l e ne bi š l e v pozabo, pozivamo in prosimo 
vse, k i so v spominu ohranil i k a k r š n o k o l i J o ž e v o š a l o , da jo 
n a p i š e j o . Obenem pa vabimo k sodelovanju vse, k i se spomi
njajo k a k r š n e k o l i anekdote (kratka š a l j v a zgodbica iz Č o p o 
vega ž i v l j e n j a ) , da jo n a p i š e j o . 

Vse prispevke p o š l j i t e na naslov: Ž E L E Z A R N A J E S E N I 
C E , u r e d n i š t v o Ž e l e z a rja, Jesenice, Cesta ž e l e z a rjev. 

Č e bomo dobili dovolj prispevkov, j ih bomo s k u š a l i 
ustrezno ilustrirane izdati v posebni k n j i ž i c i , sicer pa j ih 
bomo obvezno objavili v k u l t u r n o - u m e t n i š k i prilogi LISTI . 

S prispevkom p o š l j i t e tudi v a š n a t a n č e n naslov. 
Za sodelovanje se zahvaljujemo. 

Uredništvo Zelezarja 

in delu slovensko-amerižkega pisa
telja Luisa Adamiča. Predavanje o 
albanski knj iževnost i na Kosovem je 
žal zaradi neudeležbe referenta 
odpadlo. 

V središču pozornosti je bilo na
slednji dan predavanje o furlanski 
literaturi. Furlanski pisatelj Lucia-
no Morandini je dal udeležencem 
celovit prikaz furlanske literarne 
ustvarjalnosti, ki seže s svojimi po
membnejš imi teksti do 14. stoletja. 

Pisatelji manjš inskih narodov so v 
nedeljo popoldne obiskali Peršma-
novo domačijo , kjer so ob koncu 
druge svetovne vojne fašisti zve
rinsko pobih skoraj vso družino. 

V prihodnjem letu bodo na 
srečanje povabili tudi nemške in slo
venske pisatelje z Madžarske in za-
zastopnika Rezije v Italiji. 

V okviru dveh literarnih večerov 
na Obirskem in v Železni Kapli so 
nayzoči pisatelji .brali svoja dela, 
Obirski ženski vokalni oktet in 
moški zbor SPD Zarja iz Železne 
Kaple pa sta prispevala glasbeni del 
večera. 

FRANCETU KREUZERJU 
ŠE NA MNOGA LETA 

OB ŽIVLJENJSKEM JUBILEJU 

Čeprav je od življenjskega jubileja, 70-letnice našega nekdanje
ga sodelavca FRANCETA KREUZERJA minil že dober mesec, 
ni prepozno, da mu k temu življenjskemu prazniku čestitamo in 
zaželimo še mnogo ustvarjalnih let. 

Se vedno izredno živahen in ustvarjalen France Kreuzer je bil 
rojen 8. avgusta 1911 na Javorniku. Kot petnajstletni deček je začel 
delati v takratni Kranjski industrijski družbi, sedanji Železarni na 
Jesenicah, kjer se je izučil za elektrikarja. Pozneje je postal skupi-
novodja in ostal v Železarni z dvema prekinitvima, ko je služil voja
ški rok in ko je odšel v partizane, vse do svoje upokojitve leta 1966. 
Bitje vzoren delavec, skupinovodja in večkratni novator. Kako živo 
je bil povezan z našo železarno, dokazuje tudi njegova še današnja 
povezanost z nekdanjim obratom — RTA — obratom regulacijske 
tehnike in avtomatizacije. 

Prav posebno pa je njegovo ime povezano z nastankom in 
razvojem likovne dejavnosti in likovne kulture na Jesenicah. Že 
pred drugo svetovno vojno se je namreč začel študijsko ukvarjati s 
slikarstvom, obiskoval je predavanja v Ljubljani in bil dopisni član 
sarajevske slikarske šole. Zato ni čudno, da je bil po povratku iz 
partizanov prvi pobudnik ustanovitve likovnega kluba DOLIK na 
Jesenicah, ki je bil ustanovljen 16. februarja 1946. Razen tega, da je 
bil vsa leta eden najbolj ustvarjalnih članov, je bil tudi večletni 
predsednik kluba. Kot slikar največ ustvarja v olju, je pa tudi dober 
akvarelist in odličen risar. Njegovi najljubši motivi so naše gore in 
planinsko življenje, kar je povsem razumljivo, saj je tudi velik ljubi
telj našega.planinskega sveta. 

Nestor — starosta likovnega kluba DOLIK pri DPD Svoboda 
Tone Čufar France Kreuzer je še danes med najaktivnejšimi sli
karji in člani kluba, udeležnec številnih slikarskih kolonij in s svo
jimi slikami prisoten na vseh kolektivnih razstavah likovnih del 
članov Dotika. Njegova velika zasluga je, da DOLIK že 35 let konti
nuirano deluje in kvalitetno raste. Je tudi aktivni član Planinskega 
društva Javornik-Koroška Bela. 

Bilje stalni raziskovalec v svoji stroki in v naravi, kateri še da
nes, poleg slikanja, in dela v DOLIKU, posveča največ svojega pro
stega časa. 

Želimo mu, da bi še dolgo let nadaljeval svojo bogato življenj
sko pot in sooblikoval jeseniško likovno življenje. 

GOBARSKE PRIREDITVE V SEPTEMBRU 
Po programu gobarska družina 

Jesenice prireja svojo tradicionalno 
razstavo gob. Otvoritev razstave bo 
18. septembra ob 18. uri v večna
menskem prostoru osnovne šole 
Tone Čufar na P l a v ž u . Vse vstrajne 
gobarje prosimo za prispevke. Gobe 
bomo sprejemali od ponedeljka do 
petka od 16. do 18. ure. Gobe, 
namenjene za piknik — gobji golaž, 
bomo pregledali pred kuhanjem. Na 
razstavi bo brezplačna gobja poku-
šina. 

Gobarski piknik bo na prostoru 
balinarskega kluba.v Bazi na Plav
žu. Tekmovanje za gobarske kolajne 
bo v nedeljo, 19. septembra. T a dan 
bomo sprejemali prijavnice s štart-
nino 30 din na igrišču. S tekmo
vanjem bomo ponovno potrdili 
uspešno sodelovanje med gobarsko 
družino in balinarskim klubom. 

Potrudili se bomo, da bodo gobe 
na razstavi pregledno urejene in 
bodo obogatile znanje gobarjev. 
Krajevnim skupnostim smo ponudili 
gobarsko predavanje z barvnimi dia
pozitivi, enako predavanje smo pri
pravljeni izvesti tudi za učence 4. in 
5. razredov v osnovnih šolah. 

Po razstavi bo predvidoma tudi 
predavanje Bogdana Tratnika ali 
dr. D u š a n a Vrščaja o gobah. O pre
davanju bomo pravočasno obvestili 
vse ljubitelje narave. 

Na gobarski razstavi bo možen 
nakup novih gobarskih značk in 
vpisovanje novih članov. Ob slabem 
vremenu bodo vse prireditve v več
namenskem prostoru in v jedilnici 
osnovne šole Tone Čufar na Plavžu. 
- D o b r o bero želi vsem odbor go
barske družine Jesenice. 

PRAZNIK ZILSKIH ZADRUŽNIKOV 
Celovec 31. 8. (SINDOK) — Kot pravi ljudski praznik je potekala 

minulo soboto i n nedeljo, 29. i n 30. avgusta, proslava 90-letnice 
ustanovitve posojilnice Zi l ska Bistrica. 

— Janežičevo Z vidnim in obenem tudi upra
vičenim ponosom so zilski zadruž
niki praznovali jubilej," ki je veljal 
pionirskemu delu, ki so ga njihovi 
prednika opravili na področju kmeč
ke samopomoči , ko so pred devet
desetimi leti ustanovili svojo kredit
no zadrugo, šesto najstarejšo na 
Koroškem. S ponosnim dosežkom pa 
so se predstavili tudi njihovi 
današnji nasledniki: z obnovljenimi 
in moderniziranimi poslovnimi pro
stori kreditnega in blagovnega 
oddelka zadruge. 

Uvod v praznovanje zilskih za
družnikov, je bil sobotni kulturni 
večer v ljudski šoli v Zahomcu, kjer 
so v napolnjeni avli ob klavirski 

„ spremljavi Milana Staneta izvajali 
spored narodnih pesmi in opernih 
arij znani slovenski operni solisti 
Sonja Hočevar, Ladko Korošec in 
Rajko Koritnik, svoj delež pa je 
prispeval tudi moški zbor Raš ica iz 
Šentv ida pri Stični. V okviru uspele 
prireditve, ki so se je udeleži l i tudi 
predstavniki domače občine z 
županom Wiegeletom na čelu, je 
Zveza slovenskih zadrug v Celovcu 
odlikovala . zas lužne zadružnike s 

svojim priznanjem 
diplomo. Večer so sklenili z 
ognjemetom, ki je tudi sira okolici 
naznanjal, da zadružniki v Žili 
obhajajo svoj jubilej. 

Osrednji del proslave je bil v 
nedeljo dopoldne z otvoritvijo novih 
poslovnih prostorov na Zilski Bistri
ci. Podpredsednik zveze slovenskih 
zadrug dr. Mirt Zwitter je v slav
nostnem govoru orisal zgodovino 
posojilnice Zilska Bistrica, ki je bila 
v preteklosti in je tudi danes izred
nega gospodarskega pomena ne 
samo za vso vaško skupnost, marveč 
tudi za širšo okolico. Zahvalil se je 
vsem nekdanjim zadružnikom, ki so 
ustanovili in razvijali to ustanovo 
samopomoči , priznanje pa je izrekel 
tudi sedanjemu odboru, ki si je po
stavil čas ten spomenik z obnovlje
nimi prostori. 

O. nastanku in razvoju bistriške 
posojilnice je govorila tudi razstava, 
ki jo je pripravil in pregledno uredil 
domačin dr. Ludvik Druml. Za 
praznično razpoloženje pa sta po
skrbela-še mešani zbor pevske skup
nosti Ojstrnik in instrumentalni an
sambel Dobrač. 



Kaj bomo gledali v kinu T E Č A J I T U J I H J E Z I K O V 

Ž E L E Z A R S K I I Z O B R A Ž E V A L N I C E N T E R - O D D E L E K ZA 
I Z O B R A Ž E V A N J E OB D E L U 

po dogovoru s kadrovskim sektorjem Železarne razpisuje za delavce T O Z D in 
delovnih skupnosti Železarne naslednje jezikovne tečaje po fpnolaboratorijski 
metodi v sodelovanju z Zavodom za intenzivne tečaje tujih jezikov iz Ljub
ljane: 

— nemščina — začetni 
v, — nemšč ina — nadaljevalni, 

— angleščina — začetni 
— angleščina — nadaljevalni 

Prijavite se v železarskem izobraževalnem centru — oddelek za izo
braževanje ob delu, telefon 3566 — interna 21. 

Če bo prijavljenih dovolj kandidatov bo pričetek tečajev v oktobru. 

Po sklepu odbora za delovna razmerja T O Z D Družbena prehrana, z dne 
4. 9.1981 in v skladu s pravilnikom o delovnih razmerjih. 

O B J A V L J A M O 

prosta dela ozr. naloge za določen čas šest ih mesecev: 

1. II. natakar — t o č a j 
2. I. kuharica 

š i fra 9107 
š i fra 9105 

D-3 
D-3 

1 oseba 
2 osebi 

Pogoji: 
acT 1. triletna gostinska šola — smer natakar, enomesečno poskusno delo 
ad. 2. triletna gostinska šola — smer kuhar, enomesečno poskusno delo 
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev v 

roku 15 dni na kadrovski sektor železarne Jesenice z oznako za T O Z D D R U Ž 
B E N A P R E H R A N A . 

Po sklepu odbora za delovna razmerja T O Z D Elektrode z dne 3. 9. 1981 in 
v skladu s pravilnikom o delovnih razmerjih 

O B J A V L J A M O 

prosta dela oziroma naloge 

2529 D-2 rezalec na malem stroju 4 osebe 

Pogoji: šest razredov osnovne šole 
Kandidati-ke naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 

v roku 15 dni na kadrovski sektor železarne Jesenice z oznako za T O Z D 
E L E K T R O D E . 

Delovne naloge se bodo opravljale v dveh izmenah. s — 

ljubljanska banka 

POTROŠNIŠKI KREDIT ZA OZIMNICO 
IN PREMOG 

Ljubljanska banka, Temeljna banka Gorenjske, poslovna enota 
Jesenice, obvešča občane, da tudi letos daje potrošniške kredite za 
nakup ozimnice in premoga. 

Občani lahko dobijo kredit do proste tretjine osebnega dohod
ka. Odplačilna doba kredita je deset mesecev. Obrestna mera za 
ozimnico je 6 %, za premog pa 12 %. 

Prošnje za kredit lahko dvignete v poslovni enoti Ljubljanske 
banke na Jesenicah, Titova 8 in v ekspozituri v Kranjski gori, kjer 
boste dobili tudi vsa pojasnila. 

Z A H V A L A 

Ob boleči in nenadni izgubi drage in 
nenadomestljive mame, babice, se
stre in tete 

T E R E Z I J E H L E B A N J A 
upokojenke Ž e l e z a r n e 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste 
jo spremili na njeni zadnji poti, j i 
darovali vence, cvetje in vsem, ki ste 
z nami sočustvoval i in nam izrazili 
besede tolažbe. 

Zahvaljujem se Janezu Svoljšaku 
za tople besede, izrečene ob slovesu. 

H č e r k a Ivanka i n ostali 
sorodniki 

Z A H V A L A 

Sodelavkam in sodelavcem ter 
osnovni organizaciji sindikata 
T O Z D Valjarna bluming-štekel se 
najlepše zahvaljujem za prejeto 
darilo ob odhodu v pokoj. 

Vsem želim veliko osebne sreče in 
uspehov pri nadaljanjem delu. 

Ana Filipaj 

Z A H V A L A 

Ob smrti mojega očeta se iskreno 
zahvaljujemo delavcem temeljnih 
organizacij Hladna valjarna Jeseni
ce ih Zičarna, ki so v tej stiski poma
gali z denarno pomočjo . 

Ljiljanka Nikše z družino 

Z A H V A L A 

Izvršnemu odboru osnovne orga
nizacije sindikata T O Z D Profilama 
se iskreno zahvaljujem za denarno 
pomoč, ki sem jo prejel v času moje 
daljše bolezenske odsotnosti. 

Zahvaljuje se delavec 
Sava Milanovič 

Z A H V A L A 

D r u š t v u upokojencev Javornik-
Koroška Bela se najlepše zahvalju
jem za pozornost ob mojem življenj
skem prazniku in želim društvu še 
veliko uspehov. 

Franc Potočnik 

Z A H V A L A 

Sodelavkam in sodelavcem oddel
ka O T O P - T O Z D Valjarna debele 
pločevine se ob odhodu v pokoj 
najlepše "zahvaljujem za obisk in 
prejeto darilo ter pozornost. 

Vsem želim še veliko delovnih 
uspehov, medsebojnega razumeva
nja in osebne sreče, 

vaš sodelavec Ivan Martelak 

I Z G U B L J E N I PRIBOR 

Na poti od Ceste v Rovte 7 do 
semaforja na Koroški Beli sem iz
gubil pribor za motorno žago. 

Prosim poštenega najditelja, da 
mi orodje vrne na naslov: Zulfija 
Bečar, Cesta v Rovte 7. 

KAM NA REKREACIJO V TEM TEDNU? 
— ponedeljek: od 20. do 22. ure rekreacija mošk i — TVD Partizan Jesenice; 
— torek: od 17. do 18.30 »na teku se dobimo« (splošno) igrišče v Podme-

žaklji; 
— četrtek: od 17. do 18.30 »na teku se dobimo« (splošno) igrišče v Podme-

žaklji. 
Z redno rekreacijsko vadbo so pričeli tudi v ostalih T V D Partizan v naši 

občini . Opozarjamo tudi na rekreacijsko drsanje za vse občane ob nedeljah po
poldan I 

Komisija za množično rekreacijo pri ZTKO Jesenice 

S R E D A , 16. septembra, ob 
19.30 Paul Zindel: V P L I V GA-
M A Ž A R K O V N A R A S T R U 
M E N I H M A R J E T I C - za 
abonma in za izven. 

Č E T R T E K , 17. septembra, 
ob 19.30 Paul Zindel: V P L I V 
G A M A Ž A R K O V N A R A S T 
R U M E N I H M A R J E T I C -
za abonma in za izven. 

P E T E K , 18. septembra, ob 
19.30 Paul Zindel: V P L I V 
G A M A ŽARKOV N A R A S T 
R U M E N I H M A R J E T I C -
za abonma in za izven, 

S O B O T A , 19. septembra, ob 
19.30 Paul Zindel: V P L I V 
G A M A ŽARKOV N A R A S T 
R U M E N I H M A R J E T I C -
za abonma in za izven, 

N E D E L J A , 20. septembra, 
ob 19.30 Paul Zindel: V P L I V 
G A M A Ž A R K O V N A R A S T 
R U M E N I H M A R J E T I C -

D E Ž U R N I T R G O V I N I 
V soboto, 12. septembra, 

bosta na Jesenicah od 7. do 
19. ure odprti trgovini: 

E M O N A M A R K E T , Pre
š e r n o v a l / a in 

R O Ž C A , s a m o p o s t r e ž n a 
trgovina na Javorniku , 
O . Novaka 8. 

R E Š I T E V K R I Ž A N K E 
IZ 34. Š T E V I L K E 

Ž E L E Z A R J A : 
Keopsova, palec, o stri te v, 

o rada, piramida, resor, no-
kota, tat, most, i n , Fa la , 
A k e , kvar , Kirst , spirala, rt, 
lesk, oko, antolit, tren, oni , 
Sava, Faros , briga, Parbat, 
I Č , raztalina, O N , Donava, 
Oona, G R , Bojan, Si , ftiza, 
A d a m i č , Rus, elizija, kar i 
katura, linolej, d rs. Asam, 
naton. 

P R E K L I C O D P R O D A J E 
Ž e l e z a r s k i i z o b r a ž e v a l n i 

center Jesenice preklicuje 
odprodajo osnovnega sred
stva: 

- s t r u ž n i c a T E S 2250/ 
1500 (motor ne dela). 

Prodaja je bila objavljena 
v p r e j š n j i š t e v i l k i Ž e l e z a r-
ja , 3. septembra. 

Č L A N O M D U J E S E N I C E 

D r u š t v o upokojencev Je 
senice vabi svoje č l a n e v 
sredo, 7. oktobra, na eno
dnevni avtobusni izlet v 
Ribnico, K o č e v j e , Bazo 20 
in Dolenjske Toplice s pov-
ratkom č e z Dvor , Ž u ž e m 
berk, Z a g r a d e č , I v a n č n o 
Gorico , Ljubljano. 

Cena izleta je 300,00 di
narjev. V ceno je v r a č u n a 
no kosilo, k i bo v Dolenj
skih Topl icah i n prevoz 
(350 km). 

Avtobus bo odpeljal z Je 
senic izpred Č ura rja ob 5. 
ur i zjutraj s postanki na 
vseh avtobusnih postaja
l i š č i h do Javorn ika . 

Prijave z v p l a č i l o m spre
jemamo v d r u š t v e n i pisarni 
vsak torek in petek od 16. 
do 18. ure do 29. septembra, 
oziroma do zasedbe mest v 
avtobusu. 

Pohitite s prijavami in ne 
č a k a j t e na zadnje dni! 

K i n o R A D I O 
12. in 13. septembra avstralski 

zabavni dok. barvni film A B C OD 
L J U B E Z N I D O S E K S A , režija 
John Lamond, ob 17. in 19. uri. 

Mladini do dopolnjenega 15. leta 
ne dovolimo ogleda. 

14. in 15. septembra franc, bar. 
komedija H R A B R O B E Ž I M O , reži
ja Yves Robert, v gl. vlogi Jean-Loup 
Dabadie, ob 17. in 19. uri. 

16. septembra amer, barvni grozlj. 
film M A N I T O V H U D O B N I D U H , 
režija Wiliam Girdler, v gl. vlogi 
Tony Curtis, ob 17. in 19. uri. 

18. septembra italij. barvna ljub. 
drama P U T A N A , režija Piak Poster, 
v gl. vlogi Manop Aswather, ob 17. in 
19. uri. 

19. in 20. septembra grški barvni 
krim. film Z A R O T A O K O L I N A F 
T E , režija Andrea Kalia, v gl. vlogi 
Larry Daniels, ob 17. in 19. uri. 

K i n o P L A V Ž 
12. in 13. septembra franc, barv. 

kom. H R A B R O B E Ž I M O ob 18. in 
20. uri. 

14. in 15. septembra avstralski 
dok. barv. film A B C OD L J U B E Z N I 
DO S E K S A ob 18. in 20. uri. 

Mladini do dopolnjenega 15. leta 
ne dovolimo ogleda. 

17. septembra amer. barvni grozlj. 
film M A N I T O V H U D O B N I D U H 
ob 18. in 20. uri 

18. septembra amer. barvni psih. 
drama S T E K L E N I Z V O N E C ob 18. 
in 20. uri. 

19. in 20. septembra nem. barvni 
krim. film J A Z S E M T V O J MORI
L E C ob 18. in 20. uri. 

K i n o K R A N J S K A G O R A 
12. septembra italij. barvni pust. 

film Š E R I F V DOLINI N I L A ob 
20. uri. 

16. septembra franc. barv. kom. 
H R A B R O B E Ž I M O ob 20. uri. 

19. septembra avstral. dokum. 
barvni film A B C OD L J U B E Z N I 
DO S E K S A ob 20. uri. 

Kino D O V J E - M O J S T R A N A 
12. septembra amer. barvni krim. 

film OČI L A U R E M A R S ob 19,30. 
13. septembra italij. barvni pust. 

film Š E R I F IZ D O L I N E N I L A ob 
19,30. 

19. septembra franc. barv. komed. 
H R A B R O B E Ž I M O ob 19,30. 

20. septembra avstral. barvi dok. 
film A B C OD L J U B E Z N I DO S E 
K S A ob 19.30 

PRIČETEK REDNE VADBE 
V TVD PARTIZAN JESENICE 

T V D Partizan Jesenice, društvo za telesno vzgojo in športno rekreacijo, 
obvešča vse svoje člane, da pričenja v ponedeljek, 7. septembra, z redno vadbo 
v domu Staneta Bokala po naslednjem urniku: 

— PONEDELJ EK: od 20 do 22. ure rekreacija za člane, 
— T O R E K in ČETRTEK: od 17. do 18. ure mlajše pionirke (predšolske); 

od 18. do 19. ure pionirke (7 do 13 let); od 19. do 20. ure mladinke (od 13 do 18 
let), 

— SREDA in P E T E K : od 17. do 18. ure mlajši pionirji (predšolski); od 18. 
do 19. ure pionirji (7 do 13 let); od 19. do 20. ure mladinci (13 do 18 let). 
- P O N E D E L J E K IN SREDA: od 20. do 22. ure rekreacija za člane; 
— T O R E K rN ČETRTEK: od 20. do 22. ure rekreacija za č lanice . 

Poleg dosedanjih č lanov društvo vabi v svoje prostore tudi nove člane, od 
najmlajših do najstarejš ih. Pridružite se nam, čim več nas bo, lepše bo. 

PROGRAM PRIREDITEV V ŠPORTNEM 
PARKU V PODMEŽAKLJI DO 

20. SEPTEMBRA 
REKREACIJSKO DRSANJE: 
— petek, 11. septembra, od 20. do 22. ure za Železarno, 
— sobota, 12. septembra, od 14. do 16. ure, 
— nedelja, 13. septembra od 14. do 16. ure in od 17. do 19. ure. 
H O K E J S K E PRIREDITVE: 
— sobota, 12. septembra, ob 18,30 mednarodna tekma za karavanski pokal 

HK Jesenice : K A C Klagenfurt {Celovec); vstopnina: odrasli 70,00 din, otroci, 
dijaki, vojaki 20,00 din. 

NOGOMET: 
— nedelja, 13. septembra, ob 12. uri p red tekma mladincev NK Jesenice : NK 

Hrastnik; ob 16. uri slovensko prvenstvo — Člani NK Jesenice : NK Tabor 
Jadran, vstopnina odrasli 20,00 din, otroci, dijaki, vojaki prosto. 

DRES URA PSOV: 
— nedelja, 13. septembra, ob 14. uri nastop šolani h psov; vstopnina odrasli 

20.00 din, otroci, dijaki, vojaki prosto. 

uri gorenjsko prvenstvo 

uri gorenjsko prvenstvo 

kadeti; 

kadeti; 

KOŠARKA: 
— nedelja, 13. septembra, ob 9. 

vstopnine ni, 
— nedelja, 20. septembra, ob 9. 

vstopnine ni. 
KEGLJIŠČE: 
— od ponedeljka, 14. septembra, je keglj išče ponovno odprto za vse obisko

valce, 
— 14. septembra je tudi pričetek kegljanja za Člane kolektiva Železarne po 

že dogovorjenem razporedu, 
— cena za enourno uporabo ene steze kegljišča je 60,00 din, oziroma 15,00 

dinarjev za žeton. 
OSTALO: 
— četrtek, 10. septembra in torek, 15. septembra, stalna akcija NA T E K U 

SE DOBIMO; zbor ude ležencev ob 17. uri pred sportno-kulturno dvorano. 
BALINANJE - Log Ivana Krivca: 
— na bal in išču bo do predvidoma 18. septembra vsak delavnik od 15,30 

naprej prvenstvo Železarne v balinanju. 
_ I z pisarne Š D Jesenice 

PRICETEK REDNE VADBE V TVD 
PARTIZAN JAVORNIK-KOROŠKA BELA 
T V D Partizan Javorn ik -Koroška Bela obvešča vse svoje č lane in rekreativ-. 

ce, da pričenja v ponedeljek, 14. septembra, z redno vadbo v domu po 
naslednjem urniku: 

— ponedeljek: od 17,15 do 18,15 cicibani in pionirji, od 18,15 do 19,15 mlajši 
pionirji, od 19,15 do 20,15 starejši pionirii od 20,15 do 21,15 košarka; 

— torek: od 16. do 17v ure košarka SSD osnovne šole Koroška Bela, 18,15 do 
19,15 mlajše pionirke, 20,15 do 21,15 članice; 

— sreda: od 15. ure do 18,15 lokostrelci, od 18,15 do 19,15 mlajši pionirji, od 
19,15 do 20,15 starejši pionirji, od 20,15 do 21,15 odbojka; 

— četrtek: od 15. do 17. ure košarka SSD osnovne šole Koroška Bela, od 
18,15 do 19,15 mlajše pionirke, od 20,15 do 21,15 rekreacija; 

— petek: od 15. ure do 18,15 lokostrelci. 
Poleg dosedanjih^ č lanov društva vabimo k sodelovanju tudi ostale prebi

valce, zlasti pa mladino. 

RAZPORED REKREACIJSKIH UR ZA DELAVCE TOZD IN DELOVNIH 
K E G L J A N J E N A A S F A L T U SKUPNOSTI OD 14. SEPTEMBRA 1981 DO 31. MAJA t982 
PONEDELJEK 9. - 12. ure 15.- 16. ure 16.- 17. ure 17.- 18. ure 18.-19. ure 19.-20. ure 20.-21. ure 21.-22. ure 

1. steza 
2. steza 
3. steza 
4. steza 

Ž i c a m a 
Plavž 
Jeklarna, 
Valj. bi. š t 

PLAVŽ 
J E K L A R N A 

V A L J . Ž I C E 
H V B E L A V Z D R Ž E V A N J E S T R O J . D E L A V N I C E 

E N E R G . S T R O J . D E L . 

SREDA 

1. steza 
2. steza 
3. steza 
4. steza 

Vzdrževanje 
Jeklo vlek 
Stroj. del. 
Remont, del. 

KS ZSMS 

KS ZSMS 

L I V A R N A 

V A L J . 2400 

V A L J . 
B L U M . 
S T E K E L 

Z I Č A R N A 
E L E K T R O D E 
V R A T N I P O D B O J I 
J E K L O V L E H 

D E L O V N E S K U P N O S T I 

P E T E K 

1. steza 
2. steza 
3. steza 
4. .-steza 

Remont, del. 
Vzdrževanje 
Energetika 
Transport 

Prosto 
za 
delavce 
Ž J 

P R O F I L A R . 

Ž E B L J A R . 

T R A N 

D R U Ž B . - P : 

• 

S P O R T 

*.:n. H v j e s . D E L A V K E Ž J R E M O N T N E D E L A V N I C E 

SOBOTA J 
1. steza 
2. steza 
3. steza 
4. steza 

Mladina ŽJ 
Mladina ŽJ 
Upokoj. ŽJ 
U pokoj. ŽJ 

P R O S T O Z A D E L A V C E Ž J 

D R S A N J E : vsak petek od 20. do 22. ure ^ 
T E L O V A D N I C A Ž I C : T O R E K - rekreacija od 20. do 22. ure Č E T R T E K - rekreacija od 20. do 22. ure 

S R E D A - interesna skupina - K O Š A R K A od 18. do P E T E K - interesna skupina - O D B O J K A od 20. do 
20. ure 22. ure 



PLES NA LEDENI PLOSKVI 
SE JE ZAČEL 

V petek, 4. septembra, se je v športni 
dvorani v Podmezaklji pričela letošnja 
hokejska sezona 1981— 82. Žal pa je Že na 
prvem srečanju med m o š t v o m a iz Kapfen-
berga in Jesenic, ki je veljalo za pokal 
Karavank, priš lo do nežeijenega razpleta. 
Tekma je bila namreč prekinjena v 48. 
minuti, gostje pa je niso hoteli nadaljevati. 

R e s n i č n o Skoda, kajti tekma je bila za. 
začetek sezone zelo dobra in razburljiva, 
j e sen i šk i hokejisti pa so bili v celoti precej 
boljši. 

Dan pozneje, v soboto, 5. septembra, pa 
je bila v Podmezaklji na sporedu prav tako 
tekma za pokal Karavank med Jesenicami 
in Celjem. Zmagali so domačini , kar smo 
tudi pr ičakoval i . 

JESENICE - MEMPHIS T E A M EC 
3:3 PREKINJENO (0:0,1:3,2:0) 

Dvorana v Podmezaklji, gledalcev 1000, 
sodniki Vister, Eržen in Č e m a i a r — 
Jugoslavija. 

Strelci: za Jesenice Borce, Šuvak in Lah, 
za goste Dossi 2 in Jakusev. 

Izključitve: Jesenice 22 minut, Memphis 
team 26 minut. 

Tekma je obetala resn ično hokejsko 
doživetje, kajti kljub temu, da gostje treni
rajo na ledu že od srede julija meseca, da v 
njihovih vrstah nastopa odlični, nekoč _ 
standardni reprezentant Sovjeteke zveze 
Jakusev in da so Avstrijci le nekaj dni pred 
dvobojem na Jesenicah premagali na 
svojem igrišču m o š t v o Jesenic kar z 12:3, 
so bili domačin i že v prvi tretjini precej 
boljši. Imeli so vrsto izrednih priložnosti , 
vendar se jim je pred vrati odličnega 
F ran za Schilcherja poznalo, da so nezanes
ljivi. T o ni niti tako Čudno, saj trenirajo na 
ledu le dobra dva tedna. 

S solidno — za začetek sezone celo zelo 
dobro igro — so jesenišk i hokejisti 
nadaljevali tudi v drugi tretjini, vendar pa 
so gostje v 25., 28. in 29. minuti dosegli tri 
zadetke in v pičlih štirih minutah povedli s 
3:1. 

To seveda ni zlomilo domačinov , ki so 
vse bolj grešili , vendar niso igrali podreje
ne vloge. 

V zadnjem delu so Jesen ičan i že na 
začetku zaigrali odl ično in so se ugodne 
priložnosti kar vrstile pred vrati gostov. V 
46. minuti je Šuvak drugič zadel Scilcher-
jevo mrežo. Prav pri tem je priš lo do nelju
bega incidenta, ko je glavni sodnik najprej 
kaznoval vratarja gostov z dvema minu
tama neigranja, ko pa mu je ta Še ugovarjal 
in ga žalil , ga je izključil do konca tekme. 

Minuto za tem so Jesen ičan i dosegli še 
tretji zadetek, v njihovi prvi naslednji 
akciji pa je priš lo do nešportnega izpada 
gostov, ko so pri prekršku nad je sen i šk im 
igralcem pri pretepu uporabili še palice. 
Pr i š lo je do prekinitve in pretepa, po kate
rem (tudi sami ne vemo zakaj) gostje niso 
hoteli nadaljevati igre. 

Tako se je tekma nešportno končala , ob 
tem pa je zanimivo, da so pretep z ne šport
nim početjem izzvali prav gostje, torej 
tisti, ki pozneje tekme niso hoteli nada
ljevati. 

JESENICE - CINKARNA C E L J E 
e 14:5(5:1,6:2,3:2) 

Dvorana v Podmezaklji, gledalcev 800, 
sodniki Dremelj in Čemažar z Jesenic in 
Ulčar z Bleda. 

Strelci so bili za Jesenice: Beš i č in 
M.Horvat po 4, Suvak in Š.ŠČap po dva, 
Lah in B. Pajič pa enega; za goste -pa 
Vertovšek dva, Bratec, FilipoviČ in Jan po 
enega. 

Izključitve Jesenice 8 minut. Cinkarna 
10 minut. 

Kljub visoki zmagi se jesenišk i hokejisti 
niso toliko trudili kot dan prej proti Kap-
fenbergu. To jim ni bilo niti potrebno, kajti 
igralci iz Celja, ki bedo v letošnji sezoni 
nastopili z imenom Cinkarna (to podjetje je 
prevzelo patronat nad celjskimi hokejisti), 
še niso v formi, pa tudi nastopili so brez 
nekaterih igralcev. Igra sicer ni navduši la , 
ni pa tudi razočarala, saj so gledalci videli 
nekaj zelo lepih zadetkov. 

V soboto, 12. septembra, bo na Jesenicah 
gostoval večkratni državni prvak Avstrije 
K A C iz Celovca. Tudi ta tekma bo veljala 
za pokal Karavank, pričela pa se bo ob 
18,30. 

STALNA TELESNA VADBAT POMENI 
ZDRAVJE IN VITALNOST 

(IV. nadaljevanje) 

V prejšnjih sestavkih smo prišli do neka
terih testnih, tabel. Med tem mi je priš la v 
roke najnovejša knjiga dr. Cooperja, ki je 
ponovno dopolnjena z novimi znanstveni-

2400 m v minutah za ženske 

mi dognanji. Tako moram popraviti in 
objaviti tudi tabelo testa teka na 2400 m za 
ženske . 

V novi knjigi je dr. Cooper objavil tudi 
testne tabele za hojo v 12 minutah, kakor 
tudi za plavanja v enakem času. Skratka 
razvoj znanosti na področju aerobnega 
treniranja zelo hitro napreduje. Vendar pa 
moram poudariti, da ni naš namen pred
staviti š irš i javnosti samo teste, t emveč so 
važnej ši programi vadbe za posamezne 
starostne skupine. Mislim, da smo v dose
danjih sestavkih dobili dovolj osnovnega 
znanja, ki ga bomo koristno uporabili pri 
krepitvi našega zdravja s telesno vadbo. 
Preden pr ičnemo s posameznimi tabelami, 
oziroma programi, je prav, da opozorim da 
je potrebno te programe izvrševati redno 
vsak dan, Če h o č e m o doseči zaželen uči
nek. 

8. P A K E T PROGRAMOV V A D B E : 
V sestavkih bom navajal programe, ki 

jih v naš ih j e sen i šk ih razmerah, ki so žal 
sila skromne, lahko izvedemo. ~ 

8. 1. PROGRAM V A D B E H O J E : 

skupina do 30 let od 30-do 39 let 

Če n a t a n č n o pregledamo tabele hoje, 
lahko vidimo, da že sestava sama omogoča 
postopno napredovanje. Pri tem moram 
opozoriti, da se po dvanajstem tednu vadbe 
trenira naprej na isti dolž ini in enakem 
času kot v 12. tednu. Le skupina nad 50 let 
naj po dvanajstem tednu napreduje do 
šestnajstega takole: 
13. 4800 m 44,00 min. 
14. 4800 m 43,00 min. 
15. 4800 m 43,00 min. 
16. 4800 m 42,30 min. 

Vadijo naj št ir ikrat tedensko, po šest
najstem tednu pa naj preidejo na petkrat 
tedensko! 

V zimskem č a s u lahko za vadbo upora
bimo kar stopnice. Rabite samo deset 
stopnic visokih od 15 do 17 cm. Pri tem 
pazite, da v prvih šes t ih tednih vadite 
predpisan Čas (v minutah), vendar s pre
kinitvami, tako da hodite vmes počasneje . 
Poglejmo si tabele: 

skup, do 30 let od 30 do 39 let 
popolni c 

krog 0 1 

I I T v * e a s ^ I 1 - ^ S 5* g minuti g > 

Tudi pri tem načinu vadbe mora ..staro
stna skupina nad 50 let napredovati po
časneje , tako da še le po 13. tednu prične z 
napornejfto vadbo. Naj na koncu današnje
ga sestavka poskušam prepričati tudi tiste, 
ki do sedaj trdijo, da za redno vadbo 
nimajo časa. Mislim, da si bo 20 minut časa 
na dan lahko vsakdo privošči l za svoje 
zdravje in za boljše počutje! 

OLIMPIJA: JESENICE 
(MLADINCI) 0:0 

V nedeljo, 6. septembra, so mladi nogo
metaši NK Jesenice gostovali v Ljubljani 
pri ekipi Olimpije in dosegli lep uspeh, saj 
so odvzeli točko renomi ranemu nasprot
niku. 

Nastopili sot Spahič , Hrast, Trkulja, 
Oma novic, Okršlar, Bal ič . Čerin, Ivelja, 
Hadžisulejmahovič , Beš ič , SabanoviČ. 

KOČEVJE: JESENICE 
(ČLANI) (1:0) 3:3 

V drugem kolu območne nogometne lige 
zahod so jesenišk i nogometaš i v nedeljo, 
6. septembra, gostovali pri istoimenski 
ekipi. Na mokrem, vendar zelo dobrem 
igrišču sta si ekipi zas luženo razdelili 
točki. Domači so bili sicer prvih petnajst 
minut boljši nasprotnik, ko so dosegli tudi 
edini zadetek v prvem delu. Za tem pa so 
Jesen ičan i prevzeli pobudo in gledali smo 
zelo dobro igro. Jesen ičan i so domačine 
pritisnili pred njihov še stnaj strne trski pro
stor, plod tega pa je bilo tudi izenačenje. 

DomaČi so nato po dveh nasprotnih 
napadih dosegli dva zadetka. Pri tem pa 
moramo reči , da je gostujoča obramba na 
tem srečanju igrala zelo slabo in da so 
domaČi vse zadetke dosegli po napakah 
gostov. 

Zadetke so dosegli: Troha, Kramar, 
Breznik (avtogol). 

Nastopili so: Tokič , Bakonič , Bergant, 
(Sulejmanovič) , O s mi če vi č, Ignjatovič, 
Troha, Pihler (Panič) , Beš ič , Kramar, 
Kovačič , Krivic. 

— Danes, v četrtek, 10. septembra, bo 
na igrišču v Podmezaklji gostoval Slovan 
iz Ljubljane.član SNL. Tekma bo ob 16. uri. 

— V nedeljo, 13. septembra, pa bo 
prvenstvena tekma s kandidatom za prva
ka te lige — ekipo Tabor — Jadran iz Seža
ne. Srečanje se bo začelo ob 16. uri na 
igrišču v Podmezaklji. 

ZK 

TEKMOVANJE ZA 
KRAJEVNI PRAZNIK 
V soboto, 5. septembra, je bilo v rekrea

cijskem centru Kres tekmovanje v poča
stitev krajevnega praznika K S Javornik-
Koroška Bela. Tekmovanje je potekalo ves 
dan, in sicer so dopoldne nastopili domači 
balinarji in gostje iz sosednje Italije, po
poldne pa se je tekmovanje nadaljevalo, in 
sicer v lokostrelstvu in šahu. 

REZULTATI: 
Balinanje ekipno: 1. B K Kres, 2. B K 

Kranj, 3. B K Lesce, 4. B K Kres LT. ekipa, 5. 
BK Orzano - Italija, 6. B K T V D Partizan. 

Lokostrelstvo: 
Prosti slog (50 + 30 m): 1. Andrej Smolej 

632 krogov, 2. Dare J a k o p i č 597 krogov, 3. 
Karel J a n č i č 583 krogov. 

iDstiktivno (50+ 30 m): 1. Matjaž Koran -
tar 438 krogov, 2. Boni Čeh 369, 3. Janez 
Zeleznikar 366 krogov. 

š a h : 1. ekipa krajevne skupnosti Ja
vornik-Koroška Bela, posamezno v brzo-
turnirju pa je bil prvi Vili Ferk, drugi pa 
Igor Tomšič , 

S to prireditvijo smo dostojno počasti l i 
praznik krajevne skupnosit Javornik-
Koroška Bela z Željo, da se ta tradicija še 
nadaljnje. 

I D . 

ŠMID IN KALTENEKAR 
NAJBOLJŠA 
V SLOVENIJI 

Priče la so se republiška prvenstva na 
skakalnicah, pokritih s plastiko. V nede
ljo, 6. septembra, je bilo v Predmeji na Pri 
morskem prvenstvo za mlajše pionirje. 
Skakalcem, ki delujejo v okviru občinske 
zveze smučarsk ih organizacij Jesenice, je 
uspel veliki met, saj so poželi dvojno 
zmago. J o š k o Smid iz Mojstrane je 
zanesljivo postal letošnji republiški prvak, 
drugo mesto pa je osvojil Denis Kalten-
ekar. Š e en J e s e n i č a n se je uvrstil med 
deseterico: T o m a ž Knafelj, za katerega je 
š e s to mesto tudi velik uspeh, saj nastopa še 
kot ciciban. Prav tako je solidno dvanaj
sto mesto drugega cicibana Gašperina. Od 
odstalih J e s e n i č a n o v je bil Koše ln ik 
triindvajseti, Marjano vi č pa, ki je tudi 
obetal uvrstitev pod vrhom, je padel in ni 
nadaljeval s tekmovanjem. 

Smidu je v tej sezoni to šes ta zmaga za
povrstjo, od tega sta dve mednarodni, kar 
kaže, da imamo na Jesenicah izrednega 
skakalca, ki mu trenutno med pionirji v 
Sloveniji Še zdaleč n ihče ni kos. 

REZULTATI: 1. Smid 209,5 (22,5 23 m), 2. 
Kaltenekar 199,0 (21,5, 21,5), 3. Brunc (Ili
rija) 192,5 (20,5, 20,5), 4. Dob nikar 191*0 
(20,5, 19,5), 5. Remic (oba Triglav) 187,0 
(20,5, 21), 6. Knafelj (Jesenice) 186,0 (20, 
20) . . . 12. Gasperin (19,5, 20,5) . 23. Ko
šelnik (19, 19). 

- M . G . -

(se nadaljuje) 
B. Jeršin 

V nedeljo na Kresu (Foto I. Dolenc) 

ZMAGA IN PORAZ ČLANOV 
V tekmi za jugoslovanski pokal v polfi-

nalu tekmovanja v okviru Gorenjske so 
jesen i šk i košarkarj i izgubili v Kranju proti 
moštvu , ki ga sestavljajo člani sedanjega 
č lanskega moštva Triglav iz Kranja in 
nekateri starejši košarkarji , ki danes 
igrajo v rekreacijski ligi. J e s e n i č a n i so 
izgubili s šes t imi točkami razlike po pri
stranskem sojenju domačih sodnikov, ki 
sta že na začetku tekme neupravičeno 
izključila Smolej a., saj izključitve ni za
služil . Moš tvo kranjskih košarkarjev , ki je 
poleg ekipe Jesenic premagalo še ekipi 
Triglava in Lokainvesta, je s tem osvojilo 
naslov gorenjskega prvaka. 

Rezultat: 76:82(40:41). 
Za Jesenice so nastopili: Novak, Rizva-

novič , J e l o v č a n , Subotič , Berginc, Grzetič, 
Božič , Brgant, Matočec, Vezzosi, Domev-
šček, Smolej. 

V tekmi za gorenjsko prvenstvo pa so 
J e s e n i č a n i doma na igrišču v Podmezaklji 
ob deževnem vremenu in na spolzkem 
i grišču premagali G oren j o vas 58:5 5 
(33:23). Domačini so igrali slabo, naredili 
so vse preveč napak, predvsem pri po
dajah. 

Igrali so: Novak, Rizvanov ič , J e l o v č a n , 
Subotič , Berginc, Grzetič, Božič , Bergant, 
Matočec in Domevšček . Sodila sta Silar 
(Dovje) inGeltar(Radovljica). 

SPORED BUNDERLOVEGA 
MEMORIALA 

Turnir bo v torek, 15. septembra, v dvo
rani ŽIC po naslednjem razporedu: 

— ob 16. uri Jesenice : Slovan Ljubljana 
— oh 17,30 Slovan : Iskra Olimpija Ljub

ljana 
— ob 19. uri Jesenice : Iskra Olimpija. 

JESENICE B : JESENICE A 
(KADET 1NJE) 46:52 (22:19) 

Domači ekipi kadetinj sta se v nedeljo, 
6. septembra, pomerili med seboj v gorenj
ski ligi. V A ekipi igra nekaj igralk iz prve 
klubske ekipe, zato so mnogi pričakoval^ 
da bodo zlahka opravile z B ekipo, v kateri 
igrajo dekleta osnovne šo le Prež ihov Vo-
ranc, ki so v poprečju leto ali celo več 
mlajše od igralk v A ekipi. Vendar pa je 
tekma pokazala drugačno sliko. 

Več ino tekme so bile boljše kadetinje B 
ekipe, ki so igrale zares agresivno in hitro, 
poleg tega pa se je videlo, da so uigrane, 
kar se za A ekipo ne more trditi. Igralke A 
ekipe so med tekmo naredile veliko napak, 
ki si jih s svojim znanjem in izkušenostjo 
ne bi smele privoščit i . 

Zmago si je A ekipa zagotovila v zadnjih 
minutah tekme, ko so njene igralke zaigra
le vsaj približno tako, kot bi morale in kot 
znajo. 

Jesenice B: Bartelj 4, C a tak 6, Hadži-
sulejmanovič 12, Berus 4, Kelih 16, Subo
tič, Smitan, Pi l ipovič , Ključevič 3, Huzej-
novič, A l i š i č S . , A l i š i č T . 1. 

Jesenice A: Lah 15, KrznariČ 9, Kilar, 
Dragojevič, Deret ič 7, Katnik 4, KuČina 5, 
J a n k o v i č , Smolej 12, Mežnarc. 

S A V A : JESENICE 
(MLADINKE) 73:48(39:22) 

S tekmo proti Savi v Kranju so tudi mla
dinke pričele z drugim delom gorenjskega 
prvenstva. 

Dekleta Jesenic so odšle v Kranj s slabi
mi občutki , saj je Sava tradicionalno ne
ugoden nasprotnik. Vedeti je n a m r e č tre
ba, da je verjetno ekipa Save trenutno naj
boljša na Gorenjskem, po kvaliteti pa sodi 
tudi v sam vrh slovenske ženske košarke , 
saj se je v lanski, sezoni uvrstila v drugo 
zvezno ligo. Za Savo bo v letošnji sezoni 
igrala tudi igralka Jesenic Ažmanova , ki 
se je spomladi odloči la zamenjati klub, 
kar je velika izguba za j e s e n i š k o moš tvo . 

V mladinski ekipi Save igra več ina 
igralk č lanske ekipe, kar velja tudi za 
Jesenice, vendar pa so J e s e n i č a n k e v po
prečju dosti mlajše od Kranjčan k. Za 
ekipo Jesenic trenutno igrajo le tri igralke, 
ki sodijo v to kategorijo, ostale so še kade
tinje, dve pa sta celo pionirki. T i podatki 
kažejo, da imamo na Jesenicah sicer per
spektivno in za to starost celo kvalitetno 
ekipo, ki pa bo svojo pravo kvaliteto lahko 
pokazala čez leto ali dve, ko si bodo mlade 
in perspektivne igralke nabrale s treningi 
in tekmami potrebno znanje in izkušnje. 

Ker ta tekma sodi v pripravljalno obdob
je za republiško ligo, z igro, ki so jo Jeseni
čanke prikazale v Kranju proti zares 
kvalitetnim nasprotnicam, ne smemo biti 
nezadovoljni. 

Igrale so: Lah, Berus 4, SLamnik 15, 
Kantarevič , Stražišar 9, Mlačnik 13, Kat
nik, KuČina 5, Smolej 2. 

V soboto, 12. septembra, igra prva 
ženska ekipa pokalno tekmo z drugoliga-
š k o ekipo Ilirije iz Ljubljane. Tekma bo v 
telovadnici ŽIC ob 19. uri. 

DAN PLANINCEV 
NA KRVAVCU 

Planinsko društvo Jesenice orga
nizira avtobusni izlet v nedeljo, 
13. septembra, ob dnevu planincev 
na Krvavec. Odhod avtobusa od 
Čufarja na Plavžu bo ob 5,30. Po-
vratek od postaje ž ičnice Krvavec 
ob 17." uri. Udeleženci bodo lahko 
uporabili peš pot ali ž ičnico . 

Prijave sprejema Planinsko dru
štvo Jesenice do petka, 11. septem
bra, do 18. ure. Cena izleta za č lane 
je 100,00 din - VABLJENI! 

NASTOP ŠOLANIH PSOV NA JESENICAH 
Delavce TOZD obveščamo , da Kinološko društvo Bled prireja nastop Sola-

nih psov v nedeljo, 13. septembra, ob 14. uri na nogometnem igrišču v športnem 
parku v Podmezaklji. 

Nastopajoča ekipa bo pokazala učlj ivost in sposobnost psa, njegovo uporab
nost, delavnost in borbenost. 

Ogled prireditve priporočamo vsem, zlasti odgovornim organizatorjem za 
ljudsko obrambo in družbeno samozašč i to in lastnikom psov, ker bodo lahko vi
deli in spoznali sposobnosti solanega psa, hkrati pa jim bo ogled tudi v premi
slek, k a k š n e g a prijatelja si lahko pridobijo, če ga naučijo delovnih vešč in . 


